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معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

دریافت روادید 
برای زائران اربعین ضروری است

مدیرعامل سازمان پاركها و فضای سبز شهرداری قم:

باغ پرندگان در قم احداث می شود

سعید جلیلی؛ دیپلماتی كه می خواهد سیاستمدار باشد

بازی خراب كن یا پدیده مغلوب

»دورهمی«هرشبیمیشود

معاون امور عمرانی استانداری قم اعلام كرد

ترددوسایلنقلیه
درخیابانارمممنوع

گفت:  قم  استانداری  زائرین  امور  هماهنگی  معاون 
دریافت روادید برای عزادارانی كه قصد سفر به عراق برای 
مشرف شدن به كربلا و نجف برای شركت در مراسم اربعین 
حسینی را دارند ضروری است. یونس عالی پور روز دوشنبه 

در نشست خبری با اشاره به دریافت رواید از دفاتر خدمات 
عراق  كشور  به  روادید  بدون  ورود  كرد:  تصریح  زیارتی 
غیرقانونی و دارای اشکال شرعی است. وی با اشاره به این كه 

53 دفتر زیارتی در قم اقدام به صدور روادید ...

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: تردد وسایل نقلیه در خیابان آیت الله مرعشی نجفی )ارم( حدفاصل سه راه 
چهارمردان تا تقاطع خیابان شبستان از دیروز )نیمه دوم شهریورماه( ممنوع است.

محسن بهشتی روز دوشنبه در پنجمین جلسه شورای هماهنگی ترافیک استان قم افزود: به استناد مصوبه كمیسیون ماده 
5 استان كه در شورای عالی شهرسازی و معماری كشور نیز مصوب شده و برای ایجاد فضای معنوی برای تشرف به حرم مطهر 
و ایمن سازی تردد عابران پیاده، از دیروز، خیابان آیت الله مرعشی نجفی )ره( حد فاصل سه راه چهارمردان تا تقاطع خیابان 

شبستان به كلی مسدود و تردد كلیه خودروها و موتورسیکلت ها در این محدوده ممنوع است...
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روزنامهصبحایران
آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه با تاكید بر برخورد قاطع دستگاه قضا با مفاسد بدون توجه 
به مسائل جناحی و سیاسی، به موضوع واگذاری املاک شهرداری اشاره كرد و گفت: این پرونده با دقت 
و متانت و در چارچوب قانون مورد بررسی قرار می گیرد اما در كنار آن اجازه موج سواری و سوءاستفاده 

از موضوع را هم به كسی نخواهیم داد.
آیت الله محمد صادق آملی لاریجانی درجلسه دیروز مسئولان عالی قضایی با اشاره به موضوع 
واگذاری املاک شهرداری تهران اظهاركرد: قوه قضاییه در طول این سال ها نشان داده كه در برخورد با 
مفاسد به هیچ وجه كوتاه نخواهند آمد و این موضوع ربطی به جناح ها و جریان های سیاسی نیز نداشته 
است و ما با افراد متخلف از هر جناحی بدون ملاحظه برخورد كرده ایم. وی با تاكید براینکه فساد مقوله 

ای است كه جناح نمی شناسد، خاطرنشان كرد: بارها گفته ایم كه هیچ كس از هیچ جناحی توقع تخفیف 
در مقوله فساد از قوه قضاییه را نداشته باشد. وظیفه شرعی و قانونی ما است كه فساد چه در شهرداری یا 
دولت باشد و یا حتی درخود قوه قضاییه با آن برخورد كنیم؛ چنان كه برخی می دانند برخوردهایی كه با 
فساد در داخل قوه قضاییه نیز انجام می شود اگر اشد از برخورد در جاهای دیگر نباشد، كمتر نیست. وی 
با بیان اینکه برخی در این موضوعات تابع احساسات می شوند و به ما می گویند چرا برخوردتان تند و 
سریع نیست، افزود: ما راه خود را عوض نخواهیم كرد زیرا برخورد قوه قضاییه باید قانونی، متین و درست 
باشد. بر همین مبنا كلیه مسئولان قضایی موظفند بی طرفی خود را در بحث مبارزه با فساد حفظ كنند 

زیرا رسیدگی در قوه قضاییه باید عادلانه و مطابق موازین و بی طرفانه باشد...

رئیس قوه قضاییه:

پرونده شهرداری تهران را قاطع و بی طرفانه رسیدگی می کنیم
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عکس: مجتبی محمد لو

جهاناسلامگریبانحاکمان
سعودیرارهانکند

پیام مهم رهبر انقلاب به مسلمانان سراسر جهان و حجاج بیت الله الحرام:

دست انتقام الهی گریبان سیاست مداران سعودی را خواهد گرفت

جهان اسلام فکر اساسی برای مسئله حج كند

2

در نظر دارد به استناد مجوز بند 2 مصوبه 1395/1/29 هیات مدیره سازمان، یک 

دستگاه ماشین خط كشی رنگ گرم مدل H33-3 بصورت مزایده عمومی به افراد 

واجدالشرایط به فروش رساند. 

لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شركت 

در مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )14/20( روز 

یکشنبه مورخه 1395/6/28 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه گاز CNG و تالار 

آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شماره تلفن های 59 

و 32859958 داخلی های 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.

توضیحات:

- میزان سپرده شركت در مزایده معادل )به عدد(: 230/000/000 ریال )به حروف(: 

دویست و سی میلیون ریال می باشد كه شركت كنندگان باید میزان سپرده شركت 

در مزایده را بصورت فیش واریز نقدی به حساب سپرده شماره 100789426557 

نزد بانک شهر شعبه پایانه های مسافربری قم به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک 

شهرداری قم ارائه نمایند. 

- هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد.

- هزینه كارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

- سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

- پیشنهادات رسیده ساعت 8/30 صبح روز دوشنبه مورخه 1395/6/29 در محل 

سازمان، در كمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و كنترل اسناد، برنده مزایده 

اعلام خواهد شد. همچنین حضور پیشهاددهندگان یا نمایندگان آنها در كمیسیون 

مجاز نمی باشد. 

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

سازمانحملونقلوترافیکشهرداریقم

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهیمزایدهعمومی)نوبتدوم(

در نظر دارد به استناد مجوز بند 3 مصوبه 1395/5/5 هیات مدیره سازمان، اجاره 

واحدهای تجاری )مغازه های( شماره 206، 208، 210، 305، 307، 309، 311، 317 واقع 

در مجتمع ناشران خیابان معلم به صورت جداگانه و مستقل  به شرح ذیل به مدت 

یکسال شمسی و بصورت تجدید مزایده عمومی به افراد واجدالشرایط واگذار نماید.

لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شركت 

در مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )14/20( 

روزیکشنبه مورخه 1395/6/28 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه گاز CNG و 

تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شماره تلفن های 

59 و 32859958 داخلی های 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.

توضیحات:

- میزان سپرده شركت در مزایده هر یک از واحدهای تجاری )مغازه ها( مبلغ )به 

عدد(: 5/000/000 ریال )به حروف(: پنج میلیون ریال می باشد كه شركت كنندگان باید 

میزان سپرده شركت در مزایده را بصورت فیش واریز نقدی به حساب سپرده شماره 

100789426557 نزد بانک شهر شعبه پایانه های مسافربری قم به نام سازمان حمل 

و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند. 

- هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد.

- هزینه كارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

- سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

- پیشنهادات رسیده ساعت 8/30 صبح روز دوشنبه مورخه 1395/6/29 در محل 

سازمان، در كمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و كنترل اسناد، برنده مزایده 

اعلام خواهد شد. همچنین حضور پیشهاددهندگان یا نمایندگان آنها در كمیسیون 

مجاز نمی باشد. 

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

سازمانحملونقلوترافیکشهرداریقم

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهیمزایدهعمومی)نوبتدوم(
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همگرایی آمریکا و روسیه 
درمورد سوریه

قبل از همه چیز باید دانست که پیچیدگی های بسیار 
زیادی در پرونده سوریه وجود دارد و بازیگران این پرونده اعم 
از کشورهای منطقه ای و فرامنطقه ای قبل از آن که به دنبال 

حل و فصل آن باشند، به دنبال تامین منافع خود هستند.
بحث نقض حاکمیت سوریه در این بین از اهمیت ویژه ای برخوردار است. زمانی که 
بازیگران خارجی وارد این پرونده شدند و پس از آن به زمین بازی سوریه ورود کردند، 
ضربه های بسیار زیادی به حاکمیت این کشور وارد شد. مسئله بعدی که یکی از محورهای 
بوده است، تفسیر کلمه  ژنو  اخیر  گفت وگوی میان مسکو و واشنگتن در مذاکرات 
»تروریست« توسط طرفین بوده که آمریکایی ها تفسیر متفاوتی را از این موضوع ارائه کردند.

از منظر دیگر به دلیل چند وجهی و چند ضلعی بودن پرونده سوریه و تعدد بازیگران 
خارجی دراین پرونده می بایست به عنصر ترکیه هم اشاره شود. ورود اخیر ترک ها به 
جرابلس به نوعی یک ضربه به تمامیت ارضی سوریه تلقی می شود و از سوی دیگر آنها 
درصدد هستند تا با این روش بتوانند از پیوستگی مناطق »افریم« و »کوبانی« به یکدیگر 
جلوگیری کنند تا مانع از اتصال کردهای سوریه با پ.ک.ک شوند که البته تمامی این 
مسائل زیر پا گذاشتن اصول بنیادین حقوق بین الملل ارزیابی می شود. چرا که در حالت 

فعلی ادغامی از جنگ های »نیابتی« و »کلاسیک« را شاهد هستیم.
مبحث اصلی بیشتر حول محور دو عمل کننده این پرونده یعنی »آمریکا و روسیه« 
می گردد. باید توجه داشته باشیم این دو کشور تنها به دنبال منافع خود هستند و درسوریه 
اقدام به کارت بازی های مختلفی می کنند. میان این دو قدرت مواردی مانند تبادلات نظامی 
و اطلاعاتی وجود دارد که در نتیجه آنها خواهان افزایش سطح چانه زنی به خصوص در حوزه 
میدانی سوریه هستند. پس از مذاکرات ژنو اخبار خاصی از محتویات این جلسه منتشر نشد 
و تنها اعلام شد که طرفین ارزیابی خوبی از این مذاکرات داشتند؛ اما باید بگوییم که این 
خوش بینی ها پایه و اساس دقیقی در وضعیت فعلی سوریه ندارد. چراکه آمریکایی ها در 

مذاکره در مورد گروه های تروریستی اعلام موضع دقیق نکردند.
ترمیم مناسبات ترکیه با روسیه این تردید را به وجود آورد که ترکیه قرار است به جناح 
روسیه و ایران ملحق شود؛ اما علاوه بر پارامترهای موجود در بحران سوریه و با توجه به 
روابط ترکیه با غربی ها و یارکشی  آنها در زمین بازی سوریه، نمی توان این فرضیه را تایید 
کرده و آن را نافذ دانست. به گونه ای که در لشکرکشی اخیر ترکیه در جرابلس سوریه 
هماهنگی خاصی میان آنکارا و واشنگتن صورت گرفته بود و باید بگوییم که ترکیه و آمریکا 
به همراه مخالفان اسد درصدد هستند تا در مناطق شمالی سوریه اوضاع میدانی را به دست 

بگیرند تا نهایتاً بتوانند قدرت چانه زنی سیاسی و میدانی خود را بالا ببرند.
یکی از استراتژی هایی که غربی ها در مقابل مسکو مدنظر دارند، این است که بتوانند 
در چارچوب مذاکرات سوریه، روس ها را متقاعد کنند که در مواجهه با مخالفان اسد کوتاه 
بیایند و به مواضع آنها حمله نکنند. در اینجا صراحتاً می توانیم بگوییم که آمریکایی ها در 
حال امتیاز گرفتن از کرملین هستند. به هرحال نقش روسیه در بحران سوریه به خصوص 
در محور عملیاتی و میدانی آنها از سال گذشته پررنگ تر شد و غربی ها درصدد هستند تا 
روسیه را در پرونده سوریه از ایران دور کنند. به گونه ای که در اغلب مذاکرات میان مسکو و 
واشنگتن طرفین امتیازهای نامشخصی را بین یکدیگر رد و بدل می کنند که بخشی از این 
گفت وگوها در خصوص داعش و نحوه مبارزه با آن بوده است. همانطور که وزارت خارجه 
روسیه پس از گفت وگوهای ژنو انتقاداتی را مطرح کرده بود، آمریکایی ها در خصوص جبهه 
فتح الشام )جبهه النصره سابق( اطلاعاتی را در اختیار اتاق عملیاتی روسیه قرار نمی دهند و 

این روند میدانی پرونده را با مشکل مواجه کرده است.
باید توجه داشت که ورود روسیه به سوریه علاوه بر کسب منافع استراتژیک از سوی 
مسکو در فاز دیگر اثرگذاری در پرونده اوکراین و همین طور مواجهه با ناتو خواهد بود. از 
منظر دیگر با توجه به اوضاع و احوال مخابره شده در سوریه، سعودی ها نقش کمتری را در 
ماه های گذشته در این پرونده ایفا کردند. چراکه علاوه بر درگیری های داخلی در ریاض، 
مشکلات پرونده یمن برای آنها موجب سکوت نسبی آنها در پرونده سوریه شده است. از 
طرف دیگر، دیالوگ سیاسی میان ترکیه با عربستان و قطر بسیار کاهش پیدا کرده و بازی ها 
در سوریه به سمت آمریکا و روسیه متمایل شدند. لذا باید بگوییم که دو عمل کننده اصلی 
این پرونده یعنی روسیه و آمریکا در ماه های بعد همگرایی هایی را با یکدیگر خواهند داشت.

صداقت در زندگی مشترک
صداقت یکی از 10 نیاز عاطفی مهم در زندگی مشترک 
است و در صورتی که بین زن و شوهرها وجود داشته باشد، 

احساس عشق و محبت آنها را به هم تعمیق می بخشد.
نقطه مقابل آن عدم صداقت است. عدم صداقت یکی از 
پنج عامل تخریب کننده زندگی مشترک است. عدم صداقت 

محبتی را که زن و شوهر به همدیگر دارند نابود می کند؛ اما صداقت انواعی دارد که توضیح 
درباره آنها می تواند به درک مناسب تر این نیاز عمده کمک کند:

1 صداقت عاطفی: صداقت عاطفی به معنای بیان واکنش های عاطفی مثبت یا منفی 
نسبت به وقایع زندگی به خصوص بیان واکنش های عاطفی در مورد رفتارهای همسر 
است. بعضی از زن و شوهرها در ابراز واکنش های مثبت چندان مشکلی ندارند، ولی ابراز 
واکنش های منفی برایشان سخت است. در این مورد، همسران ابتدا باید مهارت های مناسب 
ارتباطی و نحوه بیان خواسته ها را یاد بگیرند و در مرحله بعد، باید بتوانند احساسات خود 

را به راحتی بیان کنند.
2 صداقت در مورد گذشته: صداقت در مورد گذشته یا صداقت تاریخی ارائه اطلاعاتی 
درباره سوابق شخصی و به خصوص نقاط قوت و ضعف شخصی است. شاید سؤال شود 
که تا چه حد می توان گذشته خود را به همسر گفت. واقعیت آن است که در این مورد 
نمی توان حکم کلی داد و پاسخ بستگی به شرایط زوج ها دارد، ولی از یک نکته نباید غافل 
بود؛ اینکه صداقت با همسر درباره گذشته بیشتر ناظر بر احساسات صادقانه با اوست، نه 

بیان حقایق با وی.
3 صداقت در مورد زمان حال: صداقت درباره زمان حال به در میان گذاشتن وقایع 
زندگی روزمره با همسر مربوط می شود. در این زمینه، زن یا شوهر باید در مورد فعالیت ها 
و اقدامات روزانه  ای که انجام می دهد به همسرش اخباری بدهد. این مسئله به خصوص در 

فعالیت هایی که بر همسر اثر می گذارند حیاتی تر و لازم تر است.
در زندگی خوب و موفق، زن و شوهر به هم نوعی وابستگی متقابل پیدا می کنند و این 
ارتباط برای برنامه ریزی روزانه و هماهنگ ساختن فعالیت ها ضروری است؛ اما در زندگی 
ناموفق، هر یک از طرفین درگیر کارهای خاص خود می شوند و برنامه های روزانه خاص 
خود را دارند. به این حالت »زندگی دوم محرمانه« گفته می شود. در واقع، یکی از طرفین 
درگیر شکلی از زندگی کاملًا خصوصی می شود که طرف دیگر از آن خبر ندارد. باید توجه 
داشت که این زندگی خصوصی کاملًا محرمانه، مانعی غیرضروری در مسیر حل مشکلات 
زندگی مشترک است و کاملًا برخلاف هدف تشکیل خانواده و زندگی مشترک است. 
صداقت در زمان حال به معنای عبور از این گونه زندگی های محرمانه ثانوی است. برای 
اینکه به صداقت در زمان حال دست پیدا کنید سعی کنید تا آنجا که می توانید همسرتان 
را در جریان برنامه های روزانه خود قرار دهید. بیان صادقانه  برنامه ها و فعالیت های روزانه به 
همسر از طرف مرد یا زن، از احتمال بروز مشکل یا بحران در زندگی تا حد زیادی می کاهد.

4 صداقت درباره آینده: این نوع صداقت مربوط است به توضیح طرح ها و برنامه هایی که 
زن و شوهر برای زندگی آینده شان طراحی کرده اند، یعنی پرداختن به اهداف و فعالیت های 
بعدی در زندگی مشترکشان. در این باره گفت وگو و توضیح درباره جزئیات طرح ها و 
تقاضای مساعدت، همفکری، همکاری و همراهی از همسر، یک راهکار مهم محسوب 
می شود. سعی کنید در انتهای هر هفته زمانی را به طرح برنامه ها و اهداف و فعالیت های 
مربوط به روزها و ماه های آینده اختصاص دهید و به طور مشترک با همسر خود در این 

باره همفکری و برنامه ریزی کنید.

اكبر تركان: 

احمدی نژاد را رقیب اصلی نمی دانم
 اکبر ترکان معتقد است که جامعه روحانیت مبارز تهران هیچ وقت تابع آیت الله مصباح 

یزدی نبوده است.
مشاور رئیس جمهور در گفتگو با انتخاب در پاسخ به سئوالی در مورد سخنان اخیر 
سخنگوی جامعه روحانیت مبنی بر عدم مشورت با ایت الله مصباح گفت: جامعه روحانیت 
مبارز تهران همیشه مشی مستقل خود را داشته و از قدیم تابع اشخاصی مثل افرادی که 
آقای مصباحی فرمودند نبودند. روحانیت مبارز تهران برای خود شان و منزلتی دارد و  با 
تشخیص خود عمل می کند. آن آقا که شما نامش را بردید جزو روحانیت مبارز تهران 
نیست. ترکان اضافه کرد: جامعه روحانیت مبارز تهران در انتخابات رای خودشان را دارند 
ولی فرمایشات آقای مصباحی مقدم نشان دهنده این است که یک حرکت عمیق عقلایی 
شروع شده است. وی افزود: من در فرمایشات آقای مصباحی مقدم  علامت و پیام هایی 
می بینم که نشان از بازگشت اعتبار سابق جامعه روحانیت مبارز تهران دارد. لذا معتقدم 
باید صبر کنیم، چون آقایان در جامعه روحانیت مبارز تهران گفتند احتمال حمایت از دکتر 
روحانی وجود دارد و این بحث منتفی نیست. ترکان در پاسخ به سئوالی در مورد امکان 
ائتلاف بین اصولگرایان گفت: الان امکان ائتلاف ضعیف به نظر می رسد، البته نباید عجله 
کرد. الان گروههایی هستند که می گویند ما اصول گرا هستیم اما بعضی از اینها هستند که 
در این طبقه بندی نمیگنجند. وی در پاسخ به سئوال دیگر »انتخاب« راجع به پیام اخیر 
احمدی نژاد به اصولگرایان اظهار کرد: بنده قضاوتی راجع به این موضوع ندارم، چون ایشان 
را رقیب اصلی انتخابات نمی دانم. اصول گرایان اعتبار و آبروی خودشان را مجددا صرف 
آقای احمدی نژاد نمی کنند. ترکان تصریح کرد: حیف آبرو و اعتبار تشکل های قدیمی مثل 
جامعه روحانیت که صرف این آقا شد. ایشان تا این اندازه اعتبار نداشت.  این مسئله یک 
گذشته تلخی را به جا گذاشت که براساس آن فکر می کنم، حتما در آینده نزدیک اعتبار و 

اعتلای روحانیت مبارز تهران را ان شاءالله مجددا شاهد باشیم.

دكتر لاریجانی در دیدار با فرماندهان ناجا:

نیروی انتظامی از تمام توان خود 
برای مقابله با قاچاق استفاده كند

رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر تاثیر مخرب قاچاق کالا بر اقتصاد کشور، گفت: 
نیروی انتظامی باید از همه توان و ظرفیت خود برای مقابله با این پدیده شوم استفاده کند.

دکتر علی لاریجانی عصر روز یکشنبه در دیدار با سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی، 
با تشکر از اقدامات نیروی انتظامی در ارتقاء امنیت بر ضرورت توجه بیشتر به دغدغه ها و 

نیازهای اصلی مردم در حوزه نظم و امنیت تاکید کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی به تاثیر مخرب قاچاق کالا بر اقتصاد کشور اشاره و تاکید 
کرد: نیروی انتظامی باید از همه توان و ظرفیت خود برای مقابله با این پدیده شوم استفاده 
کند، از این رو توان عملیاتی ناجا برای این امر بایستی در برنامه ششم توسعه تقویت شود.

وی با تاکید بر نقش تاثیرگذار کنترل مرزها در امنیت کشور، تقویت توان عملیاتی و 
اقتدار مرزبانی، تجهیز یگان های مرزی در مرزهای زمینی و دریایی و توجه به روحیه و انگیزه 

خدمتی مرزبانان را در برنامه ششم ضروری دانست.
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین از آمادگی مجلس و کمیسیون تلفیق لایحه 

برنامه ششم جهت بررسی پیشنهادات ناجا و تقویت این نیرو خبر داد.
گفتنی است در این دیدار سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی، گزارشی از آخرین 
وضعیت امنیتی و انتظامی کشور، کنترل عبور و مرور و حوادث رانندگی در ماه پایانی 
تابستان و همچنین اقدامات ناجا در توسعه و ارتقاء امنیت اجتماعی ارائه کرد و توجه به 

نیازهای ناجا در حوزه نظم و امنیت در برنامه ششم توسعه را خواستار شد.
سردار سلیمانی معاون هماهنگ کننده ناجا نیز گزارشی از اقدامات صورت گرفته در 
راستای تقویت توان و آمادگی عملیاتی، معیشت و امور رفاهی کارکنان و نیز کمبودهای 

نیروی انتظامی ارائه کرد.
در این جلسه همچنین سردار رضایی فرمانده مرزبانی ناجا، گزارشی از وضعیت امنیتی 
مرزها، اقدامات این فرماندهی برای کنترل موثر مرزها و مقابله قاطع با گروه های تروریستی 

و اشرار ارائه کرد.
در ادامه سردار اشراق معاون حقوقی و امور مجلس نیروی انتظامی با تاکید بر اهمیت 
و ضرورت تقویت حوزه نظم و امنیت در برنامه ششم توسعه به پیشنهادهای ناجا در 
زمینه تقویت رده های انتظامی به منظور پاسخگویی به نیازهای امنیتی واجتماعی، کاهش 
تصادفات و کشته های سوانح رانندگی، مبارزه موثر با قاچاق کالا و موادمخدر و مقابله با 

جرایم فضای مجازی برای لحاظ شدن در برنامه ششم تاکید کرد.

معاون اول رییس جمهوری:

اولویت دولت حمایت از ایجاد اشتغال 
در مناطق محروم  است

 معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر این که بی توجهی به توسعه اشتغال پایدار می 
تواند تبعات منفی زیادی برای کشور ایجاد کند، گفت: اولویت دولت یازدهم حمایت از ایجاد 

اشتغال در برخی از رشته های شغلی و مناطق محروم کشور است.
اسحاق جهانگیری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی افزود: حضور اعضای دولت 
در استان هایی که مسئولیت پیگیری عملیاتی شدن اقتصاد مقاومتی به آنها محول شده 
است، می تواند نقش مثبت و مؤثری در پیشبرد برنامه های اقتصاد مقاومتی ایفا کند. وی 
با یادآوری تعیین اعضای دولت برای پیگیری اقتصاد مقاومتی در استان های مختلف کشور 
خاطرنشان کرد: مسئولیت پیگیری اجرایی شدن اقتصاد مقاومتی در سه استان ایلام، 
آذربایجان شرقی و کرمان برای نخستین بار بر عهده وزیر کشور گذاشته شد که نتایج مثبت 

و قابل قبولی به همراه داشته است.
دبیر ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی همچنین درمورد تدوین پیش نویس برنامه ارزیابی 
عملکرد اقتصاد کشور براساس شاخص های اقتصاد مقاومتی که توسط دبیرخانه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی تهیه شده است، اظهار داشت: نیازمند سنجش و ارزیابی عملکرد 
اقتصاد کشور در چارچوب اقتصاد مقاومتی هستیم و در این راستا باید شاخص های علمی 
و دقیقی برای ارزیابی عملکرد اقتصاد کشور تعیین کنیم که نشان دهد تا چه میزان این 
عملکرد منطبق بر اقتصاد مقاومتی و رویکردهای پنج گانه آن بوده است. جهانگیری ادامه 
داد: مقاوم سازی اقتصاد کشور باید در تعیین این شاخص ها مدنظر قرار گیرد و لازم است 
دبیرخانه دیدگاه های صاحب نظران مختلف کشور را نیز دریافت و این برنامه را تکمیل کند. 
جهانگیری همچنین به دومین دستور جلسه امروز ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی مبنی 
بر تدوین بسته حمایت از توسعه اشتغال پایدار اشاره و خاطرنشان کرد: چالش بیکاری یکی 
از مسائل و دغدغه های اصلی کشور است که اگر نسبت به حل این مشکل اقدام نکنیم می 

تواند تبعات سیاسی، اجتماعی و امنیتی برای کشور ایجاد کند.
وی یادآور شد: 900 هزار فارغ التحصیل دانشگاهی جویای کار در سال وجود دارد و این 
میزان افراد فارغ التحصیل جویای کار در کنار انباشت بیکاری سال های گذشته موضوعی 
جدی است که باید به طور ویژه در دستور کار قرار داشته باشد. معاون اول رییس جمهوری 
بسته حمایت از توسعه اشتغال پایدار که توسط دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
تدوین شده است را بسته ای مناسب ارزیابی کرد و گفت: در اینکه اولویت و سیاست اصولی 
دولت توسعه اشتغال پایدار در برخی از رشته های شغلی مناطق محروم کشور است، 
تردیدی وجود ندارد چرا که بی توجهی به توسعه مناطق محروم کشور می تواند منجر به 
مهاجرت و حاشیه نشینی و بروز تبعات منفی برای شهرهای بزرگ کشور شود. دبیر ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی افزود: حمایت دولت از سرمایه گذاری در مناطق محروم باید 
به گونه ای باشد که برای فعالان اقتصادی ایجاد انگیزه کند و سرمایه گذاران با توجه به 

مشوق هایی که دولت برای سرمایه گذاری در این مناطق در نظر می گیرد، اقدام نمایند.

سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی:

توهین رسانه ها به رئیس جمهور 
پیگیری می شود

سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی می گوید نباید اجازه دهیم توهین ها وبی 
اخلاقی ها نسبت به رییس جمهوری درکشور نهادینه شود و بر همین اساس توهین رسانه 

ها به رییس جمهور پیگیری می شود.
حسین نوش آبادی روز دوشنبه در سی ودومین نشست خبری خود در دبیرخانه 
شورای فرهنگ عمومی افزود: برخی اتهامات، توهین ها و بی ادبی های خلاف اخلاق که 
بعضا برخی رسانه ها به رییس جمهوری و مقامات کشور نسبت می دهند و نیز انتساب 
الفاظ، واژه های نامناسب و رکیک به عنوان عناوین مجرمانه تلقی می شود، از این رو گاهی 
این توهین ها شخصی نیست و جنبه جرم عمومی دارد. به گفته وی، عده ای معتقدند 
مدعی عموم می تواند در صورتیکه به رییس جمهوری کشور توهین می شود از خاطیان 
شکایت و آنها را تعقیب قضایی کند. نوش آبادی ادامه داد: بر این باوریم فضای توهین و 
افترا در کشور بویژه نسبت به مقامات و شخصیت های کشور یک سم مهلک به شمار می 
آید و اگر اجازه دهیم این بی اخلاقی ها ادامه یابد به فرهنگ عمومی کشور آسیب جدیدی 
خواهد دید. وی به سخنان معاون حقوقی رئیس جمهوری که اعلام کرده است اگر این 
تهمت ها به رئیس جمهوری ادامه پیدا کند براساس قانون مجازات اسلامی علیه متخلفان 
اقامه دعوا می شود گفت: نباید اجازه دهیم حقوق عمومی مورد تعرض قرار بگیرد. معاون 
حقوقی و پارلمانی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار داشت: اصل 113 قانون اساسی 
صراحتا تصریح کرده و شورای نگهبان هم نظر تفصیلی در این باره دارد که می گوید باتوجه 
به این اصل رئیس جمهور حق اخطار و تذکر در چنین مواردی را دارد و این مساله منافاتی 
با اصل 156 قانون اساسی که نظارت بر حسن اجرای قوانین را جزو اختیارات می داند؛ ندارد 

البته خود رئیس جمهور شخصا تمایلی به پیگیری حقوقی این تهمت ها ندارد.
 سخنگوی وزارت ارشاد در ادامه گفت: این وزارتخانه اجازه صدور مجور و نظارت بر 
محتوا در کنسرت ها را به هیچ نهاد دیگری نمی دهد. نوش آبادی در افزود: خبری که در 
برخی رسانه ها مبنی بر امضای تفاهم نامه بین وزارت ارشاد و دادستانی در خصوص کیفیت 
برگزاری کنسرت ها مخابره شده شایعه است و آن را تکذیب می کنم. وی گفت: هیچ 
کس نمی تواند در وظیفه دیگری دخالت کند اما وزارت ارشاد همکاری و هماهنگی خود 
را همچنان با نهادهای قضایی، انتظامی و امنیتی که از گذشته داشته است ادامه می دهد. 
نوش آبادی درباره اکران فیلم سینمایی 50 کیلو آلبالو در شبکه نمایش خانگی نیز گفت: هر 
فیلمی که مجوز نمایش از سوی شورای اکران دریافت می کند و در سینما اکران می شود 

به این معنا نیست که در نمایش خانگی بدون دریافت مجوز فعالیت کند.

تخت روانچی:

تصمیم نظام در مورد FATF لازم الاجرا است
معاون اروپا و آمریکای وزیر امور خارجه با بیان این که در حال ارائه یک لیست از 
بدعهدی آمریکایی ها در برجام به هیات نظارت بر برجام هستیم، گفت: هیات نظارت بر 

برجام تصمیم گیرنده درباره زمان و چگونگی برخورد با این بدعهدی ها است.
مجید تخت روانچی روز دوشنبه در حاشیه نهمین نشست معاونان و مدیران بین الملل 
دانشگاه ها، مراکز آموزش عالی و پارک های علم و فناوری منتخب در سالن جهاد علمی وزارت 
علوم، این مطلب را به خبرنگاران گفت. وی افزود: ما از ابتدای مذاکرات ایران با گروه 1+5 به 
صورت دقیق تعهدات طرف های مقابل و همچنین انجام آن را رصد و به مراجع ذیصلاح 
کشور گزارش کرده ایم. عضو تیم مذاکره کننده هسته ای با اشاره به این که ما تعهدات خود را 
انجام دادیم، طرف های مقابل نیز باید به تعهد خود عمل می کردند، تاکید کرد: به طور حتم 
هیات نظارت بر برجام تصمیم گیر نهایی در خصوص نحوه برخورد با بدعهدی آمریکایی ها در 
موضوع برجام است. تخت روانچی در پاسخ به پرسشی در این باره که آیا FATF ارتباطی با 
تعهدات ایران در برجام دارد یا خیر، گفت: یکی از مباحثی که در طول مذاکرات به آن پرداخته 
شد و در حال حاضر مورد تاکید ما می باشد، این است که استقلال خود را با هیچ چیز دیگری 
معاوضه نمی کنیم. وی ادامه داد: ما در جهت همسان سازی سیستم مالی خود با سیستم 
بین المللی مالی دنیا یک سری مذاکراتی انجام دادیم که از جمله آن بحث FATF است؛ این 
موضوع در حال حاضر در شورای عالی امنیت ملی در حال رسیدگی است و تصمیم مجموعه 

نظام در این خصوص برای وزارت امور خارجه لازم الاجرا خواهد بود.

سرمقاله

رهبر انقلاب اسلامی در پیام مهمی به مسلمانان سراسر 
جهان و حجاج بیت الله الحرام تاکید کردند: جهان اسلام 
بخاطر رفتار ظالمانه سعودی فکری اساسی برای مسئله حج 

کند.
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در آستانه ایام 
حج، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در پیام مهمی به مسلمانان سراسر جهان و حجاج بیت الله 
الحرام، حج ابراهیمی را مظهر عزت و عظمت امت اسلامی 
در مقابل زورگویان بین المللی خواندند و با اشاره به حوادث 
تلخ فاجعه منا، خطاب به دولتها و ملتهای اسلامی تأکید 
کردند: جهان اسلام، اعم از دولتها و ملّتهای مسلمان باید 
حاکمان سعودی را به درستی بشناسند و به خاطر جنایاتی 
که در گستره ی جهان اسلام به بار آورده اند، گریبان آنها را 
رها نکنند و فکری اساسی برای مدیریّت حرمین شریفین و 

مسئله ی حج بکنند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم اللّه الرّحمن الرّحیم
و الحمدلله ربّ العالمین و صلّی الله علی سیّدنا محمّد و 
آله الطّیّبین و صحبه المنتجبین و من تبعهم باحسان الی 

یوم الدّین.
برادران و خواهران مسلمان در سراسر جهان!

موسم حج برای مسلمانان، موسم افتخار و شُکوه در 
چشم خلایق و موسم نورانیّت دل و خشوع و ابتهال )1( در 
برابر خالق است. حج، فریضه ای قدسی و دنیوی و خدایی و 
مردمی است. از سویی فرمانِ »فَاذکُرُوا اللّه کَذِکرِکُم ءابآءَکُم 
اوَ اشََدّ ذِکرًا«)2( و »وَ اذکُرُوا اللّه فی ایَّام مَعدوداتٍ«)3( و 
از سویی خطابِ »الَّذی جَعَلناهُ للِنّاس سَوآءَنِ العاکِفُ فیهِ 

وَالباد«)4( ابعاد بی انتها و متفاوت آن را روشن می سازد.
در این فریضه ی بی نظیر، امنیّت زمان و مکان همچون 
نشانه ای آشکار و ستاره ای درخشان، دل انسانها را آرامش 
می بخشد و حج گزار را از محاصره ی عوامل ناامنی که از 
سوی ستمگران سلطه گر، همواره آحاد بشر را تهدید کرده 
است بیرون می کشد و لذّت ایمنی را در دوره ای معیّن به 
او می چشاند. حجّ ابراهیمی که اسلام به مسلمانان هدیه 
کرده است، مظهر عزّت و معنویّت و وحدت و شکوه است؛ 
عظمت امّت اسلامی و اتّکاء آنان به قدرت لایزال الهی را 
به رخ بدخواهان و دشمنان می کِشد و فاصله ی آنان را با 
منجلاب فساد و حقارت و استضعافی که زورگویان و قلدران 
بین المللی بر جوامع بشری تحمیل می کنند، برجسته می 
سازد. حجّ اسلامی و توحیدی، مظهر »اشِدّآء عَلَی الکُفّار 
رُحَمآءُ بَینَهُم«)5( است؛ جایگاه برائت از مشرکان و الفت و 

وحدت با مؤمنان است.
 ـسیاحتی فروکاسته   آنان که حج را به یک سفر زیارتی 
و دشمنی و کینه ی خود با ملّت مؤمن و انقلابی ایران را در 
زیر عنوان »سیاسی کردن حج« پنهان ساخته اند، شیطانهایی 
خُرد و حقیرند که از به خطر افتادن مطامع شیطان بزرگ، 
آمریکا، به خود می لرزند. حکّام سعودی که امسال صدّ عن 
سبیل اللّه و المسجد الحرام کرده )6( و راه حجّاج غیور و 
گمراهانی  بسته اند،  را  محبوب  خانه ی  به  ایرانی  مؤمن 

روسیاهند که بقای خود بر اریکه ی قدرت ظالمانه را در دفاع 
از مستکبران جهانی و هم پیمانی با صهیونیسم و آمریکا و 
تلاش برای برآوردن خواسته ی آنان می دانند و در این راه از 

هیچ خیانتی روی گردان نیستند.
اکنون قریب یک سال از حوادث مُدهش )۷( منا می 
گذرد که در آن، چند هزار نفر در روز عید و در لباس احرام، 
در زیر آفتاب و با لب تشنه، مظلومانه جان باختند؛ اندکی 
پیش از آن در مسجدالحرام نیز جمعی در حال عبادت و در 
طواف و نماز به خاک و خون کشیده شدند. حکّام سعودی در 
هر دو حادثه مقصّرند؛ این چیزی است که همه ی حاضران 
و ناظران و تحلیلگران فنّی بر آن اتّفاق نظر دارند؛ و گمان 
عمدی بودن حادثه نیز از سوی برخی صاحب نظران مطرح 
شد. تعلّل و کوتاهی در نجات مجروحان نیمه جانی که 
جان شیفته و دل مشتاق آنان در عید قربان با زبان ذاکر و 
ترنّم آیات الهی همراه بود، نیز قطعی و مسلّم است. مردان 
قسیّ القلب و جنایت کار سعودی آنان را با جان باختگان، در 
کانتینرهای دربسته محبوس ساختند و به جای درمان و 
کمک یا حتّی رساندن آب به لبان تشنه ی آنان، آنها را به 
شهادت رساندند. چند هزار خانواده از کشورهای گوناگون 
عزیزان خود را از دست دادند و ملّت های آنان داغدار شدند. 
از جمهوری اسلامی نزدیک به پانصد نفر در میان شهدا بودند. 
دل خانواده ها همچنان مجروح و داغدار است و ملّت همچنان 

غمگین و خشمگین است.
حکّام سعودی به جای عذرخواهی و پشیمانی و تعقیب 
قضائیِ مقصّران مستقیم این حادثه ی هولناک، با نهایت 
بی شرمی و وقاحت، حتّی از تشکیل هیئت حقیقت یاب 
بین الملل اسلامی نیز سر باز زدند؛ به جای ایستادن در 
جایگاه متّهم، در جایگاه مدّعی ایستادند و دشمنی دیرین 
خود با جمهوری اسلامی و با هر پرچم برافراشته ی اسلام 
در مقابله با کفر و استکبار را با خباثت و سَبُک سریِ بیشتر 

آشکار ساختند.
بوقهای تبلیغاتی آنان اعم از سیاستمدارانی که رفتار آنان 
در برابر صهیونیست ها و آمریکا ننگ جهان اسلام است تا 
مفتیان ناپرهیزکار و حرام خواری که آشکارا برخلاف کتاب 
تا پادوهای مطبوعاتی که حتّی  و سنّت فتوا می دهند 
آنان  دروغ گویی  و  دروغ سازی  مانع  هم  حرفه ای  وجدان 
نیست، تلاش بیهوده می کنند که جمهوری اسلامی را در 
محروم سازی حجّاج ایرانی از حجّ امسال، متّهم نشان دهند. 
حکّام فتنه انگیزی که با تشکیل و تجهیز گروه های تکفیری و 
شرور، دنیای اسلام را گرفتار جنگ های داخلی و قتل و جرح 
بی گناهان کرده اند و یمن و عراق و شام و لیبی و برخی دیگر 
از کشورها را به خون آغشته اند؛ سیاست بازانِ از خدا بی خبری 
که دستِ دوستی به رژیم اشغالگر صهیونیست داده و چشم 
بر رنج و مصیبت جانکاه فلسطینیان بسته اند و دامنه ی ظلم و 
خیانت خود را تا شهر و روستای بحرین گسترده اند؛ حاکمان 
بی دین و بی وجدانی که فاجعه ی بزرگ منا را پدید آورده 
و با نام خادمان حرمین، حریم حرم امن الهی را شکسته و 
میهمانان خدای رحمان را در روز عید در منا و پیش از آن 
در مسجدالحرام قربانی کرده اند، اکنون از سیاسی نشدن حج 

دَم می زنند و دیگران را به گناهان بزرگی که خود مرتکب 
شده یا تسبیب )۸( کرده اند، متّهم می کنند. آنان مصداق 
کامل بیان روشنگر قرآن کریمند که فرمود: وَ اذِا تَوَلّیٰ سَعیٰ 
فِی الَارضِ لیُِفسِدَ فیها وَ یُهلِکَ الحَرثَ وَ النّسلَ وَ اللّه لا یُحِبّ 
الفَساد * وَ اذِا قیلَ لَهُ اتّقِ اللّه اخََذَتهُ العِزّةُ باِلاثِمِ فَحَسبُه ُ جَهَنّمُ 

وَ لَبِئسَ المِهاد.)9(
امسال نیز بنا بر گزارشها، علاوه بر صدّ )10( حجّاج ایرانی 
و برخی ملّتهای دیگر، حجّاج دیگر کشورها را در محدوده ی 
کنترل های نامعهود )11( با کمک دستگاه های جاسوسی 
آمریکا و رژیم صهیونیستی قرار داده و خانه ی امن الهی را 
برای همه ناامن کرده اند. جهان اسلام، اعم از دولت ها و ملّت 
های مسلمان باید حاکمان سعودی را بشناسند و واقعیت 
هتّاک و بی ایمان و وابسته و مادّی آنان را بدرستی درک 
کنند؛ باید به  خاطر جنایاتی که در گستره ی جهان اسلام 
به بار آورده اند، گریبان آنها را رها نکنند؛ باید به خاطر رفتار 
ظالمانه ی آنان با ضیوف )12( الرّحمان، فکری اساسی برای 
مدیریّت حرمین شریفین و مسئله ی حج بکنند. کوتاهی در 
این وظیفه، آینده ی امّت اسلامی را با مشکلات بزرگ تری 

مواجه خواهد کرد.
برادران و خواهران مسلمان! امسال جای حجّاج مشتاق 
و با اخلاص ایرانی در مراسم حج خالی است، ولی آنان با 
قلب های خود حاضر و در کنار حاجیان از سراسر جهان و 
نگران حال آنان هستند و دعا می کنند که شجره ی ملعونه ی 
طواغیت نتوانند گزندی به آنان برسانند. برادران و خواهران 
ایرانیِ خود را در دعاها و عبادت ها و مناجات های خود یاد 
کنید و برای رفع گرفتاری ها از جوامع اسلامی و کوتاه شدن 
دست مستکبران و صهیونیست ها و سرسپردگان آنها از امّت 

اسلامی دعا کنید.
اینجانب یاد شهدای منا و مسجدالحرام در سال گذشته 
و شهدای مکّه در سال 66 )13( را گرامی میدارم و از خدای 
عزّوجلّ برای آنان طلب مغفرت و رحمت و علوّ درجات می 
کنم و با سلام به حضرت بقیّةالله اعظم )روحی له الفداء( 
دعای مستجاب آن بزرگوار را برای اعتلای امّت اسلامی و 

نجات مسلمانان از فتنه و شرّ دشمنان طلب می نمایم.
و باللّه التّوفیق و علیه التُّکلان
سیّدعلی خامنه ای
آخر ذی القعده 1437
12/ شهریور ماه/95

1. تضرّع
2. سوره ی بقره، بخشی از آیه ی 200؛ »...همان گونه که 
پدران خود را به یاد می آورید، یا با یادکردنی  بیشتر، خدا را 

به یاد آورید...«
3. سوره ی بقره، بخشی از آیه ی 203؛ » و خدا را در 

روزهای معیّن یاد کنید...«
4. سوره ی حج، بخشی از آیه ی 25؛ »...که آن را برای 
مردم، اعم از مقیم در آنجا و بادیه نشین، یکسان قرار دادیم...«

5. سوره ی فتح، بخشی از آیه ی 29؛ »...برکافران سختگیر 
و با همدیگر مهربان...«

6. بازداشتن از راه خدا و مسجد الحرام
۷. هراس انگیز

۸. باعث شدن، موجب شدن
9. سوره ی بقره، آیه ی 205 و206؛ » و چون برگردد ]یا 
ریاستی یابد[ کوشش میکند که در زمین فساد نماید و کشت 
و نسل را نابود سازد و خداوند تباهکاری را دوست ندارد. چون 
به او گفته شود »از خدا پروا کن«، نخوت او را به گناه کشاند. 

پس جهنّم برای او بس است و چه بد بستری است.«
10. بازداشتن، مانع شدن

11. غیر متداول، غیر معمول
12. میهمانان

دیگر  نمونه ای  مکّه،  خونین  جمعه ی  فاجعه ی   .13
از خصومتهای آمریکا است که در روز 9 مرداد 1366 )6 
ذی الحجّه 140۷ ق( در موسم حج و پس از مراسم برائت 
از شرک و مشرکین، توسّط حکّام رژیم آل سعود روی داد و 
ضمن هتک حرمت آن حرم امن الهی، نزدیک به چهارصد 
ایرانی و غیرایرانی - که اکثراً زنان بودند – به شهادت رسیدند 

و چندین برابر این تعداد نیز مجروح شدند.

پیام مهم رهبر انقلاب به مسلمانان سراسر جهان و حجاج بیت الله الحرام:

جهان اسلام گریبان حاکمان سعودی را رها نکند 
اخبــار

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: در مورد اجرای تعهد 
FATF نگرانی نداریم و این مقرارت ربطی به برجام ندارد.

بهرام قاسمی در نشست هفتگی با خبرنگاران  گفت: 
مقررات اف. ای. تی.اف از سال ها قبل مطرح بوده است. 
برخی ایرادات و ایجاد نگرانی ها بی مورد است و ما آنرا رد می 

کنیم. برخی اطلاعات و برداشت ها غلط است. 
وی افزود: البته برخی نگرانی ها از روی حسن نیت است 
و ما هم آنرا درک می کنیم. این مقرارت علیه گروههای 
تروریستی شناسنامه دار پلید و کودک کش مانند داعش، 
القاعده، النصره و ...  است. ما حزب الله را افتخار لبنان و جهان 
اسلام می دانیم. سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین از 
سفر رئیس جمهور به ونزوئلا برای تحویل ریاست جنبش 
عدم تعهد به کاراکاس خبر داد. وی همچنین گفت: ارتقای 

روابط با انگلستان در حد سفیر در دستورکار است.
وی با بیان اینکه ما هیچ مشکلی در مورد FATF نداریم 
گفت: ولی نهایتاً  سیستم بانکی ما و مجموعه اقتصادی کشور 
و حتی وزارت امور خارجه دشواری ها و نگرانی هایی را برای 
آینده دارند ولی به قول ایرانی ها؛ ما از ترس مرگ خودکشی 
نمی کنیم. قاسمی در پاسخ به سؤالی در خصوص توافق 

FATF و نظر برخی کارشناسان مبنی بر ورود ایران به فاز 
خودتحریمی در پی امضاء این توافقنامه تصریح کرد: چنین 
چیزی را رد می کنم،  این توافق هیچ ربطی به برجام ندارد و 
بحث جدایی است. وی افزود: در دولت پیشین این موضوع در 
قالب لایحه ای به تصویب رسید و پس از ارائه به مجلس وقت 
مورد تصویب قرار گرفت منتها به دلیل تحریم های ظالمانه 
علیه ایران و قطع ارتباط مالی و بانکی ما با جهان شاید این 
مسئله را نمی دیدیم و به آن توجه نداشتیم. قاسمی ادامه داد: 
امروز که تحریم ها برداشته شده و تا حد زیادی از این موضوع 
عبور کردیم در حال ورود به فرآیند جدیدی برای همکاری 
بانکی، اقتصادی و تجاری بین المللی هستیم که این مسئله 
خود را نشان می دهد که FATF باید وجود داشته باشد 
و چگونه وجود داشته باشد. وی گفت: FATF سیستمی 
است که تعداد کشورهای عضو در آن بیش از تعداد اعضاء 
سازمان ملل است و برای همکاری بین المللی و بانکی در 
هر نقطه ای از جهان یکسری ضوابط بین المللی را مجبور 
به رعایت هستیم. سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه 
ما نگران این توافق نیستیم، خاطر نشان کرد: این توافق در 
دو محور استوار است که یکی از آنها بحث پولشویی و قاچاق 

پول است که در جهت شفاف سازی کار می کند که البته ما 
مشکلی با این موضوع نداریم و می خواهیم سیستمی شفاف 
داشته باشیم. وی افزود: اما این موضوع به این معنا نیست 
که متأسفانه در برخی از رسانه ها به غلط و یا به عمد نوشته 
می شود که مثلاً  ً ایران باید تمام اطلاعات داخلی خود را در 
اختیار بگذارد، چنین چیزی وجود ندارد و من این موضوع را 
رد می کنم. سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان تصریح 
کرد: ولی در این کنوانسیون نهایتاً  نوعی از ضوابط وجود دارد 
که باید توسط بانک های ما برای کارهای بین المللی طبق 
قوانین مقرر در جهان به مرحله اجرا گذاشته شود تا بتوانند 
مرحله پس از تحریم شروع و کار جدی را در عرصه بانکی 
و پولی و مالی بین المللی داشته باشند. وی محور دومِ این 
توافق را موضوع مبارزه با تروریسم خواند که موجب نگرانی 
برخی شده و افزود: ما خود به عنوان کشور قربانی تروریسم 
که صدماتی زیادی را در این راستا متحمل شده ایم خود را 
پیش قراول مبارزه با تروریسم می دانیم لذا آنانی امروز نمی 
توانند از این شبکه پولی و بانکی استفاده کنند که همان گروه 
های تروریستی کودک کش تکفیری هستند که در منطقه و 
سایر جهان فعالیت می کنند و علاقمند به شفافیت نیستند. 

سخنگوی وزارت امور خارجه:

درباره اجرای تعهد FATF نگرانی نداریم

رییس جمهور تمام وزارتخانه ها، دستگاه ها، 
را مکلف  مؤسسات و شرکت های دولتی 
به همکاری با مرکز آمار برای اجرای دقیق 

سرشماری عمومی نفوس و مسکن کرد.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن 
اجرای  کرد:  تصریح  فرمانی  در  روحانی 
منظم سرشماری عمومی برای دستیابی 
به تصویری واقع بینانه از جامعه ایران، کاری 
بزرگ است که همکاری جدی ملت و دولت 
را می طلبد. متن فرمان رییس جمهوری به 

این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

پیشرفت کشور مستلزم اقدام و عمل 
عالمانه است  برنامه ریزی  و  تدبیر  پایه  بر 

که این امر مهم خود نیاز به اطلاع  صحیح 
اجرای  دیدگاه،  این  از  دارد.  دقیق  آمار  و 
منظم سرشماری عمومی برای دستیابی 
به تصویری واقع بینانه از جامعه ایران، کاری 
بزرگ است که همکاری جدی ملت و دولت 

را می طلبد.
مرکز آمار ایران در اجرای ماده )4( قانون 
خود و با استناد به قانون بودجه سال 1395، 
موظف است سرشماری عمومی نفوس و 
مسکن را در مهر و آبان 1395 به مرحله 
اجرا در آورد. براساس ماده )5( قانون یاد 
شده، تمام وزارتخانه ها، سازمان ها، دستگاه ها 
و مؤسسات دولتی و  نهادهای عمومی  و 
و  دولتی  شرکت های  و  دولت  به  وابسته 

استانداری های کشور مکلف هستند نیروی 
سایر  و  مخابراتی  وسایل  خودرو،  انسانی، 
تجهیزات مورد نیاز را در طول دوره آموزش 
و اجرای این سرشماری در اختیار مرکز آمار 

ایران قرار دهند. 
با توجه به آنکه در این سرشماری برای 
منظور  به  کشور  تاریخ  در  بار  نخستین 
افزایش سرعت و دقت و کاهش هزینه های 
سرشماری شیوه نوین سرشماری اینترنتی 
استفاده  مورد  حضوری  مراجعه  بر  علاوه 
قرار می گیرد، لازم است به منظور اجرای 
موفقیت آمیز امر، کلیه دستگاه های اجرایی 
اطلاع رسانی  برای  لازم  تسهیلات  کشور 
فراهم کرده و  را  عمومی و ترغیب مردم 

کارکنان خود را به شرکت در سرشماری 
اینترنتی ملزم نمایند.

قانون   )۷( ماده  اجرای  در  است  امید 
مرکز آمار ایران، هموطنان عزیز همکاری 
لازم را با مأموران سرشماری مبذول نمایند 
تا مرکز آمار ایران بتواند با گردآوری و ارایه 
اطلاعات آماری دقیق، موجبات برنامه ریزی 
و تصمیمات صحیح و تحقق اهداف سند 
چشم انداز بیست ساله و اجرای سیاست های 

اقتصاد مقاومتی را فراهم آورد.
توفیق روزافزون مردم شریف ایران و تمام 
خدمتگزاران ملت را از خداوند متعال مسألت 

می نمایم.
حسن روحانی

در فرمان رییس جمهور تاكید شد:

اجرای منظم سرشماری عمومی با همکاری جدی ملت و دولت

یادداشت

فرید براتی سده

رییس کل بانک مرکزی در نامه ای به مدیران عامل بانک 
ها و موسسه های اعتباری اعلام کرد: هرگونه اقدام مبنی بر 
محدودیت یا قطع ارائه خدمات به اشخاص و نهادهای ایرانی 
به استناد تحریم های آمریکا، اتحادیه اروپا یا سایر کشورها و 
نهادهای بین المللی هیچ مبنایی در برجام و سایر تعهدات 

بین المللی کشورمان ندارد.
ولی الله سیف در این نامه ابلاغی تاکید کرد: بانک ها 
فقط براساس قوانین جاری کشور می توانند طبق ضوابط 
بانکی و تجاری خود نسبت به ارائه خدمات بانکی به همه 
مشتریان اقدام کنند. در این نامه خطاب به مدیران عامل 
بانک ها و موسسه های اعتباری آمده است: براساس برنامه 
جامع اقدام مشترک )برجام( که به رفع همه تحریم های 
هسته ای انجامید، همه آنها که به سبب تحریم هسته ای در 
فهرست تحریم قرار گرفته بودند و بخش عمده ای از اشخاص 

و نهادهایی که در فهرست تحریم های شورای امنیت، آمریکا 
و اتحادیه اروپا قرار داشتند، از فهرست تحریم ها خارج شدند.

رییس کل بانک مرکزی یادآور شد: موضع حقوقی و 
رسمی جمهوری اسلامی ایران همواره این بوده و هست که 
همه تحریم های وضع شده توسط هر مرجعی علیه اشخاص 
و نهادهای ایرانی غیرقانونی و نامشروع است و جمهوری 
اسلامی ایران به هیچ وجه این تحریم ها را به رسمیت 
نشناخته و آنها را اجرا نخواهد کرد. بر این اساس در برنامه 
جامع اقدام مشترک تصریح شده است که موسسه های مالی 
خارجی که با بانک های ایرانی روابط مالی و تجاری برقرار می 
کنند به بهانه آنکه بانک های ایرانی روابط خود را با اشخاص 
ایرانی باقیمانده در فهرست تحریم ها حفظ کرده اند در 

معرض تحریم ها قرار نخواهند گرفت.
این امر، حاصل موضع اصولی جمهوری اسلامی ایران در 

طول مذاکرات بوده و مبنی بر این امر است که در داخل 
کشور، همه بانک ها و موسسه های مالی می توانند با همه 
اشخاص حقیقی و حقوقی ایرانی، اعم از آنکه نام آنها در 
فهرست تحریم ها قرار داشته باشد یا خیر، روابط مالی و 
تجاری داشته باشند و هیچ نوع محدودیت ناشی از تحریم، 
در داخل کشور وجود ندارد و مورد پذیرش جمهوری اسلامی 

ایران نخواهد بود.
از این رو هرگونه اقدام مبنی بر محدودیت یا قطع ارائه 
خدمات به اشخاص و نهادهای ایرانی به استناد تحریم های 
آمریکا، اتحادیه اروپا یا سایر کشورها و نهادهای بین المللی 
هیچ مبنایی در برجام و سایر تعهدات بین المللی جمهوری 
اسلامی ایران ندارد و بانک ها فقط بر اساس قوانین جاری 
کشور می توانند طبق ضوابط بانکی و تجاری خود نسبت به 

ارائه خدمات بانکی به همه مشتریان اقدام کنند.

هشدار سیف به بانک ها:

 محدودیت در ارایه خدمات بانکی به استناد تحریم ها، ممنوع است

خبـــر

افشار  سلیمانی
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وقتی افزایش قیمت متناسب با کیفیت نیست 

فرارروبهجلویخودروسازان
 این روزها یکی از مهم ترین مطالبی که بر روی 
صفحه روزنامه ها و خبرگزاری ها نقش می بندد اخبار 
و خودروسازی  به حوزه خودرو  مربوط  تحولات  و 
تولید  موضوع  کشور  در  ها  است.سال  درکشور 
خودرویی با کیفیت پایین و قیمت بالا مورد انتقاد 
است،این  صنعت  کارشناسان  و  خودرو  مشتریان 
درحالی است که با وجود وعده هر ساله خودروسازان 
مبنی بر تلاش برای ارتقاء کیفیت خودروهای تولیدی 

تا کنون این مهم عملیاتی نشده است.
افزایش قیمت خودرو بار دیگر فرصتی پدید آورده 
تا به مسائل مختلف پیرامون خودروسازی و وضعیت 
خودرو در کشور توجه شود، که با توجه به ارتباط 
حوزه  تحولات  خودروسازی  حوزه  با  مردم  وسیع 
خودروسازی این روزها در صدر اخبار اقتصادی قرار 

گرفته است.
متخصصین  و  اقتصادی  کارشناسان  از  بسیاری 
خودرو بر این عقیده اند که تصویب افزایش قیمت 
خودروها آن هم در شرایط رکود و کسادی بازار خودرو 
و درحالی که افزایش کیفیتی وجود نداشته یک عمل 
متناقض است و در این میان می باید سیاست های 
کاهش قیمت خودروها دنبال شود تا مصرف کننده را 

تشویق به خرید کند.
با وجود این، هنوز خودروسازی ها اصرار دارند که 
قیمت های خود را بالا نگه دارند و در برخی موارد 
حتی تقاضای افزایش قیمت را نیز دارند.پیش بینی 
روند  ادامه  که  است  این  بر  کارشناسان  از  برخی 
موجود، در آینده ای نزدیک باعث از بین رفتن کامل 
این صنعت درکشور خواهد شد و اگر خودروسازی 
ها همچنان در مواضع خود اصرار داشته باشند، به 
زودی شاهد تعطیل شدن یکی از مهم ترین صنایع 

کشور خواهیم بود.  
اسماعیلی: قیمت خودرو با چه توجیهی 

افزایش می یابد؟
داریوش اسماعیلی ،با بیان اینکه مشکل اصلی و 
اساسی صنعت خودرو کیفیت است،گفت:کمیسیون 
وزارت  مسئولان  با  بارها  مجلس  معادن  و  صنایع 
صنعت،معدن و تجارت و شرکت های خودروسازی 
در این خصوص نشست تشکیل داده و کیفیت پایین 
خودروها را متذکر شده و این مسئله رفع نشده است.

نماینده مردم سروستان،کوار و خرامه در مجلس 
شورای اسلامی، با تاکید براینکه بهترین راه برای 
افزایش کیفیت خودرو توجه و استفاده از ظرفیت 
دانشگاهاه ها در کنار فعالیت های صنعتی است، 
خودرویی  صنایع  ویژه  به  ایران  در  افزود:متاسفانه 
R&D معنایی نداشته و با جدیت به آن پرداخته 
نمی شود است،در بسیاری از کشورهای صنعتی دنیا 
حداقل 40 درصد پرسنل آنها در تحقیق و توسعه 
فعالیت می کنند و بیش از 10 درصد فروش خود را 

صرف تحقیق و توسعه می کنند.
تحقیق و توسعه مقدمه ای برای افزایش کیفیت 

خودروها است
اسماعیلی با بیان اینکه تحقیق و توسعه مقدمه ای 
برای افزایش کیفیت خودروها است، ادامه داد:تا زمانی 
که صنایع از جمله صنعت خودرو به تحقیق و توسعه 

و استفاده از پتانسیل دانشگاه ها روی نیاورند، نه تنها 
به کیفیت آنها افزوده نشده بلکه از کیفیتشان کاسته 

می شود.
وی با اشاره به انعقاد قراردادهای جدید خودرویی 
با شرکت های خارجی یادآور شد:مشارکت با شرکت 
های خارجی کار اساسی برای افزایش کیفیت خودروها 
نیست،بلکه کار اساسی استفاده از متخصصان داخلی و 

توجه به R&D و نظارت بر کیفیت ها است.
اسماعیلی افزود:دولت هر روز اعلام می کند که نرخ 
تورم کاهش یافته،بنابراین افزایش قیمت خودرو در 

مقطع فعلی هیچ چه توجیهی دارد.
با  قیمت  افزایش  آیا  این سوال که  با طرح  وی 
افزایش کیفیت و افزایش خدمات پس از فروش همراه 
بوده است؟ ادامه داد:مشخص نیست شورای رقابت 
افزایش قیمت ها و مجوز برای افزایش قیمت ها را 
بررسی کرده است یا خیر؛ شورای رقابت باید بر این 

تغییرات قیمتی نظارت کند.
نایب رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی،با بیان اینکه با استفاده از قطعات بهتر 
باید روند مراجعه مردم به تعمیرگاه های خودروسازان 
نمایندگی های  در  خودروها  ماندگاری  و  توقف  یا 
کرد:  تصریح  شود،  کمتر  فروش  از  پس  خدمات 
به هراندازه مراجعه مشتریان خودرو برای دریافت 
خدمات پس از فروش کمتر شود در افزایش میزان 

رضایتمندی آنها دخیل خواهد بود.
باستانی:قیمت خودروها مطابق با واقعیت 

نیست
سعید باستانی ،با انتقاد از هزینه های مالی زیاد 
کره  و سربار خودروسازان،گفت:درکشوری همانند 
اجازه واردات خودرو داده  جنوبی در یک مقطعی 
نشد و تسهیلات با نرخ پایین به خودوسازان پرداخت 
شد،که پس از چالاک سازی خودروسازان روی پای 

خود ایستادند.

نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شورای 
اسلامی،با بیان اینکه خودروسازان حدود 6میلیون 
تومان هزینه سربار بانک و دولت دارد،افزود:اگر این 
هزینه ها کاهش یابد،قیمت خورو به تبع آن کاهش 

می یابد.
مشکل خودروسازی داخلی عدم توانایی 

رقابت
 در قیمت و كیفیت است

باستانی با تاکید بر اینکه مشکل خودروسازی 
کیفیت  و  قیمت  در  رقابت  توانایی  عدم  داخلی 
و  کیفیت  افزایش  برای  راه  داد:تنها  است،ادامه 
با  مشترک  های  شرکت  ایجاد  قیمت  کاهش 
برندهای واقعی شرکت های خارجی  است،به گونه 
ای که به عنوان مثال با نمایندگی فرانسوی پژو 

قرارداد منعقد شود.
وی با بیان اینکه با سرمایه گذاری شرکت خارجی 
باید به سمت صادرات خودرو حرکت کنیم،یادآور 
شد:کمترین مقدار برای صادرات خودرو 30 درصد 
درنظر گرفته شده که این 30 درصد باید توسط برند 
خودروی خارجی صادر شود،تا بتوان تنوع محصول 

داشت.
قیمت خودروهای داخلی مطابق با واقعیت 

نیست
باستانی با بیان اینکه برنامه ریزی مناسبی برای 
شرکت های خودروسازی وجود ندارد،افزود:تا زمانی 
که هزینه های سربار کاهش نیابد،کیفیت خودروها 
افزایش نیافته و قیمت ها کاهش نمی یابد و قیمت 

متناسب با کیفیت نیست.
وی با اشاره به اینکه خودروهای خارجی نیم بند 
وارد کشور می شود،ادامه داد:قیمت واقعی  خودروها 
این میزانی نیست که به مردم داده می شود و متاسفانه 
خودروهای داخلی پکیج خودروهای خارجی را ندارند.

مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  سخنگوی 

شورای اسلامی،تصریح کرد:کمیسیون نامه ای به 
خودروسازان ارسال کرده،تا قراردادهای خود را جهت 

بررسی به کمیسیون ارائه کنند.
  گرمابی:حمایت از صنعت خودروسازی از 

جیب مردم
حمید گرمابی ، با بیان اینکه سال های متمادی 
از جیب مردم ازصنعت خودروسازی حمایت شده 
است،گفت:تعرفه واردات خودرو گاهی به صد درصد 
رسیده و در برهه ای از زمان پس از افزایش ناگهانی 
قیمت ارز کاهش پیدا کرد،اما همچنان تعرفه های بالا 
برای واردات خودرو وضع می شود که در واقع سبب 

افزایش قیمت خودروهای داخلی می شود.
نماینده مردم نیشابور و فیروزه در مجلس شورای 
اسلامی، با اشاره به اینکه مقرر شده بود که در یک 
بازه پنج ساله تعرفه واردات خودرو کاهش پیدا کند، 
برنامه مدون مشخص  افزود: خودروسازان در یک 
کنند که چه زمانی با افزایش کیفیت خودروی داخلی 
توان رقابت با خودروهای با کیفیت را دارند، تا بتوان 

درصدی از تعرفه را کاهش داد.
گرمابی با بیان اینکه اگر از صنایع دیگر همانند 
خودروسازی حمایت می شد، قطعا این صنایع شکوفا 
می شدند، ادامه داد:اگر تعرفه 50 درصدی برای هر 
یک از صنایع دیگر کشور در نظر گرفته شود، رشد 

چشمگیری پیدا می کنند.
وی با تاکید براینکه باید علل عدم کیفیت چشمگیر 
ریشه  جانبه  های همه  رغم حمایت  علی  خودرو 
یابی شود،یادآور شد:افزایش قیمت با کیفیت کنونی 
خودروهای داخلی علی رغم تعرفه های بالا، بازهم 
امکان رقابت و بازار را از خودروسازان داخلی می گیرد.

اشباع بازار از خودروهای چینی
گرمابی با اشاره به اشباع بازار توسط خودروهای 
چینی،افزود:هر چند خودروهای چینی از کیفیت 
مناسبی برخوردار نیستند، اما این خودروها به دلیل 

قیمت مناسب و تنوع محصولات بازار خودروی کشور 
را قبضه کرده اند.

وی با بیان اینکه با ارتباط با خودروسازان خارجی 
می توان مشکل کیفیت خودروهای داخلی را حل 
خودروسازان  با  همکاری  دنبال  به  داد:  کرد،ادامه 
خارجی، خودروسازان باید تولید خودروهای قدیمی 
را متوقف کرده و کیفیت برخی دیگر از محصولات 

را نیز ارتقا دهند.
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی با تاکید براینکه خودروسازان داخلی باید 
هدف خود را صادرات محصولاتشان به کشورهای 
صورت  کرد:درآن  تصریح  دهند،  قرار  خارجی 
کیفیت خودروهای تولیدی درکشور تضمین شده و 
مصرف کنندگان داخلی نیز می توانند از خودروهایی 

باکیفیت مناسب استفاده کنند.
زارعی:پارادوكس بین قیمت و كیفیت خودرو

قیمت  افزایش  به  اشاره  ،با  زارعی  محمد  غلام 
محصولات ایران خودرو و سایپا گفت: بین قیمت و 
کیفیت خودرو رابطه منطقی وجود ندارد و در واقع 
شاهد نوعی پارادوکس بین قیمت و کیفیت خودرو 

هستیم.
نماینده مردم بویراحمد و دنا درمجلس شورای 
اسلامی، در گفتگو با خانه ملت ، با بیان اینکه افزایش 
قیمت خودرو با این کیفیت توجیهی ندارد، افزود: 
وقتی مدل یک خودرو و برخی از آپشن های آن تغییر 
می کند،دلیل برطراحی جدید خودرو نیست،لذا با این 

بهانه نباید قیمت خودرو را افزایش داد.
زارعی با تاکید براینکه باید الگوهای جدید طراحی 
شده و جایگزین خودروهای قدیمی شود،ادامه داد: 
اگرخودروسازان هیچ اراده ای برای افزایش کیفیت و 
ارائه مدل های جدید نداشته باشند، بازار داخلی را از 

دست خواهند داد.
تحقق اقتصاد مقاومتی با كیفی سازی 

محصولات امکانپذیر خواهد شد
وی با بیان اینکه حفظ صنعت خودرو و تقویت 
کشور  مهم  های  ازاولویت  یکی  واشتغال  تولید 
است،یادآورشد:تحقق اقتصادمقاومتی با افزایش تولید 
داخلی،کیفی سازی محصولات،کاهش وابستگی به 
واردات و جلوگیری از خروج ارز امکانپذیر خواهد شد.

زارعی با اشاره به معایب واردات خودروهای خارجی، 
خودروهای  کیفیت  افزایش  عدم  صورت  افزود:در 
داخلی، محصولات خارجی جایگزین آنها می شوند، 
که مشکل خودروهای خارجی نیز ارائه خدمات پس 
از فروش است.درپایان گفتنی است؛گویا یک نوع 
لجبازی بین تولیدکنندگان خودرو و مصرف کننده 
در بازار ایجاد شده و دیگر مصرف کننده های خودرو 
تحت هیچ شرایطی، حاضر به خرید محصولات بی 
کیفیت نیستند.دراین شرایط به نظر می رسد که برای 
بقای خودروسازی ها در کشور تنها راه، جلب نظر 
مشتریان باشد، و تا زمانی که تولید کنندگان داخلی 
نتوانند همچون گذشته اعتماد مشتریان خود را جلب 
کنند، روند کاهش تولید بیشتر خواهد شد، که یکی از 
راه های پیشنهادی کاهش هزینه سربار و به تبع آن 

کاهش قیمت خودرو است.
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یک کارشناس اقتصاد مسکن مطرح کرد: 

قیمتاوراقوامخریدمسکنکاهشمییابد
یک کارشناس اقتصاد مسکن گفت که محدودیت های در نظرگرفته شده برای خرید و 
فروش اوراق تسهیلات خرید مسکن، منجر به تعادل بخشی به بازار این اوراق و همچنین 

کاهش قیمت اوراق تسهیلات خواهد شد. 
علی قائدی ، افزود: در هفته های اخیر بازار این اوراق به دلیل رونق بازار مسکن و افزایش 

تقاضا برای تهیه این اوراق، گرم شده و به همراه آن قیمت این اوراق نیز رشد کرده است.
به گفته این کارشناس اقتصاد مسکن، شرایط جدید اعمال شده از سوی فرابورس بر 
معاملات صورت گرفته درباره خرید و فروش اوراق تسهیلات خرید مسکن در کوتاه مدت 
باعث می شود که عرضه اوراق افزایش و تقاضا برای خرید آن تا حدودی کاهش یابد و به 
تبع آن بازار اوراق متعادل شده و قیمت ها کاهش یابد. قائدی، اعمال راهکارهای  بلند مدت 
برای جلوگیری از نوسانات قیمت اوراق تسهیلات خرید مسکن  را مناسب دانست و گفت: 
بهترین روش برای کنترل قیمت، رقابتی کردن بازار اوراق تسهیلات خرید مسکن از طریق 
گسترش امکان انتشار این اوراق از طریق تمامی بانک هاست که طرح آن از سوی شورای 
پول و اعتبار مورد بررسی قرارگرفته است. این کارشناس اقتصاد مسکن، اظهارکرد: باتوجه 
به آنکه افزایش قیمت اوراق تسهیلات خرید مسکن  باعث می شود تقاضا برای خرید اوراق 
و تقاضا برای دریافت تسهیلات کاهش یابد و همین موضوع کاهش تقاضا در بازار مسکن را 
به همراه داشته باشد،  چنین محدودیت هایی بر خریدو فروش اوراق اعمال شد. وی بیان 
کرد: این محدودیت ها موجب کنترل و کاهش قیمت اوراق است و انتظار می رود که این 
راهکار تاحدودی اثرگذارباشد و از کاهش تقاضا و تعداد معاملات در بازار مسکن جلوگیری 
کند. قائدی ادامه داد: درحال حاضر یکی از متداولترین و سریعترین راه های خرید مسکن، 
استفاده از اوراق تسهیلات خرید مسکن است که دربازار بورس عرضه می شود و اعمال چنین 
راهکارهایی می تواند اثرات مثبتی دربازار داشته باشد. گفتنی است، معاون عملیات و نظارت 
بازار فرابورس ایران روزیکشنبه 14 شهریور ماه از اعمال 9 محدودیت  جدید در خصوص عدم 

فروش و سقف خرید اوراق حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن خبرداده بود.
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رییس سازمان هواپیمایی کشوری :

ایرلاینهاشرایطمالیخوبیندارند
رییس سازمان هواپیمایی کشوری گفت:موفق شدیم شرکت های هواپیمایی را به جهتی 

سوق دهیم که بتوانند هزینه های جاری سوخت خود را به موقع پرداخت کنند.
 علی عابدزاده گفت: ایرلاین ها شرایط مالی خوبی ندارند و فعلا زمان مناسبی برای اجرای 

طرح نقدی شدن سوخت ایرلاین ها نیست.
رییس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه نتیجه تندروی در مسایل شکست و 
کندروی عقب ماندگی است، توضیح داد:یکی از مسایل مبتلابه صنعت که در طول سال 
های گذشته برای دولت مشکل ایجاد کرده بود، این بود که شرکت های هواپیمایی قادر به 
پرداخت هزینه های جاری سوخت خود نبودند، علت هم آن بود که نرخ ها نامتعادل، تکلیفی 

و هزینه ها بالا بود.
وی اضافه کرد: این وضعیت هم به دغدغه ای بزرگ برای کشور تبدیل شده بود که 
خوشبخاته ظرف یک سال اخیر با اتفاقات خوبی که به کمک وزارت راه و شهرسازی و وزارت 
نفت رخ داد، موفق شدیم شرکت های هواپیمایی را به جهتی سوق دهیم که بتوانند به لحاظ 

پرداختی هزینه های جاری سوخت خود را پرداخت کنند.
 انضباط مالی و پرداختی 

عابدزاده ادامه داد: این یک معضل 10 ساله بود که بالاخره با همکاری همه نهادهای مربوط 
برطرف و قرار شد شرکت های هواپیمایی بدهی های خود در خصوص سوخت سال های 
گذشته را، با طلب هایی که این شرکت ها از پرواز به نقاط غیر برخوردار داشتند تا حدودی 

جبران کنند که این روند به شکل خوبی ادامه پیدا کرد.
وی ادامه داد:شرکت های هواپیمایی به گفته خود وزارت نفت درحال پرداخت هزینه های 
جاری خود هستند و اینکه یکباره و بعد از طی این مراحل سخت گفته شود پول سوخت 
باید با کارت و به صورت نقدی پرداخت شود درست نیست چرا که ما موفق به ایجاد انضباط 

مالی و پرداختی شده ایم.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، رییس سازمان هواپیمایی کشور با 
اعلام اینکه در شرایط مناسب و در زمان درست، از اجرای این طرح استقبال می کنیم، افزود: 
البته این یک برنامه فوق العاده و خوب است که هزینه ها به صورت نقدی با کارت پرداخت 
شود، اما درحال حاضر هنوز زود است و باید اجازه دهیم ایرلاین کارهای اولویت دار دیگری که 
دارند را انجام دهند. ضمن اینکه اگر ایرلاینی وجود دارد که هزینه های جاری خود را پرداخت 
نمی کند باید آن ایرلاین را مجبور کنیم که با کارت و به صورت نقدی هزینه  هایش را بپردازد 
ولی در شرایط فعلی که  همه از روند کارها راضی هستند نباید با تندروی وضع فعلی را به 
چالش بکشیم. به گفته رییس سازمان هواپیمایی کشور صنعت هوایی مشکلات نهفته زیادی 
دارد که باید آنها را حل کنیم و انقدر دچار چالش است که دیگر درست نیست مشکل دیگری 

را بر مشکلاتش اضافه کنیم.
نقدی شدن سوخت ایرلاین ها 

عابدزاده ادامه داد: خواهش ما از وزارت نفت این است که اگر ایرلاینی هست که هزینه های 
روزانه خود را بپرداخت نمی کند به ما اعلام کنند تا خودمان با آن ایرلاین برخورد کنیم و 
در صورتی که نتیجه ای نداد، به استفاده از پرداخت نقدی مجبورش می کنیم. اما اگر بحث 
مکانیزه کردن مطرح باشد مکانیزه شدن دیگر سیستم ها در شرکت هواپیمایی مهمتر از آن 

است که پرداخت ها و دریافت ها مکانیزه شود.
به گفته رییس سازمان هواپیمایی کشور آنقدر کارهای مکانیزه در صنعت هواپیمایی عقب 

مانده است که نقدی شدن سوخت ایرلاینها جزو اولویت ها نیست.
عابدزاده تاکید کرد: اگر ایرلاینی واقعا نمی خواهد یا نمی تواند هزینه های جاری خود را 
پرداخت کند می توان آن ایرلاین را مجبور به پرداخت نقدی کرد اما ابتدا باید مشکل ریشه 

یابی  و رسیدگی  شود و پرداخت نقدی آخرین راهکار باشد.
باید به ایرلاین ها توجه ویژه شود

وی به تشریح ظلم هایی که به صنعت هوایی کشور شده است اشاره کرد و گفت: باید به 
ایرلاین ها توجه ویژه شود، در سال های اخیر چه ایرلاین های دولتی و چه خصوصی زحمات 
زیادی کشیده اند و نگذاشته اند هواپیماهای ما زمین گیر شوند و غربی ها زود به این نتیجه 
برسند که صنعت حمل و نقل هوایی ما زمین گیر شده است. تلاش هایشان قابل تقدیر است 
و در عین حال ما هم شرایط ایرلاین ها را درک می کنیم. عابدزاده ادامه داد :ایرلاین ها 
درحال طی شرایط سختی هستند و باید دست به دست هم دهیم و کمک کنیم که از این 
شرایط عبور کنند. ضمن اینکه لازم است از شرایط ویژه ای که صنعت حمل و نقل هوایی 
دارد استفاده کنیم و از ظرفیت هایی که در کشور برای ارتقای این وجود دارد، بهترین استفاده 
را داشته باشیم. به گفته رییس سازمان هواپیمایی نیازهایی که مردم کشور ما به پرواز دارند و 
راهکارهایی که برای توسعه ملی باید به آنها برسیم، به دست شرکت های هواپیمایی برطرف 
می شود و جا دارد با کمک به این خطوط هوایی فعال شدن فرودگاه های کشور را هدف قرار 
دهیم. رییس سازمان هواپیمایی کشوری در پاسخ به این سوال که نظر نهایی سازمان در 
خصوص اجرای این طرح در آینده چیست، گفت: ما موافق به روز شدن پرداخت ها هستیم اما 
واقعیت این است که خطوط هوایی وقتی بلیط را می فروشند حداقل یک ماه طول می کشد 

که این پول به سیستم آنها بازگردد، بنابراین باید به آنها فرصت داده شود.
وی با بیان اینکه ایرلاین ها شرایط مالی خوبی ندارند و اندوخته ای ندارند که هزینه هایشان 
را به صورت نقدی پرداخت کنند، گفت: نمی خواهیم با ایده های جدید مخالفت کنیم اما 

می گوییم ایده های جدید باید در زمان خودش پیاده شود.
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ملاک پرداخت پاداش مدال آوران چیست؟

تلاشوشایستگییاگریهورایزنی؟

تصمیمات اخیر وزارت ورزش در رابطه با پاداش المپیکی ها نشان می دهد که صرف 
مدال آوری ملاک عمل نیست و فاکتورهایی مانند»گریه« و »رایزنی« هم از ملاک های 

تعیین کننده برای پرداخت پاداش هستند.
شورای معاونان وزارت ورزش و جوانان آذرماه سال گذشته در یکی از نشست های خود 
با تایید محمود گودرزی میزان پاداش ورزشکاران مدال آوران ایران در بازی های المپیک 
ریو را با رشد قابل توجه نسبت به المپیک پیشین مشخص و اعلام کرد. بر این اساس 
300 سکه تمام به عنوان پاداش مدال آوران طلا کاروان ایران اعلام شد ضمن اینکه سهم 
مدال آوران نقره و برنز ایران هم از این تصمیم گیری به ترتیب 200 و 120 سکه تمام بود. 
برای سی و یکمین دوره بازی های المپیک، مصوبه آیین نامه تجلیل از مدال آوران برای 
پرداخت 300، 200 و 120 سکه تمام، اولین پاداشی بود که برای مدال آوران این دوره 
بازی ها در نظر گرفته شد. بعد از آن هم از سوی کمیته ملی المپیک و در مراحل مختلف 
پاداش هایی برای مدال آوران ریو با توجه به رنگ مدال آنها مصوب و اعلام شد و از جمله 
پرداخت 10، 5 و 3 هزار جایزه نقدی که انصافا هم که در همان ریو به مدال آوران پرداخت 
شد.  در جریان بازی های المپیک 2016 ریو که دو هفته پیش به پایان رسید، هشت 
ورزشکار کشورمان در رشته های کشتی )آزاد وفرنگی(، وزنه برداری و تکواندو موفق به 
مدال آوری شدند، رنگ مدال هر یک از این ورزشکاران تعیین کننده پاداشی خواهد بود 
که باید از وزارت ورزش یا کمیته دریافت کنند؛ البته هستند ورزشکارانی که قرار ست 
پاداشی بالاتر از پاداش برابر رنگ مدال شان دریافت کنند مانند کیمیا علیزاده. کیمیا 
علیزاده در مسابقات تکواندو بازی های المپیک صاحب مدال برنز شد؛ این مدال اولین 
مدال تاریخ ورزش بانوان ایران بود که در ادوار مختلف بازی های المپیک به دست آمد و 
از همین رو ارزش زیادی دارد چون نه تنها تاریخی است بلکه قطعا تغییرات زیادی را در 
مسیر ورزش بانوان و تصمیم گیری و حتی رویکردهای مربوط به آن ایجاد خواهد کرد که 

تاثیر آنها شاید خیلی بعد از این آشکار شود. 
در هر صورت به خاطر ارزشمند بودن عملکرد کیمیا علیزاده و اینکه وی با مدالش راه 
جدیدی پیش روی ورزش بانوان ایران قرار داد، پاداش نقدی کمیته ملی المپیک به وی 
برابر مدال طلا پرداخت شد ضمن اینکه در همان ریو، رئیس کمیته ملی المپیک از رئیس 
جمهور درخواست کرد که برای مدال برنز کیمیا علیزاده، پاداش کامل مدال طلای المپیک 
در نظرگرفته شود تا ضمن قدرشناسی، عامل انگیزشی خوبی برای دیگر بانوان ورزشکار 
باشد.  البته علاوه بر کیمیا علیزاده هستند ورزشکاران دیگری قانون پرداخت پاداش مدال 
آوران المپیک در مورد آنها تغییر کرده است! آنهم بدون اینکه مدالی کسب کرده باشند 
و روی سکو رفته باشند! مجتبی عابدینی است یکی از این دسته ورزشکاران است، وی 
با عملکردی در خور توجه و برای اولین بار در تاریخ، شمشیربازی ایران را تا نیمه نهایی 
المپیک پیش برد اما در نهایت با شکست در این مرحله دستش از اولین مدال المپیکی 
برای شمشیربازی ایران بازماند. با این حال و به دنبال رایزنی های انجام شده، با تایید وزیر 
ورزش قرار بر این شد تا به وی معادل مدال برنز المپیک یعنی 120 سکه تمام پاداش اهدا 
شود. به گفته مناف هاشمی، این تصمیم برای قدردانی از تلاش و نتیجه بسیار مطلوب 
مجتبی عابدینی گرفته شده است. بهداد سلیمی دیگر ورزشکار ایرانی است که با وجود 
عدم کسب مدال در المپیک، از پاداش بی بهره نماند و نمی ماند؛ سلیمی بعد از اینکه 
در حرکت یک ضرب رقابت های وزنه برداری المپیک رکوردشکنی کرد و قهرمان شد، 
به خاطر اعمال نفوذ هیات ژوری و تغییر رای داور نتوانست در حرکت دوضرب امتیازی 
کسب کند و در نهایت دستش از مدال کوتاه ماند. با این حال وی در همان ریو از مسئولان 
کمیته ملی المپیک پاداش نقدی خود را گرفت و قرار هم شده معادل قهرمان المپیک از 
وزارت پاداشی دریافت کند.  به گفته معاون مالی وزارت ورزش و جوانان، تصمیم گودرزی 
برای پرداخت پاداش مدال طلا به بهداد سلیمی به خاطر حق کشی و ناداوری آشکاری 
بوده که در حق وی انجام شده است؛ اما واقعا ملاک مسئولان ورزش برای پرداخت پاداش 
به قهرمانان و مدال آوران چیست؟اگر ملاک حق خوری  و ناداوری است که به خاطر آن 
بهداد سلیمی مستحق پاداش شده است، پس رضا یزدانی هم باید سهمی از پاداش های 
مصوب داشته باشد، به هر حال همه به یاد دارند که رضا یزدانی در رقابت با »گازیموف« 
آذربایجانی در حالیکه عقب بود، حریفش را خاک کرد اما داور امتیازی به وی نداد! از نظر 
خیلی کارشناسان این عین ناداوری بود که باعث باخت یزدانی، رفتن وی به جدول بازنده 
ها و در نهایت حذف از المپیک شد در حالیکه اگر رضا یزدانی از رقابت با حریف آذربایجانی 
خود برنده تشک را ترک می کرد، با روحیه ای مضاعف می توانست تا فینال وزن 9۷ 
کیلوگرم پیش برود و با مدال المپیک را تمام کند نه اینکه وداعی تلخ با آن داشته باشد.اگر 
ملاک گریه کردن است که امثال بهداد سلیمی و مجتبی عابدینی پس از نرسیدن به مدال 
تمام حس درونی خود را با آن نشان دادند، باید گفت المپیک ریو اشک خیلی ها به حق 
و نا حق درآورد، الهه احمدی که به نوعی شانس مدال بود اما در جایگاه ششمی تیراندازی 
المپیک لندن باقی ماند، زهرا نعمتی که به حق یکی از شاخص ترین چهره های کاروان 
ایران بود اما عرصه مسابقات تیر  و کمان المپیک را زود ترک کرد، محمد بنا که خود و 
تیمش بهترین های المپیک پیشین بودند اما در ریو بارها مجبور به تحمل شکست شدند 
و .... . اگر ملاک عملکرد تاریخی و پدیده شدن است که به خاطر آن مجتبی عابدینی باید 
معادل مدال برنز پاداش بگیرد، پس حق حسن تفتیان را چه می شود؟ پسر دوومیدانی کار 
کشورمان که با شایستگی و برای اولین بار در طول تاریخ دوومیدانی ایران به نیمه نهایی 
المپیک رساند یعنی دقیقا کاری که عابدینی انجام داد و شمشیربازی را تا نیمه نهایی پیش 
برد؛ حال آنکه تفتیان پس از حذف شدن در نیمه نهایی، به جای گریه کردن مردانه ایستاد 
و از دلایلش عدم صعودش گفت.واقعا ملاک مسئولان برای پرداخت پاداش چیست؟ آیا 
بهتر نیست برای تقدیر از امثال عابدینی و سلیمی که در رویدادی مانند المپیک عالی 
بودند که به هر دلیلی نتوانستند صاحب مدال شوند، برنامه دیگری مصوب و در نظر گرفته 
شود؛ به هر حال اینکه به یک ورزشکار بی مدال معادل ورزشکاری که صاحب مدال است، 
پاداش داده شود به نوعی ارزش رنگ مدال و کار آن ورزشکاری که تلاشش برای بالا رفتن 
از سکو بوده و در این بین هیچ عاملی حتی ناداوری باعث نتیجه نگرفتن او نشده است را 
کم می کند همان طور که حسن یزدانی طرفندهای همه جوره حریف و کنار آمدن داور 
با او می توانست به مدال نقره بسنده کند اما آمادگی یزدانی در حدی بود که حتی اینگونه 
مسائل هم نتوانست مدال طلا او را بگیرد. مدال المپیک ارزشمندترین و بالاتری مدال 
ورزشی است؛ خوب است پاداش های در نظر گرفته شده برای این مدال به هر بهانه و با 
هر رایزنی دستخوش تغییر  قرار نگیرد،  به خصوص اینکه این پاداش ها بر اساس مصوبه 
آیین نامه تجلیل ازمدال آوران و قهرمانان پرداخت می شود و آنقدر هم رسمی است که 

در مراسم پرداخت آنها معمولا رئیس جمهور هم حضور پیدا می کند.

کی روش: 

برایصعودبهجامجهانینیازبهکسبامتیاز
درخارجازخانهداریم

سرمربی پرتغالی تیم ملی فوتبال کشورمان می گوید شاگردانش کار آسانی در تقابل با 
مردان ژائو هونگبو ندارند.

تیم ملی فوتبال ایران که با پروازی طولانی خود را به چین رسانده است، با سرمربیگری 
کارلوس کی روش، سرمربی پیشین رئال مادرید در دیدار اول خود در مرحله انتخابی 
جام جهانی 201۸ روسیه، در وقت های اضافه بازی موفق شد با نتیجه 2 بر صفر قطر 

را از پیش رو بردارد. آنها حالا در ایستگاه دوم باید در شهر شن یانگ به دیدار چین بروند.
کی روش در آستانه بازی حساس شاگردانش برابر اژدهای زرد گفت: انتظار بازی دشواری 
را مقابل یک حریف قدرتمند داریم. برای صعود به جام جهانی هم باید در بازی های خارج 

از خانه کسب امتیاز کرد و ما امید به کسب امتیاز از خانه چین داریم.

طارمی:

بایدهمهازتیماولآسیابترسند
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران معتقد است تیم چین، تیم سخت کوشی در اختیار دارد 

اما تیم ایران هم تیم اول آسیاست.
 مهدی طارمی درباره دیدار فردای ایران برابر چین اظهار کرد: چین در این سال ها 
سرمایه گذاری بزرگی در فوتبالش انجام داده و آنها در این دو، سه سال پیشرفت خوبی 
داشته اند و لیگ خوب چین، تیم ملی خوبی را هم به وجود آورده است. ما آنها را آنالیز 
کرده ایم و می دانیم که به خوبی تیم حریف را پرس می کنند. یکی از ویژگی های مردم 
چین سخت کوش بودن شان است که این خصوصیت در بازیکنان تیم ملی چین هم به 

صورت طبیعی وجود دارد.
وی افزود: چین حتما تیم خوبی بوده که به این مرحله رسیده است. آنها تا دقیقه 90 
می جنگند و این موضوع را در بازی با کره جنوبی به خوبی نشان دادند. با این همه ما تیم 
اول آسیا هستیم و باید طوری بازی کنیم که حریفان آسیا از رویارویی با ما هراس داشته 
باشند. خیلی امیدوارم با تمهیداتی که کادر فنی اندیشیده بتوانیم بازی خوبی را انجام 
بدهیم و با نتیجه خوب به ایران بر گردیم. طارمی درباره بازی با قطر و پیروزی در این 
دیدار هم، خاطرنشان کرد: بازی اول دیدار طبیعتا دشوار است و بازی با قطر هم چنین 
شرایطی داشت. من قبل از بازی پیش بینی کرده بودم که با دو گل حریف را می بریم 
که خوشبختانه پیش بینی ام درست از آب در آمد. در این دیدار هر چه از زمان بازی می 
گذشت بهتر و بهتر شدیم و خوشبختانه توانستیم برابر تیمی که به دنبال تساوی بود به 
پیروزی برسیم. او با بیان اینکه مشکل ما در دیدار برابر قطر گل اول بود، گفت: اگر در نیمه 
اول به گل می رسیدیم شاید وضعیت متفاوتتر می شد و دیدید بعد از گل اولی که به ثمر 
رساندیم، خیلی زود توانستیم به گل دوم هم برسیم چون این عادت تیمهای عربی است 
که معمولا بعد از دریافت گل بازی را رها می کنند. مهاجم تیم ملی با اشاره به جو حاکم 
بر این تیم ، اظهار کرد: دوستی و رفاقت یکی از مهمترین موضوعاتی است که در تیم 
ملی دیده می شود. 25 نفر حاضر در اردو فقط به موفقیت تیم ملی و بالاتر بردن پرچم 
ایران فکر می کنند. همین دوستی باعث می شود که در طول بازی هم بازیکنان از پشت 
همدیگر را حمایت کنند. هر کس در زمین است برای موفقیت تیم تلاش می کند و هر 
کس هم که روی نیمکت است یا به روی سکو می رود نیز تنها برای موفقیت تیم ملی دعا 

می کند. خدا را شکر در بازی با قطر هم کل ایران پشتمان بودند.

امیری: 

شناختخوبیازچینداریم
بازیکن تیم ملی فوتبال ایران می گوید برای موفقیت حتی در بازیهای خارج از خانه این 

تیم نیاز به حمایت و اتحاد ملی دارد.
وحید امیری درباره دیدار تیم ملی برابر چین اظهار کرد: شاید تا پیش از این که مسابقات 
آغاز شود، همه فکر می کردند چین حریف دست و پا بسته ای است اما بازی با کره جنوبی 
نشان داد چینی ها تیم خطرناکی هستند. آنها در سال های اخیر به فوتبال شان خیلی 
بها داده اند و با وجود این که جمعیت بسیار زیادی دارند اما در مدیریت کلان کشورشان 
سرمایه گذاری زیادی در فوتبال انجام داده اند. وی افزود: انتظار داریم بازی سختی برابر 
چین داشته باشیم. آنها در مقابل کره جنوبی نشان دادند تیم سرسختی هستند و تا دقیقه 
90 برای رسیدن به نتیجه تلاش کردند و چه بسا اگر بازی ادامه پیدا می کرد آنها به تساوی 
یا حتی برد می رسیدند. به هر حال در جلساتی که در این چند روز داشته ایم به شناخت 
خوبی از حریف دست پیدا کرده ایم. باید در زمین تلاش کنیم تا به نتیجه برسیم. همان 
طور که خدا وعده داده بعد از هر سختی، آسانی است و می دانیم سختی کشیدن های 
این روزها سرانجام ما را به آرامش می رساند. امیدوارم با کمک خدا با وجود مشکلات و 
کمبودها بتوانیم با دست پر به تهران بر گردیم. امیری با قدردانی از مسوولان فدراسیون 
فوتبال در تهیه پرواز چارتر، اظهار کرد: این موضوع کمک خوبی به تیم ملی بود و تیم 
ملی توانست راحت تر این مسیر طولانی را طی کند. مربیان تیم ملی هم برای این که 
وضعیت خواب بازیکنان با کمترین مشکل روبه رو شود تمهیداتی اندیشیدند تا به محض 
رسیدن به چین شرایط خوبی پیدا کنیم. در این دو روز هم تمرینات خوبی داشته ایم و 
ان شاءالله همه دست به دست هم می دهیم تا بتوانیم این گام را به سلامتی بگذارنیم. 
باید این را هم بدانیم تیم ملی حتی در بازی های خارج از خانه نیز به حمایت و اتحاد ملی 
نیاز دارد و این طور نیست که فقط در بازیهای خانگی نیاز به حمایت داشته باشیم. او با 
اشاره به پیروزی ایران در دیدار برابر قطر نیز در ادامه اضافه کرد: به نظرم همیشه در گام 
اول مهمترین موضوع کسب سه امتیاز است. تیمها در بازی اول به دنبال محک زدن هم 
هستند. خوشبختانه با دعای مردم و تلاش بازیکنان و کادر فنی توانستیم سه امتیاز اول 

را تقدیم هواداران کنیم.
 اگر تیمی می خواهد به جام جهانی صعود کند، مهمترین موضوع این است که بتواند 
تمام امتیازهای خانگی را کسب کند. بازیکن تیم ملی با ستایش از حمایت مردم در روز 
بازی با قطر خاطرنشان کرد: آنها پنج شنبه گذشته سنگ تمام گذاشتند. همیشه یادم 
است وقتی تیم ملی بازیهای مهمی دارد، تماشاگران ورزشگاه را پر می کنند. چهار سال 
قبل هم در بازی با لبنان و کره جنوبی هم همین شرایط را داشتیم اما برای خودم اولین 

بار بود که چنین موضوعی را از نزدیک می دیدم. 
حدود  یک ساعت و 30 دقیقه قبل از بازی که با اتوبوس قصد ورود به ورزشگاه را 
داشتیم، جمعیت فراوانی را دیدیم که پشت در ورزشگاه هستند و حتی با اسکورت نزدیک 
بیست دقیقه در ترافیک ماندیم. باید به آنها به خاطر این حمایتشان دست مریزاد بگویم. 
آنها از دقیقه اول تا آخر بازی جو سختی را برای حریف ایجاد کرده بودند و کمک زیادی 

به ما داشتند.

در کنگره جهانی کشتی چه گذشت؟

لالوویچ:حضورخادمبرایهیئترئیسهوکشتیجهانارزشمنداست

"ثابت شد هنوز صداقت در دنیا خریدار دارد"

رسولخادم:کشتیایرانبصورتجدینیازمندحمایتدولتمرداناست

ووشویایرانبا15مدالنایبقهرمانآسیاشد

اتحادیه جهانی کشتی در مورد عضویت رسول خادم در 
هیئت رئیسه و کمیته اجرایی این اتحادیه و اتفاقاتی که در 

کنگره دوسالانه رخ داد، مطلب نوشت.
 اتحادیه جهانی کشتی روز یکشنبه و در جریان رقابت های 
2016 کشتی جوانان جهان کنگره دو سالانه خود را برگزار 

کرد.
سایت این اتحادیه نوشت: کنگره جهانی به شش تن از 
اعضای اتحادیه جهانی کشتی برای حضور در هیات رییسه 
رای داد که هر کدام به مدت شش سال  برای این سمت 
انتخاب شده اند. قبل از رای گیری احمد آییک از ترکیه 
بازنشستگی خود را از هیات رییسه اعلام کرد و اتحادیه جهانی 
گردنبند طلایی که بالاترین نشان این سازمان است را به او 
اهدا کرد. آییک بیش از 20 سال عضو هیات رییسه بوده و 

مدال طلای  المپیک را نیز در کارنامه ورزشی اش دارد.
نامیگ علی اف، از آذربایجان )۷5 رای(، میشل دوسون از 
فرانسه )69 رای(، کارل مارتین دیتمان از آلمان )62 رای(، 
رودیکا یاکشی از ترکیه )60 رای( و تئودور هاماکاس از یونان 
)59 رای( پنج عضوی بودند که برای بار دیگر برای حضور در 

هیات رییسه رای آوردند.
همچنین هیات رییسه به عضو جدیدش یعنی رسول خادم 
از ایران خوشامد گفت  که با ۷6 رای صاحب بیشترین آراء 
در کنگره شد. خادم، قهرمان المپیک 1996 آتلانتا و رییس 

فدراسیون کشتی ایران است.
لالوویچ انتخاب خادم به عنوان عضو هیات رییسه را ستایش 
کرد و گفت : آقای خادم تخصص و تجربه باور نکردنی را به 
هیات رییسه خواهد آورد و او همیشه مردی جوانمرد و مورد 
اعتماد بوده است. حضور او برای هیات رییسه و ورزش کشتی 

بسیار ارزشمند است.
در ادامه این مطلب آمده است: این کنگره فرصتی برای 
فدراسیون های ملی در سر تا سر جهان بود تا ضمن ملاقات 
با یکدیگر در مورد ایده هایشان برای پیشرفت ورزش کشتی 
بحث کنند که در نهایت نیز با رای گیری، اعضای جدید هیات 

رییسه را که همان کمیته  اجرایی است، انتخاب کردند.
نناد لالوویچ، رییس صربستانی اتحادیه جهانی و میشل 
دوسون، دبیر کل اتحادیه جهانی از فرانسه، نمایندگان 120 
کشور را برای ساعت ها مورد خطاب قرار دادند و در مورد 
سازمانی  دستاوردهای  و  جهانی  فدراسیون  مالی  شرایط 
مختلف آن که در دو سال گذشته به دست آمده، صحبت 
کردند.لالوویچ در بخشی از سخنانش در مورد امکان برگزاری 
مسابقات در  دو روز اظهار نظر کرد. رییس اتحادیه جهانی 
گفت  که تغییر مسابقات هر وزن از یک روز به دو روز می تواند 
به ورزشکاران در تصاحب مدال طلا و آماده بودن آنها کمک 
بیشتری کند و پیشنهاد داد که وزن کشی در روز دوم نیز 

می تواند از وزن کم کردن های مضر جلوگیری کند.
البته تصمیم نهایی در این رابطه گرفته نشد، اما لالوویچ 
اعلام کرد که هر تغییراتی ایجاد شود، ما می توانیم آن را برای 

المپیک توکیو 2020 مهیا سازیم.

همچنین کنگره پیشنهاد هیات رییسه را مبنی بر فراهم 
ساختن حمایت مالی برای یک برنامه جدید در راستای 
توسعه و آموزش داوران کشتی پذیرفت و این در حالی بود 
که برخی مسائل بحث انگیز در داوری های  المپیک 2016 
به وجود آمده بود.لالوویچ همچنین اعلام کرد که دفتر دوم 
اتحادیه جهانی کشتی در استانبول راه اندازی می شود تا توسعه 
و ترویج کشتی های سنتی و رشته های غیر  المپیکی زیر نظر 
اتحادیه جهانی کشتی را نظارت کند.کنگره جهانی با بحث در 
مورد حق عضویت سالانه فدراسیون ها و همچنین میزبانی 

رقابت های قاره ای به پایان رسید.
هیات رییسه و کنگره با افزایش محدود 15 تا 20 درصدی 
حق عضویت موافقت کرده اند، ضمن این که حق ورودیه 

رقابت های جهانی در همان حد پیشنهاد شده باقی ماند.
کنگره بعدی در سال 201۸ و در جریان مسابقات جهانی 

برگزار خواهد شد که مکان آن هنوز مشخص نشده است

رییس فدراسیون کشتی با بیان اینکه رای بالای کشورهای دیگر در انتخابش به عنوان عضو 
جدید هیات رییسه اتحادیه جهانی کشتی نشان دهنده این است که هنوز صداقت در جهان 

خریدار دارد، گفت: بیش از پیش به حمایت دولتمردان نیاز داریم.
رسول خادم در گفت وگو با ایسنا، درباره  انتخابش به عنوان عضو جدید هیات رییسه 
اتحادیه جهانی کشتی که با رای بسیار خوب و به عنوان نفر نخست میان دیگر کاندیداها 
صورت گرفت اظهار کرد: پس از لطف و عنایت خدا با توجه به گام هایی که فدراسیون کشتی 
ایران طی دو سه سال گذشته برای توسعه کشتی در ایران و جهان برداشته است و توسعه 
کشتی مخصوصا در کشورهای متوسط به پایین و همچنین صداقتی که با این کشورها 
داشتیم از اصلی ترین عوامل این استقبال از سوی کشورهای آفریقایی، آمریکای جنوبی، قاره 
اقیانوسیه و بخشی از کشورهای آسیایی و حتی اروپایی که این احتمال نمی رفت با نماینده 

ایران همراه شوند، بوده است.
رییس فدراسیون کشتی افزود: ان شاءالله با همین سیاست و دیپلماسی که مبنای آن 
کمک و صداقت در قبال دیگر کشورهاست را ادامه خواهیم داد و امیدوارم حضور کشتی 
ایران در هیات رییسه اتحادیه جهانی بتواند مناسبات جدیدی را در این اتحادیه ایجاد کند 
تا به تدریج مشکلات کشتی در جهان کمتر شود.البته کار بسیار سخت و دشواری است اما 
مصمم هستیم با کمک یکدیگر سایه عواملی چون احتمال حذف کشتی از المپیک و مسایل 
و مشکلات دیگر بر سر راه این رشته را در جهان برداریم و هر چه بیشتر آن را در سراسر 

جهان توسعه دهیم.

وی با بیان اینکه بصورت جدی نیازمند حمایت دولتمردان ایران برای حفظ و پیشرفت 
جایگاه ایران در کشتی جهان دارد گفت: این موضوع فراتر از توان فدراسییون کشتی است 
و ما واقعا نیاز به حمایت بسیار بیشتر سیاسی و اقتصادی دولتمردان ایران داریم تا هم این 
جایگاه را حفظ کنیم و خیلی از مسایل و مشکلات را برطرف کنیم.ما باید بتوانیم مناسبات 
جدیدی را ایجاد کنیم و باعث توسعه کشتی در جهان و کشورهای ضعیف شویم تا خیلی از 
مشکلات برطرف شود.خادم خاطرنشان کرد:  البته این موضوع فقط به یک شخص متکی 
نیست و همان دیپلماسی موجود در فدراسیون کشتی که با کمک کمیته ملی المپیک وجود 
داشته است با شکل و شیوه ای جدید و قویتر ادامه خواهد یافت تا از فضای بدست آمده برای 

رشد و توسعه کشتی در جهان بیشترین بهره را ببریم.
رییس فدراسیون کشتی در ادامه در پاسخ به این سوال که آیا پیش بینی چنین رای بالایی 
را برای ورود به هییت رییسه اتحادیه جهانی کشتی داشته است یا خیر اظهار کرد: به هر حال 
گاهی همان ثانیه های آخر در کشتی نتیجه را تعیین می کند.این استقبالی که کشورهای 
دیگر از فعالیت ها و برنامه های  کشتی ایران از خود نشان دادند و این اعتمادی که به کشتی 

ایران از خود بروز دادند این پیام را داشت که هنوز صداقت در دنیا خریدار دارد.
وی در پایان گفت: از همه همکارانم در مجموعه فدراسیون کشتی که بر روی این موضوع 
شبانه روز وقت گذاشتند و رفتار صادقانه آن ها مورد قبول کشورهای دنیا و مخصوصا 
کشورهای که خیلی جایگاه بالایی چه به لحاظ سیاسی و یا اقتصادی ندارند قرار گرفت 

صمیمانه قدردانی می کنم.

تیم ملی ووشوی بزرگسالان ایران در مجموع دو بخش 
ساندا و تالوی زنان و مردان با کسب هفت مدال طلا، سه نقره 
و پنج برنز بر سکوی نایب قهرمانی مسابقات آسیایی ایستاد.

نهمین دوره رقابت های ووشوی قهرمانی بزرگسالان آسیا 
که روز )پنجشنبه 11 شهریورماه( با حضور نمایندگان 20 
کشور به میزبانی شهر تایپه، پایتخت تایوان آغاز شده بود، 
امروز )دوشنبه( با شناخت نفرات و تیم های برتر به اتمام 

رسید.
در پایان این رقابت ها و در مجموع دو بخش ساندا و تالوی 
مردان و زنان تیم ملی ووشوی ایران با کسب هفت مدال 
طلا، سه نقره و پنج برنز به مقام نایب قهرمانی دست یافت و 
تیم های چین و ویتنام عناوین قهرمانی و سومی را به خود 

اختصاص دادند.
صبح امروز، »عرفان آهنگریان« در دیدار نهایی وزن  60 
کیلوگرم ساندای مردان به مصاف ووشوکار مطرح چینی 
رفت و در دو راند متوالی به پیروزی دست یافت و طلا گرفت.

وی برای راهیابی به دیدار نهایی برابر »پتون بالاواردانا« 
از سریلانکا، »یان سان متو« از ماکائو و »جیانگ ژونگ« از 

ویتنام به برتری دست یافته بود.
در دیدار نهایی وزن 65 کیلوگرم ساندای بانوان، »شهربانو 
منصوریان« قهرمان جهان از ایران که پیش از این »هرگی 
فیلیپین  از  جهان  سال 2015  قهرمان  نایب  باکایدان« 
را شکست داده بود در دیدار پایانی به مصاف »ترانک آن 
کئوان« از ویتنام رفت و در دو راند متوالی بر حریف خود 

پیروز شد و بر سکوی نخست ایستاد.
»معین تقوی« برای کسب مدال طلای وزن ۸5 کیلوگرم 
ساندای مردان با »تورسینکلوف« از قزاقستان مصاف داد و 
در دو راند متوالی پیروز شد و مدال طلا را بر گردن آویخت.

 ۸0 وزن  طلای  مدال  کسب  برای  میرزایی«  »یزدان 
کیلوگرم به مصاف »کنژایف« از قزاقستان رفت و حریف خود 

را ناک اوت کرد و به مدال طلا رسید.
همچنین در دیدار نهایی وزن ۷0 کیلوگرم ساندای مردان، 

»سعید فاضلی« به مصاف نماینده چین رفت و در حالیکه 
تا 2 ثانیه پایانی راند نخست از حریف پیش بود شکست 
خورد. وی در راند دوم نیز نتیجه را واگذار کرد و در نهایت 

به مدال نقره رسید.
 کاروان ووشوی ایران با کسب هفت مدال طلا توسط  
امیر  و  زاده  خلف  رضا  احمدی،  دوئلین)محسن  تیم 
محمدرضایی(، »مرتضی عظیمی«، »معین تقوی«، »یزدان 
و  منصوریان«  »شهربانو  آهنگریان«،  »عرفان  میرزایی«، 
»الهه منصوریان«، سه نقره از سوی »سعید فاضلی«، »رضا 
خلف زاده« و »فرشاد عربی« و پنج برنز توسط »سهیلا 
منصوریان«، »صدیقه دریایی«، »مریم هاشمی«، »اشکان 
دلفانی« و »مهدی محمدی« به کار خود در این مسابقات 

پایان داد.
تیم ایران در حالی به این عنوان رسید که با ترکیبی 
متفاوت نسبت به مسابقات پیشین به خصوص در ساندای 

مردان به مصاف حریفان آسیایی خود رفته بود.

ایران - چین

شکاراژدهادرانتهایجادهیابریشم
تیم ملی فوتبال ایران روز سه شنبه دومین دیدار 
خود را در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 201۸ 

مقابل چین انجام می دهد.
به گزارش ایسنا، مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 
201۸ روسیه در منطقه آسیا، روز سه شنبه با انجام 
شش بازی در دو گروه A و B برگزار می شود تا خیلی 
زود هفته دوم این مسابقات هم سپری شود. در این 
روز، ملی پوشان فوتبال ایران در چین مهمان این تیم 
هستند و دو تیم از ساعت 16:05 در ورزشگاه شهر 

شنگ یانگ مقابل هم صف آرایی می کنند.
*ایران

شاگردان کارلوس کی روش روز پنج شنبه هفته 
امتیاز  سه  بازی،  نخستین  در  توانستند  گذشته 
پایانی مقابل  را در دقایق  حساس و روحیه بخش 
با تفاضل گل بهتر نسبت به  قطر کسب کنند و 
این  پیروز  تیم های  دیگر  ازبکستان،  و  کره جنوبی 
هفته به صدر جدول بروند. گل های ایران را در این 
بازی رضا قوچان نژاد و علیرضا جهانبخش به ثمر 
رساندند و آندرانیک تیموریان هم بهترین بازیکن 

زمین لقب گرفت.
 تیم کی روش با پیروزی مقابل قطر، به روند شکست 
نخوردن خود در طول سه سال گذشته مقابل تیم های 
آسیایی تداوم بخشید تا از این نظر، با اعتماد به نفس 
بیشتری مقابل چین ظاهر شود. از آخرین شکست 
ایران مقابل تیم های آسیایی حدود 1200 روز می گذرد 
که این شکست هم مقابل عمان در یک بازی دوستانه 

رقم خورده بود.
 ملی پوشان ایران پس از دیدار با قطر، با انجام یک 
تمرین در تهران شامگاه روز جمعه با پرواز چارتر راهی 
شهر چنگ یانگ شدند و پس از حدود هشت ساعت 
به این شهر هم مرز با کره شمالی رسیدند و در همان 
روز هم در این شهر نخستین تمرین خود را به به دلیل 

بارش باران در سالن وزنه انجام دادند. 

برای تیم ملی ایران، جواد نکونام به دلیل اخراج در 
دیدار با قطر، روی نیمکت نخواهد نشست و وضعیت 
اشکان دژاگه هم به دلیل مصدومیت نامشخص است. 
حضور این بازیکن با تجربه قطعا در بازی تیم ملی تاثیر 
دارد و تمام سعی کادر پزشکی و فنی ایران استفاده از 
این بازیکن است. البته مارکار آقاجانیان، مربی فوتبال 
ایران که برای آنالیز دیدار کره جنوبی و چین به سئول 
رفته بود، زودتر از تیم ملی به شنگ یانگ رسیده و با 
در اختیار گذاشتن اطلاعات این بازی، تیم ملی را هم 

مقابل چین همراهی خواهد کرد.

*چین
تیم ملی چین  نیز در هفته نخست، در حالی که در 
آغاز نیمه دوم با سه گل از کره جنوبی عقب افتاده بود، 
توانست دو گل را جبران کند اما به گل سوم نرسید. 
البته گل نخست کره را بازیکن چینی ها به اشتباه وارد 
دروازه خودی کرده بود و چه بسا اگر چینی ها کم 
اشتباه تر ظاهر می شدند، می توانستند در سئول یک 

امتیاز از رقیب قدر خود کسب کنند.
در مقابل کره، ژنگ ژی بازیکن شماره 10 این تیم به 
اشتباه دروازه چین را باز کرد و دو گل این کشور را هم 

یو های و هائو جون مین زدند.
گذشته  سال های  طول  در  که  چینی ها 
سرمایه گذاری های کلانی در فوتبال انجام داده اند، در 
این دوره امیدوار هستند که بتوانند خودشان را به جام 
جهانی 201۸ که در کشور همسایه شان برگزار می شود 

برسانند.
مربی این تیم پیش از مسابقات و در چند روز اخیر 
هم اعلام کرده بود که ایران قدرتمندترین تیم این گروه 
است و کار سختی مقابل ایرانی ها خواهند داشت با این 
حال خودشان را برای پیروزی آماده کرده اند. آن ها 

پیش از دیدار با ایران در پی تدارک شرایط مناسبی 
برای تیم ملی کشورشان هستند تا در عین کسب 
نخستین امتیاز، از میزبانی خود نهایت استفاده را ببرند. 
یکی از اقدمات چینی ها برگزاری بازی در شهر شنگ 
یانگ است که برای  آن ها همواره خاطرات خوشی را 

در بر داشته است.
*آمار دیدارهای ایران و چین

 دو تیم از زمان اولین دیدارشان در جام ملت های 
19۷6 تهران تاکنون 23 بار باهم بازی کرده اند که 12 
برد سهم ایران و 5 بار سهم چین بوده و 6 بازی نیز با 
نتیجه مساوی خاتمه یافته است. ایران 41 گل زده و 

21 گل نیز دریافت کرده است.
تیم ملی ایران فقط یک بار مقابل چین در خاک 
این کشور پیروز شده است؛ بازی معروف 4-2 که در 
شهر دالیان انجام شد و ایران با درخشش مهدوی کیا 
چین را در کشور خودش شکست داد. بهترین نتیجه 
ایران مقابل چین، دو  برد 4- صفر در جام نهرو 1363 
و جام تمدنها 13۷9 بوده است. اما بهترین برد چین 
مقابل ایران، پیروزی 2- صفر در مقدماتی جام جهانی 

1990 است.
*ورزشگاه شن یانگ

چینی ها که معمولا در پکن و ورزشگاه لانه پرنده از 
مهمانان خود پذیرایی می کنند، این بار برای دیدار با 
تیم ملی فوتبال ایران شهر شنگ یانگ را انتخاب کردند.   
چین و ایران در طول 23 دیداری که برابر هم برگزار 
کردند، تنها یک بار در این شهر به مصاف هم رفتند که 

چین با حساب دو بر صفر ایران را شکست داد.
برنامه سایر بازی های این مرحله نیز به این شرح 

است:
A گروه

چین - ایران، ساعت 16:05
سوریه - کره جنوبی،ساعت 16:30

قطر - ازبسکتان، ساعت 20:30

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395603300010090۷9 شماره  رأی   -1
139111443000100۷5۸3 آقای فیاض بیگدلو فرزند حسینعلی ششدانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 9۷/53 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک باقیمانده 11239 اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1395603300010092۸0 شماره  رأی   -2
139111443000101003۸ خانم غفران حشمت خواه فرزند عبدالزهرا ششدانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 114 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 6455 اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13956033000100۸562 شماره  رأی   -3
139111443000100۸5۸1 آقای ابراهیم شاطریان احمد آبادی  فرزند محمود ششدانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۸6/44 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 2 فرعی از 11092 

اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009۷2۷ شماره  رأی   -4
139111443000100۸۷22 آقای مهدی مظفری فرزند ابوالفضل ششدانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ششدانگ 125 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 10393 اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13956033000100944۷ شماره  رأی   -5
1391114430001003330 اردشیر شرفی فرزند حسنعلی ششدانگ یک باب ساختمان 

بمساحت 54 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 10296 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/1 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/16
جعفر كاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم



5 سه شنبه -شانزدهم شهریورماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4093
علمیوسلامت



ساختنانوحسگرحساسبهویتامین"ث"توسطمحققانکشور

محققان دانشگاه علوم پزشکی تبریز و دانشگاه ارومیه با 
استفاده از فناوری نانو،حسگری طراحی کرده اند که مقادیر 
پائین ویتامین ث را در بدن اندازه می گیرد. این حسگر 
آزمایشگاهی نسبت به نمونه های مشابه دقیق و سریع تر 

عمل می کند.

ویتامین "ث" یک آنتی اکسیدان محلول در آب است 
که نقش مهمی در بدن ایفا می کند. این ویتامین برای 
استخوان ها  دندان،  غضروف ها،  پوست،  حفظ سلامتی 
و رگ های خونی مورد نیاز است. کمبود ویتامین "ث" 
موجب بروز بیماری اسکوربوت در انسان می شود. این 
ویتامین در مرکبات، کلم و سیب زمینی موجود است. 
اندازه گیری دقیق مقادیر ویتامین "ث" در بدن می تواند 
از بروز بیماری های ناشی از کمبود این ویتامین جلوگیری 

کند.
دکتر محمد حسن زاده محله مجری طرح هدف از انجام 
این پژوهش را طراحی و ساخت یک حسگر بر مبنای 
اندک  مقادیر  کوانتومی گرافنی جهت تشخیص  نقاط 

ویتامین "ث" موجود در سرم خون و ادرار عنوان کرد.
به کمک این نانوحسگر می توان مقادیر اندک ویتامین 
"ث" را به صورت سریع و دقیق در نمونه های بیولوژیکی 
تشخیص داد. به علاوه این نانو حسگر از گزینش پذیری 
بالایی در برابر سایر مواد موجود در خون و ادرار برخوردار 
است. محقق این طرح در ارائه  توضیحاتی کامل تر افزود: 
نقاط کوانتومی گرافن با توجه به خواص منحصربه فرد 
نوری، الکتریکی و شیمیایی خود از قبیل آرایش لایه به 
لایه، فلورسانس، قابلیت ذخیره سازی بالا و در دسترس 
در  اخیر  سال های  در  سطح،  عاملی  گروه های  بودن 
و  زیستی  تصویربرداری  جمله  از  مختلفی  زمینه های 

که  ازآنجا  است.  گرفته  قرار  استفاده  مورد  حسگرها 
نقاط کوانتومی گرافنی سطح تماس با آنالیت را افزایش 
می دهند، باعث افزایش سطح  فعال الکتروشیمیایی جهت 
برهمکنش با ترکیبات الکترواکتیو می شوند. در نتیجه با به 
کار بردن نقاط کوانتومی گرافنی جهت اصلاح بسترهای 
مختلف می توان سرعت انجام واکنش الکتروشیمیایی 
را افزایش داد که این موضوع با سرعت عملکرد حسگر 

رابطه ی مسقیم دارد.
حسن زاده محله در رابطه با نحوه  انجام این پژوهش 
تصریح کرد: ابتدا نقاط کوانتومی گرافنی عامل دار شده 
با بتاسیکلودکسترین سنتز شد. در ادامه نقاط کوانتومی 
گرافنی عامل دار شده بر روی الکترود کربن شیشه ای 
تثبیت گردید. سپس مقدار ویتامین "ث" در یک نمونه  
بیولوژیکی به وسیله  الکترود اصلاح شده اندازه گیری و با 
استفاده از شاخص های FDA معتبر سازی شد. سپس 
میزان  اندازه گیری  به منظور  شده  سازی  معتبر  روش 
ویتامین "ث" موجود در سرم خون و ادرار مورد استفاده 

قرار گرفت. 
این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر محمد حسن زاده 
محله- عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تبریز- 
دکتر نسرین شادجو و دکتر احمد پور ستار- اعضای هیأت 
علمی دانشگاه ارومیه- و فائضه طالبی- دانشجوی مقطع 

کارشناسی ارشد دانشگاه ارومیه- است.

9علامتکمبودکلسیم

درست است که کلسیم ماده ضروری و لازم برای سلامت استخوان ها است؛ اما تأثیر آن 
فقط به همین جا ختم نمی شود. مشکلات دندانی، ریزش مو، خشکی پوست و شکنندگی 
دندان ها و همچنین بی خوابی و برخی مسائل دیگر نیز می تواند ناشی از کمبود کلسیم باشد.

وقتی صحبت از کلسیم به میان می آید همه یاد استخوان ها و پوکی آن ها می افتند. 
درست است که کلسیم ماده ضروری و لازم برای سلامت استخوان ها است؛ اما تأثیر آن 
فقط به همین جا ختم نمی شود. علاوه بر آن، مشکلات دندانی، ریزش مو، خشکی پوست 
و شکنندگی دندان ها و همچنین بی خوابی و برخی مسائل دیگر نیز می تواند ناشی از 
کمبود کلسیم باشد. کلسیم فراوان ترین ماده معدنی موجود در بدن انسان است که بیشتر 
در استخوان ها و دندان ها تمرکز دارد. البته کلسیم در خون، نرون ها و همچنین بافت های 
دیگر بدن نیز یافت می شود. در این مطلب شما را با 9 علامت کمبود کلسیم و در نهایت چند 

منبع خوب آن را معرفی می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
 تشکیل ۷0درصد بافت استخوانی از کلسیم  

گفته می شود که ۷0 درصد سیستم استخوانی بدن از این ماده معدنی تشکیل شده است 
که نقش مهمی در سلامت سیستم عصبی و همچنین رشد تمام سلول های بدن دارد. 

کلسیم نقش مهمی در انعقاد خون، کنترل ضربان قلب و همچنین آرامش و انقباض 
عضلانی دارد. در واقع این ماده معدنی در عملکردهای مختلف بدن نقش دارد و نمی توان 
گفت که کمبود آن صرفاً باعث بروز بیماری های مزمنی مانند پوکی استخوان می شود. چون 
مشکلات مفصلی و حتی بیماری های قلبی عروقی نیز از عوارض کمبود آن خواهد بود. اگر 
می خواهید قبل از اینکه کار به اینجا بکشد کمبود این ماده معدنی ضروری را کشف کنید 
بهتر است به برخی علائم بدنتان دقت بیشتری داشته باشید. برخی از این علائم ربطی به 

استخوان ها ندارد. در ادامه بیشتر در خصوص این علائم صحبت می کنیم. 
کمبود کلسیم و گرفتگی عضلات 

کرامپ ها یا گرفتگی عضلانی می تواند در نتیجه کار زیاد و خستگی عضلات یا کمبود 
پتاسیم بروز کند. با این حال اگر اهل ورزش باشید و به طور روزانه فعالیت بدنی داشته باشید 
اما باز دچار گرفتگی عضلات شوید ممکن است پای کمبود کلسیم در میان باشد. اگر درد در 

ران، بازوها یا پشت ساق پا بروز می کند حتماً مصرف کلسیم تان را افزایش دهید.
 کمبود کلسیم و بی خوابی 

بیشتر اختلالات مزمن خواب می تواند در نتیجه کاهش میزان کلی کلسیم بدن بروز کند. 
بی خوابی یا بیدار شدن مدام نشان می دهد که بدنتان کمی بیشتر به کلسیم نیاز دارد.

 کمبود کلسیم و مشکلات دندانی 
دندان های ما در بافت خود حاوی میزان زیادی کلسیم هستند. به همین دلیل نیز کاهش 
میزان کلسیم در بدن به طور مستقیم روی سلامت آن ها تأثیر می گذارد. اگر دچار پوسیدگی 
یا دیگر عفونت های دندانی می شوید یا اینکه دندان هایتان بیش از اندازه زده و شکننده است 

بهتر است نسبت به میزان کلسیم بدنتان شک کنید.
 کمبود کلسیم: پوست خشک، ناخن های شکننده 

با توجه به نقش احیاکننده سلولی کلسیم می توان گفت که این ماده معدنی نقش مهمی 
در سلامت پوست و ناخن ها دارد. اگر بدن کلسیم کافی نداشته باشد مشکلاتی مانند خشکی 
پوست یا بروز ترک پوستی و همچنین شکنندگی ناخن ها غیرقابل اجتناب می شود. اگر با 

این مشکلات مواجه شده اید باک کلسیم تان را پر کنید. 
کمبود کلسیم و موهای ناسالم

خشکی، ریزش و شکنندگی موها نیز از عوارض واضح کمبود کلسیم در بدن هستند. البته 
این مشکلات ممکن است در نتیجه عوامل متعدد دیگری نیز بروز کنند. بنابراین لازم است 
که به تغذیه تان اهمیت ویژه ای بدهید و مواد غذایی متنوعی در برنامه غذایی تان بگنجانید.

 کمبود کلسیم: درد مفاصل و استخوان درد 
دردهایی که در مفاصل و استخوان ها بروز می کنند ممکن است نشانگر بروز بیماری های 
مزمن مانند آرتریت یا آرتروز باشند. با این حال گاهی این دردها در اثر شکستن یا کاهش 

تراکم استخوانی ناشی از کمبود کلسیم نیز بروز می کنند.
 کمبود کلسیم و فشارخون بالا 

مواد معدنی متنوعی در تنظیم فشارخون نقش دارد. کلسیم در کنترل فشارخون موثر است 
و به همین دلیل نیز کمبود آن می تواند از عوامل افزایش فشارخون شود.

 کمبود کلسیم و دردهای قاعدگی
گرچه دردهای قاعدگی در خانم های مختلف متفاوت است و به دلیل تغییرات هورمونی 
ایجاد می شود اما در برخی موارد این دردها از ناکافی بودن میزان کلسیم بدن نیز بروز می 
کنند. به عقیده متخصصان میزان کافی کلسیم در بدن به کاهش دردها، ورم شکم، احتباس 
آب، اضطراب و حتی افسردگی کمک می کند. اگر همیشه از دردهای قاعدگی رنج می برید 

حتماً به میزان کلسیم بدنتان توجه داشته باشید.
کمبود کلسیم و شکنندگی استخوان ها

کمبود کلسیم باعث کاهش تراکم استخوان شده و زمینه را برای شکستن استخوان ها و 
کوفتگی تاندون ها فراهم می کند. کلسیم برای محکم ماندن استخوان ها ضروری است و 

کمبود آن باعث بروز بیماری های مزمنی مانند پوکی استخوان می شود.
منابع غذایی کلسیم 

بعد از مطالعه عوارض کمبود این ماده معدنی بهتر است به پزشک مراجعه کنید تا میزان 
کلسیم بدنتان بررسی شود. به طور کلی برای تأمین کلسیم بدن مصرف میوه های خشک، 
محصولات لبنی، بروکلی، کلم، آب اسفناج؛ آب پرتقال، شیر برنج، ماهی و تخم مرغ را افزایش 
دهید. البته می توانید از مکمل های کلسیم نیز بهره ببرید. اما بهتر است که ابتدا به صورت 

طبیعی و از طریق مواد غذایی نیازهای بدنتان را تأمین کنید.

فوایدشگفتانگیزوازلینبرایپوست

با اینکه وازلین تقریبا در هر خانه ای پیدا می شود و دارای خواص درمانی و زیبایی فوق العاده 
قدرتمندی در میان دوستداران بهداشت و آراستگی است، ولی معمولا مورد کم لطفی افراد 

قرار می گیرد. در این مطلب فواید بی نظیر وازلین را بیان می کنیم.
از وازلین می توان برای برطرف کردن خشکی لب استفاده کرد. خشکی و ترک لب به دلایل 
مختلفی رخ می دهد که از آن جمله می توان به بعضی بیماری ها، تغییرات فصلی، حساسیت 

و سوء تغذیه اشاره کرد.
استفاده از برخی محصولات آرایشی بهداشتی می تواند علاوه بر ایجاد احساس ناخوشایند 
و مشکلات تکلم و خوردن غذا، باعث ورود میکروب ها و آلودگی ها از طریق شکاف روی 

لب به درون بدن شود.
از وازلین همچنین می توان برای مرطوب کردن پوست بدن استفاده کرد. برای این کار 
کافی است مقداری وازلین را بر روی دست بریزید و مناطق خشک پوست و یا نواحی تیره از 

قبیل سر آرنج دست و یا زانوها را ماساژ دهید تا به تدریج نرم شده و رنگ آنها روشن شود.
قبل از اسپری کردن عطر بر روی بدن می توان از مقداری وازلین برای ماندگاری بیشتر 

بوی آن استفاده کرد
آقایان دارای پوست صورت آکنه دار می توانند حین اصلاح از وازلین برای رطوبت دهی به 
پوست استفاده کنند تا علاوه بر اصلاح آسان، از بروز آکنه های جدید و یا خراش جوش های 

چرکی جلوگیری کنند.
از وازلین همچنین می توان به عنوان یک درمان سریع برای تسکین آفتاب سوختگی و رفع 

آثار بد نور خورشید استفاده کرد.
برای پاک سازی آلودگی های سطح پوست و یا محصولات آرایشی، بویژه مواد مقاوم در برابر 

آب، می توانید وازلین را به پنبه آغشته کرده و با آن سطح پوست تان را پاک کنید.
گفتنی است وازلین در رفع خستگی عضلات و گرفتگی اعضای بدن موثر است. به این 
ترتیب که هنگام استحمام می توان از ترکیب وازلین و نمک دریا برای ماساژ بدن بهره برد. 
همچنین این ترکیب می تواند سلول های مرده پوست را به آسانی از سطح آن جدا کرده و 

در امر لایه برداری پوست مفید واقع شود.
از دیگر کاربردهای وازلین می توان به جلوگیری از بروز تاول در پشت پاشنه پا، به خصوص 

هنگامی که کفش جدید پا را می زند، اشاره کرد.
از وازلین می توان به عنوان سفیدکننده سریع دندان ها استفاده کرد، به طوری که با مالش 

آن بر روی دندان لبخندی زیبا و درخشان عایدتان می شود.
همچنین قبل از اسپری کردن عطر بر روی بدن می توان از مقداری وازلین برای ماندگاری 

بیشتر بوی آن استفاده کرد.
وازلین همچنین می تواند برای جلوگیری از بروز واکنش های پوستی و آلرژی قبل از رنگ 

کردن موی سر و ابرو مورد استفاده قرار بگیرد.

یک متخصص تغذیه :

برنجآبکششدهیاکته؛بالاخرهکدام
بهتراست؟

یک متخصص تغذیه در پاسخ به این سوال که  برنج کته بهتر است یا آبکش شده؟" 
توضیحاتی را ارائه کرده است که در این مطلب می توانید آنها را مطالعه کنید. شهاب اولیایی 
متخصص تغذیه ؛ گفت: هر چقدر برنج کمتر آبکش شود و بیشتر به صورت کته) دمی( 
مصرف شود، ارزش غذایی بیشتری دارد.  وی افزود: ویتامین های B1 موجود در برنج که 
به تیامین معروفند، ویتامین های محلول در آب محسوب می شوند، بنابراین زمانی که برنج 
آبکش می شود این ویتامین ها از بین می روند.  این متخصص تغذیه در ادامه توضیحاتش 
گفت: هنگامی  که برنج به صورت کته تهیه می شود، ویتامین های موجود در آن در مراحل 
پخت حفظ می شود و بنابراین برنج کته از ارزش غذایی بیشتری برخوردار است.  وی 
همچنین درباره این تصور افراد که درصورت شستن زیاد برنج یا آبکش کردن آن، از میزان 
نشاسته آن کاسته و برنج کم کالری می شود؛ اظهار داشت: این موضوع صحت ندارد و میزان 
نشاسته ی برنج هیچ ارتباطی با شستن آن ندارد.  اولیایی در خصوص جذب قند موجود 
در برنج یادآور شد: حرارت سبب جذب املاح موجود در مواد غذایی می شود و از آنجایی 
که  برنج آبکش در معرض حرارت بیشتری قرار دارد، بنابراین جذب قند آن بیشتر بوده و 
انتخاب مناسبی برای افراد دیابتی محسوب نمی شود.  این متخصص تغذیه همچنین در مورد 
برنج قهوه ای عنوان کرد: گرچه برنج قهوه ای شامل برخی مواد شیمیایی همچون آرسینیک 
می باشد اما برنج قهوه ای دارای منیزیم و فیبر است که به کنترل سطح قند خون و تعادل 

وزن کمک می کند.

یک فلوشیپ اختلالات خواب:

افرادشبکاربایدروزرادراتاقتاریکبخوابند
 افراد که شیفت شب کار می کنند، باید طی روز در اتاق تاریک و آرام بخوابند و اگر لازم 
باشد، از چشم بند استفاده کنند و گوشی در گوش قرار دهند تا سر و صدای محیط آزارشان 
ندهد.  به گزارش مهر، دکتر مجاهده سلمانی فلوشیپ اختلالات خواب با بیان اینکه بدن ما 
در ساعاتی از شبانه روز برای فعالیت آماده است و ساعاتی در شبانه روز نیاز به آرامش و خواب 
دارد که به این مسئله، سیکل خواب و بیداری گفته می شود، گفت: مهم ترین عامل اثرگذار بر 
چرخه خواب و بیداری، نور خورشید است. سایر عوامل نور مصنوعی، نور منزل و نور کامپیوتر 
است که بر چرخه خواب و بیداری اثر دارند. همچنین ساعت غذا خوردن، فعالیت اجتماعی 
و سر و صدای محیط روی این چرخه تاثیرگذار است. وی با تاکید بر اینکه باید ساعت خواب 
و بیداری را تنظیم و از مصرف غذاهای حجیم و پرکالری در شب خودداری کنیم، افزود: از 9 
شب به بعد نیز باید تعداد لامپ روشن را کم کنیم. اگر فرد فعالیت بدنی سنگین می کند، از 
9 شب به بعد نباید فعالیت سنگین داشته باشد. همچنین مصرف نوشیدنی کافئین دار مثل 
چای، قهوه و نوشابه کافئین دار از 9 شب به بعد توصیه نمی شود. استفاده از گوشی همراه 
و مطالعه در بستر نیز نباید داشته باشیم. سلمانی در پاسخ به این سئوال که والدین در برابر 
نوزادی که در خواب رفتن مشکل دارد و بی قراری می کند، چه باید کنند؟، اظهار داشت: 
والدین باید مراقب باشند، فرزندشان به بیماری ریفلاکس مبتلا نباشد و این بیماری را در 
نظر داشته باشند و با پزشک مشورت کنند. این فلوشیپ اختلالات خواب در ادامه به مصرف 
غذاهایی که موجب اختلال خواب می شوند اشاره و بیان کرد: غذاهای حجیم، پرکالری و 
پرادویه خواب را دچار اختلال می کند. همچنین مصرف زیاد نوشیدنی کافئین دار می تواند 
چنین اثری داشته باشد. وی در پایان با اشاره به اینکه چرخه خواب و بیداری در افرادی که 
رژیم سخت و خودسرانه می گیرند و زیر نظر متخصص رژیم غذایی نمی گیرند، دچار مشکل 
می شود، ادامه داد:  این افراد ممکن است به کم خوابی دچار شوند و چون رژیم غذایی شان 
خودسرانه است، احنمال دارد به کمبود برخی املاح معدنی دچار شوند. رژیم غذایی اگر با 
نظر متخصص تغذیه باشد، کمبودهای احتمالی شناخته می شود و املاح جایگزین می شود.

یک شرکت سازنده رایانه های مخصوص بازی های ویدئویی با همکاری یک سازنده 
تجهیزات جانبی بازی های ویدئویی رایانه ای قدرتمند و قوی برای علاقمندان به این نوع 
 | Maingear R1 بازی ها طراحی و عرضه کرده است.این رایانه شخصی با عنوان کامل
Razer Edition برای افرادی که ساعت های متمادی وقتشان را به اجرای بازی های رایانه 
ای جدید و پیشرفته می گذرانند، مناسب است.مونتاژ هر یک از این رایانه ها به طور دستی 
در نیوجرسی آمریکا صورت می گیرد و تمامی سیستم های موجود در آن از سیستم سیم 
کشی اوریگامی بهره می گیرند. به منظور بهینه سازی سیستم خنک کننده رایانه مذکور در 
آن به جای پنکه یا فن از سیستم خنک کننده مایع با حرکت سریع بهره گرفته شده است.

پشتیبانی از نمایش ویدئوهای فوق دقیق و سازگاری با فناوری واقعیت مجازی، استفاده از 
پردازنده های گرافیکی قدرتمند NVIDIA  و  AMD، نصب پردازنده مرکزی قدرتمند 
Intel Core i۷، امکان نصب حداکثر 32 گیگابایت حافظه HyperX DDR4 و حداکثر 10 
ترابایت حافظه داخلی از نقاط قوت این رایانه است.خرید اینترنتی این رایانه از امروز ممکن 
 Maingear .شده و البته علاقمندان برای این کار باید هزینه ای 999 دلاری پرداخت کنند
 OMEN در حال همکاری با شرکت اچ پی برای ساخت یک رایانه قدرتمند دیگر موسوم به

X Desktop PC است که در اوایل سال 201۷ عرضه می شود.

همکاری دو شرکت بزرگ خودروسازی و تجهیزات الکترونیکی به توسعه هرچه سریعتر 
صنعت خودروهای برقی در جهان کمک می کند.

کارشناسان پیش بینی می کنند تولید خودروهای برقی در سال 201۸ افزایش قابل 
توجهی پیدا کند. حالا شرکتهای بزرگ خودروساز تلاش می کنند تا با طراحی و تولید 
نسل جدیدی از باتریها، برد حرکتی این دسته از خودروها را افزایش داده و بدین ترتیب 
مشتریان بیشتری برای خود دست و پا کنند. بی ام و آلمان از جمله شرکتهای خودروسازی 
است که در سالهای اخیر در زمینه طراحی محصولات برقی سرمایه گذاری قابل توجهی 
انجام داده است. اکنون این شرکت در نظر دارد تا همکاری بی سابقه ای را با سامسونگ 
کره جنوبی برای تولید نسل جدیدی از باتری های ویژه خودروهای برقی آغازکند. گفته 
می شود سامسونگ در نظر دارد تا کارخانه جدید تولید باتری در مجارستان راه اندازی کند. 
البته هنوز معلوم نیست مشتری یا مشتریان اصلی سامسونگ چه شرکتهای خودروسازی 
باشد اما یک نکته کاملا روشن است: سامسونگ در نظر دارد تا سرمایه گذاری کلان 35۸ 
میلیون دلاری در این کارخانه جدید انجام دهد. قرار است تولید باتری در این کارخانه از 
نیمه دوم سال 201۸ آغاز شود. این کارخانه در نزدیکی بوداپست پایتخت مجارستان 
ساخته می شود و سالانه نیاز باتری 50 هزار خودرو را تأمین می کند.  درحالی که فروش 
خودروهای برقی در چین با افت محسوسی همراه شده است، سامسونگ توجه خود را به 
بازار پررونق اروپا معطوف کرده است.  در میان شرکتهای خودروسازی که با سامسونگ 
همکاری خواهند کرد، بی ام و آلمان از جمله مهمترین طرفهای قرارداد به شمار می آید.  
نکته جالب توجه اینجاست که هم اکنون باتری خودروی برقی i3 بی ام و در کره جنوبی 

تولید می شود حال آنکه این  خودرو در آلمان مونتاژ می شود.

عرضهرایانهرویاییبرایعلاقمندانبه
بازیهایویدئویی

راهاندازیکارخانهتولیدباطری
برایخودروهایبرقی

محققان دانشگاه علم و فناوری میسوری یک دستگاه حسگر چند مدلی را طراحی کرده اند که 
می تواند ظریف ترین فعالیت ها و رفتارهای مبتلایان به زوال عقل را پیگیری کند.

این محققان دست به ساخت یک مچ بند کرده اند که می  تواند حرکت فرد، محیط اطراف،  
سیگنال های زیستی و غیره را پیگیری کند. این دستگاه حسگر که شبیه به یک ساعت مچی 
بزرگ است،  دارای چهار کاربرد اصلی است. این مچ بند مانند یک ردیاب تناسب اندام به ثبت 
کوچکترین حرکات پرداخته و محیط فیزیکی اطراف فرد را از نظر دما، رطوبت و فشار هوا 
می سنجد. همچنین این دستگاه، سلامت فرد را از طریق سنجش ضربان قلب، سرعت تنفس 
و واکنش گالوانیک پوست به محرک پیگیری می کند. گزینه جی .پی .اس این فناوری بویژه 
برای مبتلایان به بیماری زوال عقلی مانند آلزایمر مفید است که ممکن است آدرس خود را 
فراموش کنند. امکان پیگیری رفتار و حرکات افرادی که در حال بهبود هستند یا مبتلایان به 
زوال مغزی، سنجش ضربان قلب و تشخیص محل حضور آن ها می تواند به مددکاران در نظارت 
بر بیمارانشان کمک کند. حسگر چند مدلی مذکور که می تواند فعالیت های ظریف و رفتارهای 
کاربر را شناسایی کند، دارای یک الگوریتم تجزیه و تحلیل مبتنی بر یادگیری ماشین است. این 
دستگاه می تواند داده ها را بلادرنگ منتقل کند. این فناوری را می توان در بخش های دیگر بدن 
هم استفاده کرد. همچنین این فناوری می تواند برای ارتش نیز سودمند باشد. برای مثال می توان 
از گزینه های نظارت بر ضر بان قلب و سرعت تنفس برای شناسایی رفتار سربازان و هیجانات 

آن ها در زمان استفاده از سلاح استفاده کرد.

محققان دانشگاه علوم پزشکی مشهد با استفاده از فناوری 
چاپ سه بعدی موفق به طراحی و ساخت پروتز آرنج شدند.

طراحی و ساخت پروتز آرنج با استفاده از فناوری چاپ 
سه بعدی توسط دکتر سیروس نکویی دانشیار و مدیر گروه 
رادیولوژی دانشگاه علوم پزشکی مشهد، دکتر امیر حسین 
نکویی  عضو قطب علمی تکنولوژی آموزشی در پزشکی و با 
همکاری دکتر امیررضا کچوئی عضو هیات علمی گروه ارتوپدی 

دانشگاه برای نخستین بار با موفقیت انجام شد.
مدیر گروه رادیولوژی دانشگاه علوم پزشکی مشهد در این 
از فناوری چاپ سه بعدی  با استفاده  زمینه اظهار داشت: 
پروتز اختصاصی سر استخوان رادیوس در بیماری که دچار 
شکستگی کمپلکس آرنج شده بود،  ساخته و طی عمل جراحی 
در بدن بیمار قرار داده شد. دکتر سیروس نکویی خاطرنشان 
کرد: بیمار در اثر حادثه تروماتیک دچار شکستگی و دررفتگی 
پیچیده آرنج شده بود که ابتدا مدل آناتومیک این مورد برای 
درک دقیق ضایعات شکستگی آن و طرح ریزی پلان جراحی 

ساخته شد. وی افزود: پس از دریافت  تصاویر سی تی اسکن و 
ساخت مدل شکستگی، جراح پی به جابجا شدگی مفصل برد 
که در تصاویر سی تی دیده نمی شد و تشخیص این مساله به 
وسیله چاپ سه بعدی مدل شکستگی امکانپذیر شد.مدیر گروه 
رادیولوژی دانشگاه علوم پزشکی مشهد خاطرنشان کرد: بنا به 
پیشنهاد و پلان جراح، نیاز به خارج کردن قطعات شکسته و 
جایگزینی آن با پروتز وجود داشت. این کار ایجاب میکرد تا 
)بعد از رزکسیون قسمت مورد نظر(سطح مفصلی سر استخوان 
رادیوس،سیمان استخوانی )bone cement( در اتاق عمل با 
دست شکل داده شود و در محل گذاشته شود. مشکلی که 
همیشه در این موارد وجود دارد دقت ناکافی قطعه ساخته 
شده است که معمولا باعث می شود مفصل مورد نظر به خاطر 
عدم تطابق کامل قطعه جدید دچار محدودیت حرکت شود 
و به علت تداخل با استخوان های اطراف باعث ایجاد عوارض 
بعدی مثل آرتروز شود. دکتر امیر حسین نکویی عضو قطب 
علمی تکنولوژی آموزشی در پزشکی نیز اظهار داشت: ابتدا خط 

برش توسط جراح روی مدل پرینت شده مشخص و سپس 
پردازش تصاویر در کامپیوتر انجام شد و تصویر سر رادیوس 
طرف سالم بیمار روی آن بارگذاری گردید. بعد از یکسان سازی 
و نزدیک کردن لبه های برش، یک شافت برای وارد شدن در 
کانال مدولاری استخوان )به منظور ایجاد گیر مکانیکی( در 
قطعه طراحی شد، به گونه ای که هیچ تداخلی با مدولا نداشته 
باشد و در عین حال ضخامت کافی برای ایجاد گیر را داشته 
باشد. وی گفت: به کمک فناوری چاپ سه بعدی، پروتز دقیق 
 )custom-made( سر رادیوس به صورت شخصی سازی شده
برای بیمار ساخته شد. ساخت این پروتز با این دقت بدون 
استفاده از پرینتر سه بعدی غیرممکن بود.  دکتر نکویی تصریح 
کرد: بعد از سفت شدن سیمان و حذف جزئی اضافات آن، 
پروتز به راحتی و بدون تداخل در استخوان کار گذاشته شد. 
جالب آن که به دلیل دقت فوق العاده زیاد قطعه ساخته شده، 
تمام حرکات دست در ناحیه آرنج قابل انجام بود و تداخلی در 

بازه  حرکت نرمال آرنج وجود نداشت.

ساختدستبندهوشمندبرایمبتلایانبهآلزایمر

طراحیوساختپروتزآرنجبااستفادهازفناوریسهبعدی

استفاده از مواد شوینده برای تمیزی می تواند سبب بروز بیماری های تنفسی و حساسیت 
های پوستی در افراد شود، بنابراین با استفاده از پوشش های حفاظتی علاوه بر تمیزی از بروز 

هرگونه عارضه جلوگیری کنید.
شوینده ها و پاک کننده ها موادی برای ازبین بردن گرد و غبار محیط خانه و محیط کار 
هستند که در زمان مصرف باید اصول ایمنی همچون استفاده از پوشش های حفاظتی و توجه 
به دستورالعمل های درج شده بر روی آنها رعایت شود و بی توجهی به این اصول منجر به بروز 

آسیب های شدید پوستی، تنفسی و چشمی را در بر دارد.
پاک کننده ها را در جایی دور از دسترس کودکان قرار دهید، زیرا کودکان این مواد را با 
نوشیدنی ها اشتباه می گیرند و آن را می بلعند که به دلیل شیمیایی بودن آن مواد، فرزند شما 

دچار آسیب های شدید کبد و گوارشی و حتی مرگ می شود.  
کی پور متخصص چشم پزشکی درباره مواد شیمیایی گفت: بسیاری از مواد شیمیایی موجود 
در منزل یا محیط کار به سوختگی های شیمیایی منجر می شود که شدت جراحت به نوع 
غلظت ماده شیمیایی اهم از اسیدی و قلیایی و مدت زمان مواجه و شدت نفوذ آن بستگی دارد.

مواد شیمیایی به بینایی آسیب می زند
این متخصص چشم پزشکی درباره آسیب های مواد شیمیایی اظهار داشت: به طور کلی ورود 
هرگونه مواد شیمیایی به چشم ، باعث ایجاد آسیب های بینایی در افراد می شود که جزء موارد 
اورژانسی بشمار می آید که این وضعیت به دلیل خطرناک بودن از اهمیت و فوریت برخوردار 

است و باید هر چه سریعتر تحت مراقبت های ویژه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه نیمی از آسیب های مواد شوینده چشمی هستند ابراز داشت: حدود نیمی از 
آسیب های چشمی در اثر استفاده از شوینده ها و پاک کننده ها بوجود می آید و برای جلوگیری 

از این آسیب ها انجام تدابیر حفاظتی و پیشگیری ضرورت می یابد.
خطرمواد قلیایی دو برابرمواد اسیدی

کی پور با بیان اینکه مواد فلیایی بر بینایی تأثیرات مخرب دارد بیان کرد: هنگام استفاده از 
مواد شوینده و پاک کننده ،مواد اسیدی آسیب سطحی ایجاد می کند و انعقاد پروتئین در لایه 
خارجی قرنیه ار نفوذ به لایه های عمیق تر ممانعت می کند و آسیب عمدتا به نواحی ملتحمه 

و پلکها محدود می شود.
این متخصص چشم پزشکی در ادامه افزود: مواد قلیایی به سرعت به لایه های عمقی چشم 

نفوذ می کند که با آزادسازی آنزیم های پروتئولیتیک به تشدید ضایعه منجر می شود.
وی در خصوص آسیب مواد قلیایی به عدسی چشم اذعان داشت: امکان نفوذ مواد قلیایی به 
اتاق قدامی چشم بیش از 5 تا 15 دقیقه مواجه بسیار بالا است که در نتیجه به عنبیه، چشم 

مژگانی و عدسی چشم آسیب وارد می کند.
اشک ریزش را جدی بگیرید

کی پور درباره علائم آسیب مواد شیمیایی به چشم ابراز داشت: از شایع ترین علائم آسیب مواد 
شیمیایی در چشم،  احساس درد، سوزش، حساسیت به نور و به خصوص حالت اشک ریزش 

است که با قرمزی و تاری دید توام می باشد.
این متخصص چشم پزشکی اذعان داشت: کپسول های حاوی مواد شوینده دارای ترکیبات 
قلیایی هستند که منجر به ایجاد سوختگی های شیمیایی شدید بویژه در چشم کودکان می 
شود که قرص ها و کپسول های ماشین لباسشویی و ظرفشویی در زمره ترکیبات مخرب برای 

سلامتی بینایی بشمار می روند که حتما باید دور از دسترس کودکان قرار گیرند.
با انجام این اقدامات از چشم خود محافظت كنید

وی اظهار داشت: اولین اقدام عملی و فوری در صورت بروز مواد شیمیایی به چشم، شست و 
شوی آن ناحیه با جریان آب سرد و پر فشار است که در این حالت پلک ها باز و عمل شست 
و شو به مدت 10 دقیقه و تا زمان رفع علائم سوزش تداوم یابد که در هنگام سوزش از مالش 

چشم خودداری کنید .
کی پور درباره دستورالعمل های درج شده بر مواد شوینده ابراز داشت: بدلیل اینکه مواد شوینده 
برای سلامت انسان مضر است ، باید به دستورالعمل ها و درجات درج شده روی مواد حاوی 

ترکیبات شیمیایی توجه کرد.
این متخصص چشم پزشکی با بیان اینکه هنگام استفاده از این مواد، از پوشش های حفاظتی 
استفاده کنید ابراز داشت: برای جلوگیری از هرگونه آسیب به چشم در زمان استعمال مواد 

شوینده، از پوشش های حفاظتی همچون عینک، ماسک و دستکش استفاده کنید.
سالین، محلول شست و شوی چشم

وی با بیان اینکه محلول سالین برای شست و شوی اسید از چشم مفید است اذعان داشت: 
افرادی که دچار ضایعه تماس با مواد قلیایی موجود در شوینده ها و پاک کننده ها می شوند پس 
از استعمال استفاده از قطره های بی حس کننده ،چشمشان به طور کامل توسط محلول سالین 
شست و شو می شود که البته مصرف خودسرانه قطره هاي چشمي بدون تجویز پزشک، منجر 

به سوراخ شدن سطح قرنیه، تخریب عصب بینایي و از بین رفتن چشم می شود.
 استفاده از  شوینده ها عوارض های تنفسی به همراه دارد

اصغر نژاد با بیان اینکه استفاده از مواد شوینده باعث ایجاد بیماری های تنفسی می شود اظهار 
داشت: به دلیل وجود گاز و کلر در مواد شوینده هنگام استفاده در زمان استشمام فرد دچار 

آسیب های تنفسی می شود.
این متخصص زنان درباره علائم استفاده از شوینده ها افزود: استفاده از مواد شوینده و پاک 
کننده ها باعث ایجاد علائمی همچون سرفه، سوزش مجاری تنفسی و تنگی نفس است که 

گاهی منجر به مرگ افراد می شود.
وی با بیان اینکه استفاده از این مواد برای زنان باردار خطرناک است ابراز داشت: به دلیل اهمیت 
سه ماهه اول و آخر بارداری ، زنان در این دوره نباید از پاک کننده و مواد شوینده استفاده کنند 
زیرا در هنگام استفاده دچار آسیب های تنفسی شده که این عارضه باعث ایجاد بیماری آسم 

در جنین می شود.
شوینده ها حساسیت های پوستی ایجاد می كنند

احسانی متخصص پوست و مو با بیان اینکه استفاده از پاک کننده ها و مواد شوینده به پوست 
آسیب می زند تصریح کرد: حساسیت های پوستی از مهمترین عامل تماس طولانی مدت مواد 
شوینده و سفید کننده با پوست است که این حساسیت های پوستی منجر به ایجاد ضایعات 

التهابی از جمله خارش، تورم و قرمزی محل تماس می شود.
 وی در پایان بیان کرد: اگر در زمان استفاده از این مواد دچار آسیب های پوستی شدید، حتما 

به متخصص پوست مراجعه کنید.
 بنابراین هنگام مصرف مواد شوینده و پاک کننده ها با رعایت اصول ایمنی و استفاده از پوشش 

های حفاظتی از ایجاد هر گونه خطر و آسیب به سلامتتان جلوگیری کنید.

وقتی تمیز کردن خانه بلای جان می شود

شویندههایقاتل
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امیرسا مع خبرداد:

تدوینطرحجامعمبارزهباسدمعبر
درشهرداریقم

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم از تدوین طرح جامع مبارزه با سد 
معبر در شهرداری قم خبر داد. 

سید امیر سامع در جلسه شامگاه یکشنبه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اقدامات 
شهرداری در حوزه پیشگیری و رفع تخلفات شهری اظهار داشت: در هر منطقه ای اداره 
پیشگیری از تخلفات شهری ایجاد شده که دو بخش سد معبر و ساختمان مشکلات منطقه 
را پیگیری می کنند.وی با اشاره به اقدامات انجام گرفته در راستای برخوردهای شدیدتر با 
وانت بارها گفت: هر ماه جلسه ای با فرمانده انتظامی استان و راهور در این زمینه داشتیم و 
همچنین با دستگاه قضایی هم به صورت مداوم جلساتی برگزار شده تا هماهنگی های لازم 
صورت بگیرد.معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم افزود: مهم ترین نکته ای 
که در این جلسات به آن رسیده بودیم ایجاد اطمینان متقابل است که موجب همکاری های 
بیشتر شده است.وی با اشاره به اینکه ساماندهی وانت بارها در قالب یک طرح جامع دیده 
شده گفت: همه اقداماتی که در گذشته انجام شده بود و وضعیت کنونی را احصا کرده و یک 
طرح در این رابطه تدوین شد.سامع به تبعات اجتماعی برخورد با سد معبر اشاره کرد و گفت: 
به هر حال عده ای از مردم مجبور شده اند که به مسئله سد معبر روی بیاورند که باید طرحی 

اجرا می شد که آنهایی که بومی شهر قم هستند بتوانند در مکان هایی ساماندهی شوند.
كسب و كار وانت بارها دچار باند بازی شده بود 

وی با اشاره به اینکه مرحله دوم ساماندهی وانت بارها آغاز شده ابراز داشت: برای استقرار 
وانت بارها پنج مکان پیش بینی شده که هنوز وانت باری در مکان های پیش بینی شده مستقر 
نشده است چرا که وانت بارها در برخی شوارع رینگ سوم شهر مجاز به توقف هستند.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با اشاره به اهمیت اقدامات فرهنگی 
در اجرای طرح های رفع سد معبر، گفت: اطلاع رسانی از فروردین ماه شروع شد و بنرها هم 
در سطح شهر نصب شد. سه هزار اخطار داده و 5 هزار بروشور هم توزیع شد.وی افزود: 
یک سری اقدامات فرهنگی در سطح شهر انجام شد تا مردم در جریان قرار بگیرند که 
سد معبر چه مشکلاتی می تواند برایشان ایجاد کند.سامع با اشاره به اینکه پیش از اجرای 
طرح در نقاط مختلف سد معبر شدید در ساعات مختلف شبانه روز داشتیم اظهار کرد: 
برای انتقال وانت بارها به پارکینگ، یک پارکینگ را در نزدیکی جمکران پیش بینی کردیم 
تا وارد پارکینگ نیروی انتظامی نشده و با دردسرهای گرفتن خلافی و ... مواجه نشوند.به 
گفته معاون شهردار قم، با این اقدامات بسیاری افرادی که قمی نیستند هزینه آمدن به قم 
برایشان زیاد شده که موجب شده غیر بومی ها کمتر به این کار بپردازند.وی با اشاره به اینکه 
کسب و کار وانت بارها دچار باند بازی شده بود افزود: گاهی حتی با سلاح سرد با ماموران 
شهرداری برخورد می کردند که این باند متلاشی شد و افراد آن به مقام قضایی معرفی 
شدند.سامع با اشاره به اینکه ادعا نمی کند تعداد وانت بارها در شهر کمتر شده گفت: طرح به 
صورت مرحله ای انجام شد تا پذیرش آن بالا رود و به مرور زمان پاسخ مناسب خواهد داد.

طرح ساماندهی وانت بار ها ادامه می یابد
وی با اشاره به اثرات تدریجی اجرا شدن طرح به آینده طرح اشاره کرد و افزود: باید به 
صورت مستمر از رسوب وانت بارها در مناطق هسته مرکزی شهر جلوگیری کنیم که این 
موضوع کار آسانی هم نیست.وی ادامه داد: گاهی محل های تجمع جدید ایجاد می کنند 
که اینها را رصد می کنیم و با آنها برخورد خواهد شد.سامع افزود: اگر این طرح را استمرار 
دهیم وانت بارها چاره ای جز رفتن به پنج نقطه پیش بینی شده نخواهند داشت.وی با اشاره 
به پیش بینی محلی در پارکینگ شرقی برای استقرار دستفروشان اظهار کرد: در این ماه ها 
سعی کردیم به این محل اعتبار بیشتری بدهیم.معاون خدمات شهری و امور اجتماعی 
شهرداری قم گفت: پیش از اجرای طرح در تمام ساعات روز هجوم دستفروشان را شاهد 
بودیم که در حال حاضر وضعیت بهتری حکم فرما است.وی با اشاره به اینکه دستفروشان 
مجرم نیستند و برخورد با آنها کار سختی است ادامه داد: در طول روز وضعیت ما از قبل بهتر 
است. همیشه در ورودی پل آهنچی در خیابان اراک کنار میدان مطهری پل علیخانی و در 
باغ راه سد معبر شدید داشتیم اما در حال حاضر وضع بهتری دیده می شود چرا که تمام این 
بدنه را به صورت شبانه روزی پاکسازی می کنیم.به گفته سامع نکته مهم این است که سد 

معبرهای شدید و مستمر اطراف حرم مطهر و مسجد جمکران اکنون شکسته شده است.
 انبارهای ضایعاتی از هسته مركزی شهر باید جمع آوری شوند

وی به تلاش ماموران شهرداری برای برخورد اسلامی و قاطع با این افراد اشاره کرد و 
گفت: گاهی این افراد استفاده از سلاح سرد می کنند و با روش های مختلف تلاش می کنند 
مامور ما را عصبانی کنند تا بتوانند مظلوم نمایی کنند.معاون خدمات شهری و امور اجتماعی 
شهرداری قم گفت: استفاده از بخش خصوصی در منطقه 6 و ۷ برای اولین بار صورت گرفته 
و نکات مثبت و منفی دارد.وی افزود: در منطقه 6 شرکت نمره خوبی آورد و در منطقه هفت 
به این دلیل که کار سخت تر بود مقداری اشکالات وجود داشت که شرکت را تغییر دادیم.

سامع با اشاره به اینکه این کاری نیست که شهرداری یک تنه وارد آن شود خاطرنشان کرد: 
مدیریت استان هم باید به ما کمک کند چرا که شهرداری وقتی وارد این عرصه ها می شود 
بخشی از سرمایه اجتماعی اش را از دست می دهد.موضوع دیگری که وی به آن اشاره کرد، 
برخورد با دوره گردها و گاراژهای ضایعاتی در سطح شهر بود.معاون خدمات شهری و امور 
اجتماعی شهرداری قم با اشاره به اینکه انبارهای ضایعاتی که در محدوده مرکزی شهر 
هستند تخلفات بهداشتی شدیدی دارند که باید جمع آوری شوند اظهار داشت: این انبارها 

گاهی حتی ضایعات پزشکی را به چرخه بازیافت برمی گردانند.

با حضور معاون سرمایه گذاری شهرداری قم  صورت گرفت:

بررسیظرفیتهایسرمایهگذاری
شهرسلفچگان

 جلسه شورای شهر سلفچگان روز پنجشنبه  با حضور مهندس معرفت معاون سرمایه 
گذاری شهرداری قم ، مهندس رضایی نسب شهردار سلفچگان و اعضای شورای شهربرگزار 

شد.
در این جلسه شریفی رئیس شورای شهر ضمن خیر مقدم گزارشی از روند عملکرد شورای 
شهر و شهرداری و همچنین ظرفیت های موجود در شهر جهت استفاده از سرمایه گذاری 
بخش خصوصی را بیان نمودند. در ادامه سیدان عضو شورای شهر نیز درخواست حضور 
اعضای شوراها و شهرداران توابع را در برخی از جلسات سرمایه گذاری شهرداری قم جهت 
اطلاع از پیشرفت های سرمایه گذاری در قم و آشنایی با نحوه ارائه تسهیلات برای سرمایه 
گذاری در شهر های تابعه را بیان نمودند، ایشان همچنین تداوم برگزاری جلسات سرمایه 
گذاری در شهرها و شناسایی پتانسیل های مربوطه را خواستار شدند. معاون سرمایه گذاری 
شهرداری قم نیز در این جلسه با توجه به موقعیت استراتژیک سلفچگان، در خصوص 
استفاده از مناطقی که موقعیت گردشگری دارند مانند مسجد ولی عصر)عج( که باعث 
افزایش مدت اقامت و به تبع آن افزایش رونق اقتصادی شهر می گردد و همچنین اتخاذ 
راهکاری برای بهره مندی از تولیدات منطقه ویژه اقتصادی در سطح شهر و لحاظ نمودن 
نگرش اقتصادی در بحث ساختار تفصیلی شهر مطالبی بیان نمودند.  محمد رضا معرفت، 
احداث مرکز توریستی درمانی در بلوار پیامبر اعظم)ص(قم ، احداث هتل 5 ستاره با شرایط 
ویژه بدون اخذ عوارض و پرداخت هزینه زمین به صورت اقساطی و همچنین حضور مشاور 
سرمایه گذاری در شهرداری قم و آماده سازی بسته ها و پکیج های سرمایه گذاری جهت 

استفاده متقاضیان را از برنامه های معاونت سرمایه گذاری شهرداری قم بیان نمودند.

مدیرکل حمل و نقل و پایانه ها:

مشکلاتبرخینمازخانههایبینراهیقم
رفعشد

مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان قم گفت: طی چند ماه گذشته با پیگیری ستاد 
اقامه نماز قم مشکلات برخی نمازخانه ها و مساجد بین راهی این استان برطرف شده است 

و امیدواریم این روند ادامه پیدا کند. 
ابوالفضل جمالی در کارگروه بررسی وضعیت نمازخانه های محورهای مواصلاتی قم افزود: 
در برخی محورها مشکلاتی برای اقامه نماز مسافران وجود دارد که با همکاری مسئولان 
 ـگرمسار  استان برطرف خواهد شد.وی از آغاز به کار یک مجتمع بین راهی در مسیر قم 
در ایام عید قربان امسال خبر داد و گفت: با افتتاح این مجتمع و نمازخانه آن تا حدودی 
موضوع اقامه نماز مسافران در این مسیر برطرف می شود. مدیر ستاد اقامه نماز استان قم نیز 
در این جلسه ضمن قدردانی از اقدام های انجام گرفته، اظهار داشت: این کارگروه با بررسی 
های خود در صدد رفع مشکلات موجود است و خوشبختانه طی ماه های گذشته تعداد 
نمازخانه های محورهای استان افزایش یافته است و امیدواریم این روند رو به رشد ادامه پیدا 
کند. محمد خامه یار گفت: درحال جانمایی بیش تر برای رسیدگی به این موضوع هستیم و 
توسعه نمازخانه های بین راهی، تجهیز و نظافت آن مورد توجه مجموعه های نظارتی است. 
در این کارگروه نمایندگان استانداری قم، حمل ونقل و پایانه ها، فرماندهی انتظامی قم، 

میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم و ستاد اقامه نماز حضور داشتند. 

نمایندگان مجلس با بیان اینکه مدیریت مبارزه با مواد 
مخدر از سوی مسئولان ضروری است، بر این باورند 
که حذف مجازات اعدام در مبارزه با مواد مخدر تاکنون 
کارایی لازم را نداشته بنابراین نیازمند بازنگری در این 

بخش هستیم. 
اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر و حذف اعدام از 
لیست مجازات های مجرمان حوزه مواد مخدر از آن 
دست مواردی است که طی یک الی دو سال اخیر مورد 
توجه کارشناسان حقوقی و قضایی و نمایندگان مجلس 
قرارگرفته است، درمجلس نهم نمایندگان مجلس با 
پیگیری طرحی ضرورت حذف اعدام از لیست مجازات 
ها را مورد توجه قرار دادند اما به دلیل کثرت طرح ها 
و لوایح بررسی این موضوع به سرانجام نرسید. حال در 
مجلس دهم نیز بحث اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر 
و حذف اعدام در دستور کار کمیسیون حقوقی و قضایی 

مجلس قراردارد.
به گفته بسیاری از کارشناسان حوزه حقوقی درحال 
حاضر قانون مبازره با مواد مخدر نیازمند بازنگری است، 
زیرا جرائم در این حوزه نه تنها کاهش پیدا نکرده بلکه 
بنابراین مشخص است که  افزایش نیز داشته است؛ 
مجازات ها درمقابله با استفاده و حمل مواد مخدر از 

بازدارندگی لازم برخوردار نیست.
در حال حاضر بازنگری در قانون مبارزه با مواد مخدر و 
به صورت ویژه حذف مجازات اعدام درمیان مسئولان قوه 
قضاییه و دادستانی مطرح است، به طوری که دادستان 
کل کشور چندی پیش از تشکیل هیاتی در دادستانی 
با حضور مسئولانی از نهادهای ذی ربط برای بررسی 
اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر خبرداد و گفت: در 
دادستانی کل بررسی اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر 
در دستور کار قرار  دارد زیرا  قانون مبارزه با مواد مخدر و 
قانون آیین دادرسی کیفری در آن قسمت که مربوط به 

مبارزه با مواد مخدر است باید اصلاح شوند.

نمایندگان مجلس دهم براین باورند که قانون مبارزه 
با مواد مخدر تاکنون کارساز نبوده و استفاده ازمجازات  
به کاهش  تنها  قاچاقچیان مواد مخدرنه  برای  اعدام 
استفاده و حمل مواد مخدر کمکی نکرده بلکه استفاده از 
این مجازات اثرات غیرقابل جبرانی دربحث آسیب های 

اجتماعی داشته است.
  پورمختار: تلاش مجلس برای جایگزینی 

مجازات اعدام
محمدعلی پورمختار در خصوص ضرورت اصلاح قانون 
مربوط به مجازات اعدام، گفت: در خصوص اعدامیان 
بلاتکلیف در کشور آمار دقیق وجود ندارد اما قطعا آمار 
محکومان به اعدام در کشور بسیار کمتر از 4هزار و 500 

نفر است.
نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه در حال حاضر اصلاح و بازنگری 
مجازات اعدام در دستور کار کمیسیون قضایی و حقوقی 
است، تصریح کرد: تاکنون چند جلسه  برای این موضوع 
برگزار شده، برای اصلاح این مجازات از همه دستگاه های 
مرتبط نیز دعوت شده تا آمار و اطلاعات کارشناسی خود 

را به کمیسیون اعلام کنند.
وی با بیان اینکه عدم بازدارندگی و عدم تاثیر مجازات 
اعدام مسئله مورد نظر است، افزود:  سعی شده تا آثار 
مختلف حذف احتمالی حکم اعدام از مجازات مجرمان 
موادمخدر بررسی دقیق شود البته در حال حاضر و در 

اجرا صحبتی از حذف مجازات اعدام نیست.
پورمختار با یادآوری اینکه طرح حذف اعدام از جرایم 
مبارزه با مواد مخدر در مجلس نهم تدوین و پیگیری شد، 
گفت: این طرح بلاتکلیف ماند و به نتیجه نرسید، از این 
رو در مجلس دهم کمیسیون قضایی و حقوقی به نحوی 
در ادامه همان طرح اما در قالب  جدیدی به موضوع 

حذف اعدام پرداخته است.
بر  تاکید  با  دهم  مجلس  در  مردم  نماینده  این 

بازدارندگی  دنبال  به  اعدام  مجازات  اصلاح  در  اینکه 
مجازات هستیم، ادامه داد: مواد مخدر آثار مخربی بر 
جامعه گذاشته و تهدید جدی نیز محسوب می شود، 
حساسیت های اصلاح  بازنگری قانون مبارزه با مواد مخدر 
هم برای رفع نگرانی خانواده ها و اولیای مجرمان است 
بنابراین باید مجازاتی جایگزین شود که در جلوگیری از 

واردات، تولید و توزیع  موادمخدر اثرگذار باشد.
وی  با بیان اینکه مدیریت مصرف مواد مخدر تکلیفی 
بر عهده مسئولان است، ادامه داد: در حوزه برخورد با 
مجرمان در شرایطی که قاچاقچیان مواد مخدر سودهای 
کلانی می برند و درآمد ناشی از فروش و قاچاق مواد 
مخدر هم نامشروع و از مسائل پولشویی است، باید قانون 
مجازات قاچاقچیان مواد مخدر برای اثرگذاری بیشتر 

اصلاح شود.
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه اعدام یا حذف اعدام یا تبدیل 
آن به مجازات دیگر نیازمند بررسی علمی و کارشناسی 
است، گفت: اصلاح مجازات اعدام را باید به لحاظ شرعی 
مورد بررسی قرار داد، از این جهت مرکز تحقیقات قم 
وابسته به مجلس مقرر شده تا به طور دقیق موضوع 
را بررسی و دیدگاه فقها را ارائه کند البته کسانی که 
اطلاعات و نظر کارشناسی در این زمینه دارند می توانند 

در اختیار کمیسیون قضایی و حقوقی قرار دهند.
  كمالی پور: به دنبال حذف  اعدام از لیست 

مجازات موادمخدر هستیم
یحیی کمالی پور نیز در گفت و گو با خانه ملت گفت: 
در بحث مبارزه با مواد مخدر برخوردی که تا به امروز در 
دستور کار قرار دادیم نتیجه مثبتی برای کشور به ارمغان 
نیاورد بنابراین باید برای مبارزه با موادمخدر راه های 

دیگری را انتخاب کنیم.
نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای 
اسلامی، ادامه داد: بحث مدیریت مبارزه با موادمخدر به 

دغدغه مهمی برای صاحب نظران تبدیل شده و باید 
قانون جامعی در این زمینه تدوین شود تا بسیاری از 

نگرانی های موجود را برطرف کند.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با انتقاد از اینکه 
تاکنون قوانین مرتبط با موادمخدر کارساز نبوده و باید 
بازنگری شود، تصریح کرد: امروزه برخوردمان درحوزه 
موادمخدر برخورد با معلول ها بوده است درحالی که باید 
با علت ها برخورد کنیم؛ ما زمانی می توانیم به مجازات 
اعدام در قانون مبارزه با موادمخدر افتخار کنیم که این 
قانون بتواند ریشه های مافیایی موادمخدر را بخشکاند. 
وی یادآور شد: تاکنون برخوردهایی که با موادمخدر 
داشتیم برخورد با افرادی بوده که از بد حادثه و فقر 
فرهنگی و اقتصادی خدمتگزار یکسری افرادی شدند که 
نه تنها قانون با آنها برخورد نداشته بلکه هیچ برخورد 
جدی با آنها صورت نگرفته است به گونه ای که عملا 
سرشاخه ها را زدیم و ریشه ها را قوی کرده ایم لذا باید 
به سمت و سویی حرکت کرد که مافیای قاچاق مواد 

مخدر را از بین ببریم.
کمالی پور با بیان اینکه ستاد مبارزه با موادمخدر نیز 
نتوانسته به رسالت خود به درستی عمل کند، تاکید کرد: 
این عدم موفقیت ستاد مبارزه با مواد مخدر برای آن 
است که تنها برخورد فیزیکی نمی تواند اثرگذار باشد 
بلکه باید در کنار برخورد فیزیکی از اهرم های دیگر 
نیز استفاده کنیم، زمانی که سرپرست خانواده زندانی 
را از آنها می گیریم توجهی به این موضوع نمی کنیم که 
ممکن است چه تبعات منفی برای این خانواده و جامعه 

خواهد داشت.
نایب رئیس کمیسیون قضایی وحقوقی مجلس شورای 
اسلامی، با یادآوری بررسی طرحی در کمیسیون قضایی 
مجلس نهم، برای حذف مجازات اعدام از قانون مبارزه با 
مواد مخدر، گفت: بدون شک این کمیسیون در مجلس 
دهم، طرح مذکور را پیگیری کرده و درکوتاه ترین زمان 

آن را در دستور کار قرار خواهد داد.
  اقدامات در مبارزه با مواد مخدر

 كافی نبوده است
محمد دهقان درباره ضرورت بازنگری در قانون مبارزه 
با مواد مخدر به خانه ملت، گفت: تصمیم گیری یا حتی 
صحبت کردن راجع به بحث مواد مخدر باید با دقت 
بسیاری انجام شود، همچنین هر اقدامی دراین حوزه 
باید در قوای کشور یعنی قوه مقننه و قضاییه به دلیل 
درگیری با این موضوع و قوه مجریه به جهت فعالیت 
ستاد مبارزه با مواد مخدر با هماهنگی سه قوه صورت 

گیرد.
شورای  درمجلس  چناران  و  طرقبه  مردم  نماینده 
اسلامی با اشاره به اینکه  طرح موضوعات مختلف در 
حوزه بازنگری درقوانین مبارزه با مواد مخدر تنها درحد 
نظر است، افزود: البته هرطرحی دراین زمینه نیز تا پایان 
کار به طور حتم دچار تغییرات بسیاری می شود، بنابراین 
درحال حاضر نمی توان گفت که چه اتفاقی در قوانین 

مبارزه با مواد مخدر خواهد افتاد.
وی با بیان اینکه تاکنون اقدامات در جهت مبارزه 
با مواد مخدر کافی نبوده است، تصریح کرد: متاسفانه 
جمعیت معتادان و زندانیان مواد مخدر افزایش پیدا کرده 

است.
دهقان ادامه داد: اگر چه افرادی که با جان و حیثیت 
مردم و نظام جمهوری اسلامی ایران بازی می کنند 
حقشان ممکن است اعدام باشد، اما اعدام این افراد تنها 
یک بعد موضوع است؛ زیرا فردی که دارای خانواده است 
در صورت اعدام آسیب اجتماعی بسیاری را به وجود 
می آورد که آثار و خطراتی برای کشور خواهد داشت، 
بنابراین مجموعه ای ازاین موارد حکایت از آن دارد که 

قوانین فعلی دراین زمینه پاسخگو نیست.
این نماینده مردم درمجلس دهم با تاکید براینکه راه 
حل ها درجهت مبارزه با مواد مخدر باید از یک اجماع 
نظر نسبی برخوردار باشد، تصریح کرد: نظر این است که 
باید اصلاحات ریشه ای و کلی درحوزه مبارزه با مواد 
مخدر رخ دهد، یعنی درصورت همکاری قوای 3 گانه 
و همراهی کارشناسان می توان مشکلات حوزه مواد 
مخدر را حل کرد و مسئله مواد مخدر را به گونه دیگری 
مدیریت کرد. دهقان با بیان اینکه با مدیریت صحیح 
حوزه مواد مخدر می توان تعداد معتادان را کاهش داد، 
گفت: همچنین می توان با اتخاذ راهکارهایی  افراد گرفتار 
شده درحوزه اعتیاد را تحت کنترل قرار داد، یا حتی 
زمینه ای را به وجود آورد که این افراد به سلامت به 
جامعه بازگردند؛ همچنین در صف اعدامی های مواد 

مخدر تجدید نظر شود.
وی درخصوص ارتقاء ستاد مبارزه با مواد مخدر به یکی 
از معاونت های قوه قضاییه یا مجریه، گفت: این موضوع 

بحثی فرعی است و شاید خیلی اهمیت نداشته باشد.
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: هیچ نهاد و سازمان مرتبط با مواد 
مخدر نمی تواند نسبت به این موضوع بی توجه باشد 
و قوای 3 گانه درگیر این موضوع هستند، البته قانون 
گذاری درخصوص مواد مخدر در سالیان خیلی گذشته 
در مجمع تشخیص انجام شده است؛ اما از سال گذشته 
مجمع راه را برای قانونگذاری دراین حوزه توسط مجلس 
بازگذاشته است، بنابراین راه قانونی برای مجلس دراین 

حوزه باز است.

قانون مبارزه با مواد مخدر نیازمند بازنگری است

حذفاعدامآرییاخیر؟

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد:

پرهیزازاقداماتنمایشیدرحوزهامنیتغذایی
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  با تاکید بر پرهیز از اقدامات نمایشی و نمادین در حوزه 
امنیت غذایی گفت: موضوع چاقی و چربی کبد در میان دانش آموزان یک خطر جدی 
است که دلیل اصلی آن هم تغذیه نامناسب است و باید با فرهنگ سازی صحیح در جهت 

رفع این معضل بزرگ تلاش کنیم.
دکتر ابوالفضل ایرانی خواه دیروز در جلسه کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان که با 
حضور مدیران استان در سالن شهید مطهری دانشگاه علوم پزشکی قم برگزار شد گفت: 
تامین امینت غذایی امر بسیار مهم وحیاتی است که باید به آن توجه شود و در این زمینه 
علاوه بر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، همه دستگاهها و به ویژه مردم نیز باید 
نقش خود را در راستای ترویج تغذیه سالم ایفا کنند.وی عنوان داشت: در دنیای امروز 
چهره بیماری ها تغییر کرده و در کشور ما هم رنگ و بوی بیماری ها متفاوت شده که این 
موضوع نگران کننده است و اگر دست به دست هم ندهیم نمی توانیم مشکل را برطرف 
کنیم.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به شیوع بیماریهای عفونی در گذشته در بین 
مردم گفت: متاسفانه امروزه با تغییر سبک زندگی و تغذیه افراد،  شاهد شیوع بیماری های 
نوپدید در بین مردم جامعه هستیم و در صورت عدم برنامه ریزی و مشارکت همگانی در 
خصوص تامین امنیت صحیح غذایی در آینده دچار مشکلات جدی در این زمینه خواهیم 
شد.دکتر ایرانی خواه با تاکید بر پرهیز از اقدامات نمایشی و نمادین در حوزه امنیت غذایی 
گفت: با برنامه ریزی مدون و اصولی می توان رفتاری های غلط غذایی رایج در جامعه 
را اصلاح و  با فرهنگ سازی و ترویج سبک تغذیه سالم تا حدودی مشکلات موجود در 
این خصوص را مرتفع کرد.وی با اشاره به موضوع سرب و واحدهای ذوب سرب گفت: 
مسمویت ها در این زمینه گسترده شده و بر اساس بررسی های ما عمده این مسائل در 
خصوص موادمخدر و سرب داخل آن بوده است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: 
واحدی های ذوب سرب نیز مشکلاتی را ایجاد کرده اند که باید دستگاه های ذی ربط 
در این زمینه وارد عمل شده و با همکاری یکدیگر مشکل مردم را برطرف کنند.دکتر 
ایرانی خواه به بازگشایی مدارس اشاره کرد و گفت: خطر بزرگی که احساس می شود 
تغذیه نامناسب فرزندان است و متاسفانه عدم رعایت این موضوع توسط والدین موجب 
بروز مشکلات عدیده ای برای دانش آموزان شده است.وی افزود: متاسفانه بیماری های 
نظیر چاقی و کبد چرب در میان دانش آموزان شیوع پیدا کرده و این موضوع می تواند 
به یک خطر جدی برای سلامتی آنان تبدیل شود و دلیل اصلی آن هم تغذیه نامناسب 

در بین خانواده ها است.
مواد غذایی بوفه مدارس باید اصلاح شود 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به فعالیت بوفه مدارس گفت: مواد خوراکی که 
در بوفه مدارس توزیع می شود باید اصلاح شود و مواد غذایی مناسب و سالم جایگزین آن 
شود. دکتر ایرانی خواه آموزش را امر بسیار مهمی در این زمینه عنوان کرد و گفت: باید 
به دانش آموزان و خانواده آنها آموزش فرهنگ مصرف صحیح مواد غذایی ارائه شود و این 
موضوع را به درستی در میان خانواده ها تشریح کنیم تا آنها نیز در موضوع بهبود وضع 

تغذیه جامعه مشارکت داشته باشند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد:

کشف200کیلوگرمتریاکدرقم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان از کشف 200 کیلوگرم 

تریاک در قم خبر داد. 
سرهنگ غلام عباس بلفکه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت: 
در پي کسب خبري مبني بر اینکه یک قاچاقچي قصد دارد  محموله موادمخدر  را با یک 
دستگاه تریلي از یکي از استان هاي جنوبي به کرج منتقل و از حوزه استحفاظي استان قم 
عبور کند، موضوع در دستور کار پلیس مبارزه با موادمخدر استان قم قرار گرفت. وي گفت: 
در ادامه با هماهنگي مقام قضائي سه اکیپ عملیاتي جهت کنترل خودروهاي عبوري به 
محورهاي ورودي استان اعزام شدند. سرهنگ بلفکه افزود:با تداوم اقدامات اطلاعاتي نهایتاً 
خودرو مذکور در جاده جعفریه شناسایي و پس از توقیف جهت بازرسي به این پلیس منتقل 
و بیست بسته ده کیلوگرمي تریاک کشف و متهم دستگیر شد. رئیس پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان قم در خاتمه از همکاري پلیس مبارزه با مواد مخدر استان همدان قدرداني کرد.
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نکــته

پیام روشنگر رهبر معظم انقلاب اسلامی به مناسبت موسم حج، بار دیگر پرده از چهره 
واقعی حاکمان سعودی برداشت و مسلمانان سراسر جهان و حجاج بیت الله الحرام را متوجه 
ضرورت بازنگری در مدیریت حرمین شریفین و اداره بزرگترین آیین جمعی جهان اسلام 
کرد. بار دیگر موسم حج است و این بار این آیین جهانی بدون حضور زایران ایرانی برگزار می 
شود. سال گذشته بی کفایتی حاکمان سعودی در اداره آیین شکوهمند حج منجر به شهادت 
مظلومانه هزاران نفر از حجاجی شد که بخش قابل توجهی از آنان از هموطنانمان بودند.  
حاکمان ریاض که قصورشان در بروز فاجعه منا اثبات شده است، طی یک سال گذشته 
به جای پذیرش مسوولیت و دلجویی از مسلمانان در جایگاه مدعی نشسته اند و حتی در 
خصوص محروم کردن شمار چشمگیری از آنان، وارونه نمایی و فرافکنی در پیش گرفته اند. 
پیام رهبری اما بسیاری از واقعیت را به صورت عریان و آشکار پیش چشم مسلمانان جهان 
قرار می دهد. رهبر انقلاب دیروز دوشنبه )15 شهریور( با انتشار پیامی خطاب به مسلمانان 
سراسر جهان و حجاج بیت الله الحرام، به روشنگری در این خصوص پرداخت. در این پیام 
می خوانیم: »حکام سعودی که امسال صدّ عن سبیل اللّه و المسجد الحرام کرده و راه حجاج 
غیور و مومن ایرانی به خانه محبوب را بسته اند، گمراهانی روسیاهند که بقای خود بر اریکه 
قدرت ظالمانه را در دفاع از مستکبران جهانی و هم پیمانی با صهیونیسم و آمریکا و تلاش 
برای برآوردن خواسته آنان می دانند و در این راه از هیچ خیانتی روی گردان نیستند.« در 
ادامه آمده است: »حکام سعودی به جای عذرخواهی و پشیمانی و تعقیب قضایی مقصران 
مستقیمِ این حادثه هولناک، با نهایت بی شرمی و وقاحت، حتی از تشکیل هیات حقیقت 
یاب بین الملل اسلامی نیز سر باز زدند؛ به جای ایستادن در جایگاه متهم، در جایگاه مدعی 
ایستادند و دشمنیِ دیرین خود با جمهوری اسلامی و با هر پرچم برافراشته اسلام در مقابله 

با کفر و استکبار را با خباثت و سَبُک سریِ بیشتر آشکار ساختند.«
در بخش دیگری از این پیام چنین می خوانیم: »حکّام فتنه انگیزی که با تشکیل و 
تجهیز گروه های تکفیری و شرور، دنیای اسلام را گرفتار جنگهای داخلی و قتل و جرح بی 
گناهان کرده اند و یمن و عراق و شام و لیبی و برخی دیگر از کشورها را به خون آغشته اند؛ 
سیاست بازانِ از خدا بی خبری که دست دوستی به رژیم اشغالگر صهیونیست داده و چشم 
بر رنج و مصیبت جانکاه فلسطینیان بسته اند و دامنه ی ظلم و خیانت خود را تا شهر و 
روستای بحرین گسترده اند؛ حاکمان بی دین و بی وجدانی که فاجعه ی بزرگ منا را پدید 
آورده و با نام خادمان حرمین، حریم حرم امن الهی را شکسته و میهمانان خدای رحمان را 
در روز عید در منا و پیش از آن در مسجدالحرام قربانی کرده اند، اکنون از سیاسی نشدن 
حج دَم میزنند و دیگران را به گناهان بزرگی که خود مرتکب شده یا تسبیب کرده اند، متّهم 
میکنند.« در پایان این پیام آمده است: »جهان اسلام، اعم از دولتها و ملّتهای مسلمان باید 
حاکمان سعودی را بشناسند و واقعیت هتاک و بی ایمان و وابسته و مادی آنان را بدرستی 
درک کنند؛ باید به خاطر جنایاتی که در گستره ی جهان اسلام به بار آورده اند، گریبان آنها 
را رها نکنند، باید به خاطر رفتار ظالمانه آنان با ضیوف الرّحمان، فکری اساسی برای مدیریت 
حرمین شریفین و مساله حج بکنند. کوتاهی در این وظیفه، آینده ی امت اسلامی را با 

مشکلات بزرگ تری مواجه خواهد ساخت.«
در پیوند با پیام مقام معظم رهبری چند نکته برجسته به چشم می خورد؛

1-سال ها است اداره حج در دست رژیمی است که بارها صلاحیت خود را در اداره 
این مراسم مذهبی پایمال ساخته و نمونه هایی چون کشتار حجاج ایرانی در سال 1366 
و فاجعه منا نمودی از این واقعیت است که عربستان از حج به عنوان ابزاری برای پیشبرد 

خصومت ورزی علیه کشورهایی چون جمهوری اسلامی ایران استفاده می کند. نوع رفتار 
سعودی ها نشان می دهد که ادعاهای آنان در زمینه برگزاری غیر سیاسی حج، بیش از 

همیشه بی پایه و اساس و متناقض با رفتار آنها است.
2- سعودی ها که تا پیش از لجاجت ورزی و خودسری حاکمان تازه به دوران رسیده 
در ریاض، رفتارشان تا حدی به ظاهرسازی و متانت ساختگی گرایش داشت، اینک ماهیت 
خود را به صورت بی پرده آشکار می سازند. عربستان که زمانی داعیه دار رهبری جهان 
اسلام بود، اینک در قامت بزرگترین پشتیبان گروه های افراطی و تروریستی ظاهر شده و 
کشورهای اسلامی چون سوریه و عراق را دستخوش بحران و جنگ و خونریزی کرده است. 
این کشور پا را از این هم فراتر نهاده و به صورت مستقیم خود عهده دار کشتار مردم به 
ویژه زنان و کودکان یمنی شده و به تعبیر رهبر انقلاب در اقصی نقاط جهان اسلام دست 
به فتنه انگیزی و آشوب می زند. نکته قابل توجه اینکه داعیه دار رهبری جهان اسلام برای 
ائتلاف سازی علیه کشورهایی چون سوریه، یمن، عراق، لبنان و به ویژه جمهوری اسلامی 
ایران از تشکیل یک جبهه متحد بازمانده و حتی دلارهای نفتی نیز نتوانسته انسجامی عربی 

را به رهبری حاکمان ریاض بوجود آورد.
3- اینک که رهبران آل سعود در عرصه های کنشگری سیاسی، منطقه ای، حقوق بشر و 
... روی از منطق برگردانده اند و جای تردیدی در بی کفایتی و سوء نیت نسبت به مسلمانان 
به جا نگذاشته اند، جا دارد که کشورهای جهان در زمینه اداره مناسک جهانی حج و حفظ 
شئونات شهرهای مذهبی چون مکه و مدینه که سرمایه های مشترک جهان اسلام به شمار 
می روند چاره ای جدی بیاندیشند و جان و حرمت شهروندان خود را از دست گَزنده و 

تجاوزپیشه آل سعود در امان دارند.

آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه با تاکید بر برخورد 
قاطع دستگاه قضا با مفاسد بدون توجه به مسائل جناحی و سیاسی، 
به موضوع واگذاری املاک شهرداری اشاره کرد و گفت: این پرونده با 
دقت و متانت و در چارچوب قانون مورد بررسی قرار می گیرد اما در 
کنار آن اجازه موج سواری و سوءاستفاده از موضوع را هم به کسی 

نخواهیم داد.
آیت الله محمد صادق آملی لاریجانی درجلسه دیروز مسئولان 
عالی قضایی با اشاره به موضوع واگذاری املاک شهرداری تهران 
اظهارکرد: قوه قضاییه در طول این سال ها نشان داده که در برخورد 
با مفاسد به هیچ وجه کوتاه نخواهند آمد و این موضوع ربطی به جناح 
ها و جریان های سیاسی نیز نداشته است و ما با افراد متخلف از هر 

جناحی بدون ملاحظه برخورد کرده ایم.

فسادمقوله ای است كه جناح نمی شناسد
وی با تاکید براینکه فساد مقوله ای است که جناح نمی شناسد، 
خاطرنشان کرد: بارها گفته ایم که هیچ کس از هیچ جناحی توقع 
تخفیف در مقوله فساد از قوه قضاییه را نداشته باشد. وظیفه شرعی 
و قانونی ما است که فساد چه در شهرداری یا دولت باشد و یا حتی 
درخود قوه قضاییه با آن برخورد کنیم؛ چنان که برخی می دانند 
برخوردهایی که با فساد در داخل قوه قضاییه نیز انجام می شود اگر 

اشد از برخورد در جاهای دیگر نباشد، کمتر نیست.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه برخی در این موضوعات تابع 
احساسات می شوند و به ما می گویند چرا برخوردتان تند و سریع 
نیست، افزود: ما راه خود را عوض نخواهیم کرد زیرا برخورد قوه 
قضاییه باید قانونی، متین و درست باشد. بر همین مبنا کلیه مسئولان 
قضایی موظفند بی طرفی خود را در بحث مبارزه با فساد حفظ کنند 
زیرا رسیدگی در قوه قضاییه باید عادلانه و مطابق موازین و بی طرفانه 
باشد. آیت الله آملی لاریجانی اظهارکرد: درموضوع شهرداری تهران 
نیزسازمان بازرسی کل کشورعلی القاعده وظایفی دارد و مشغول 
رسیدگی است. شهردار محترم تهران نیز هم درگذشته و هم در 
روزهای اخیر مطرح کرده اند که از پیگیری های قانونی استقبال می 
کنند و البته ما هم توقعی غیر از این نداریم، گرچه استقبال هم نکنند 

ما پیگیری های قانونی خود را انجام خواهیم داد.

موج سواری عده ای در پرونده های مفاسد
وی با اشاره به زاویه دیگری از این موضوع که آن را در مورد 
»حقوق های نجومی« نیز صادق می خواند، تصریح کرد: آنچه در 
موضوع اخیر و بحث حقوق های نجومی مشابهت داشت، موج سواری 
عده ای در داخل و خارج از کشور برای دستیابی به مقاصدی دیگر 
بود. آیت الله آملی لاریجانی افزود: موضوع حقوق های نجومی که عده 
ای با سوء استفاده ازمحمل های نادرست قانونی، حقوق های کلان 
دریافت می کردند بسیار بد بود و قطعاً قوه قضاییه نیز پیگیر این 
موضوع هست، چه آنکه سوء استفاده عظیمی که در جهت تخریب 
اعتماد مردم صورت گرفت و هنوز هم ادامه دارد، قابل چشم پوشی 
نیست. رئیس قوه قضاییه یادآورشد: ضد انقلاب خارجی با سوار شدن 
بر این موج مدام می خواهد القا کند که همه در جمهوری اسلامی 
فاسد و دزد هستند و متاسفانه عده ای نیز در داخل کشور آب به 

آسیاب آنها می ریزند که این هیچ توجیهی ندارد.

دادگاهی شدن حقوق بگیران نجومی
 تابع انتشار اسامی نیست

آیت الله آملی لاریجانی با طرح این پرسش که مگر رسیدگی های 
سازمان بازرسی کل کشور و معرفی افراد به دادگاه لزوما تابع انتشار 
اسامی افراد است؟ تاکید کرد: سازمان بازرسی کل کشور از مدتها قبل 
این موضوع را پیگیری می کرده است. این چه معنی دارد که اسامی 
افرادی که سازمان بازرسی درباره آنها استعلام کرده، منتشر شود. 
وی گفت: درست است که رسانه ها در اصلاح وضع موجود نقش 
مهمی دارند اما این نقش را نباید به قیمت بازی با حیثیت و آبروی 
افراد ایفا کنند. آیت الله آملی لاریجانی با رد هر گونه برخورد دو گانه 
دستگاه قضایی در موضوع حقوق های نجومی و پرونده شهرداری 

تهران اظهارکرد: در آنجا هم گفتیم حتی اگرکسانی سوءاستفاده کرده 
اند، رسانه ها حق انتشار اسامی را ندارند.

رئیس قوه قضاییه درهمین راستا با اشاره به عملکرد رسانه ملی در 
دوران برگزاری دادگاه های مربوط به متهمان فتنه ۸۸ تصریح کرد: 
در آن زمان هم با اینکه رسانه ملی مقاومت می کرد اما با قاطعیت 
گفتیم که حق انتشار تصویر و اسامی متهمان را ندارید. آیت الله آملی 
لاریجانی با تاکید بر اینکه به هیچ عنوان پیش از قطعی شدن حکم 
در محاکم و نه صرفا نزد اشخاص، نباید اسم افراد منتشرشود، تصریح 
کرد: به دادستان تهران نیز عرض کرده ام که باید با رسانه هایی که از 
این چارچوب تخلف می کنند از هر جناحی که باشند برخورد شود.

رئیس دستگاه قضا با جمع بندی این بخش از سخنان خود بار 
دیگر تاکید کرد: مشی کلی قوه قضاییه برخورد با فساد در هر جا و 
از سوی هر شخصی است و توقع مقاومت از سوی برخی مسئولان 
را در این موضوع نداریم و از سوی دیگر موج سواری عده ای برای 
سیاسی کردن ماجرا بویژه سوءاستفاده در مباحث انتخاباتی را تحمل 

نمی کنیم.

برخی رسانه ها از افشاگری ها مقاصد دیگری دارند
آیت الله آملی لاریجانی افزود: برخی از روزنامه ها نوشته بودند کار 
قالیباف برای انتخابات 96 تمام است. من درحال حاضر کاری ندارم 
که ایشان چه برنامه ای دارند و یا دارای چه صلاحیت هایی هستند 
و این وظیفه دستگاه های دیگری است اما چنین مطلبی نشان می 
دهد که برخی رسانه ها مقاصد دیگری دارند لذا به همه آنان توصیه 
می کنیم که به شفافیت کمک کنند اما نه به قیمت آبروی افراد بر 

اساس ظن و گمان های خارج از چارچوب های قانونی.
رئیس قوه قضاییه همچنین با انتقاد شدید از برخی روزنامه ها 
که به دولت توهین می کنند اظهارکرد: برای برخی از این روزنامه ها 
پرونده تشکیل شده و دادسرا و دادگاه نیز باید بی طرفانه عمل کنند. 
به دادستان محترم هم تذکر داده ایم که دادسراها و دادگاه ها در این 

نوع اتهامات سریع و بی طرفانه اقدام کنند.
آیت الله آملی لاریجانی بار دیگر درباره پرونده شهرداری تهران 
با اشاره به ابلاغ ماموریت به دادستان کل کشور تصریح کرد: در این 
ابلاغ تاکید شده که به دو مطلب رسیدگی شود؛ یکی رسیدگی به 
اصل موضوع و اینکه چه کسانی متخلفند و بحث بازگشت اموال 
عمومی به بیت المال و دیگری برخورد با کسانی که می خواهند موج 
سواری کنند و متاسفانه نمی دانند که با این کار خود چه آسیبی به 

امنیت ملی می زنند.
رئیس قوه قضاییه ابراز امیدوارکرد که با بررسی های سازمان 
بازرسی و دادستان کل کشور این موضوع به نتیجه برسد و مردم نیز 

در جریان آن قرار گیرند.

توان دفاعی ایران كشورهای سلطه را وادار به مذاكره كرد
آیت الله آملی لاریجانی به بحث قدرت دفاعی کشور و فرمایش 
های اخیر رهبرمعظم انقلاب در این باره اشاره کرد و گفت: باید از 
وزارت دفاع و نیروهای نظامی و امنیتی و کلیه کسانی که در ارتقای 

سطح توان دفاعی کشور تلاش می کنند تشکر کنیم.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه قدرت بازدارندگی، مسئله کوچکی 
نیست، تاکید کرد: تمام آنچه که موجب ایجاد شان برای جمهوری 
اسلامی در سطح دنیا شده است همین قدرت بالای بازدارندگی است. 
البته ما توان دفاعی را فقط مادی نمی بینیم ولی با ایمان بر مبنای آیه 

شریفه »و اعدوا لهم ماستطعتم من قوه« عمل می کنیم.
آیت الله آملی لاریجانی افزود: بی تردید ایمان، رکن اصلی است 
ولی اعدادها و استعدادها نباید فراموش شود زیرا تقویت بنیه دفاعی 
حرف اول را در دنیا می زند. آیا اگر این توان و اقتدار نبود کشورهای 
سلطه حاضر به مذاکره بودند؟ اگر کشور یمن اقتدار نظامی بیشتری 
داشت، این همه کودک و زن و مرد بی گناه در این کشور کشته می 

شدند و زیر ساخت هایشان نابود می شد؟
رئیس قوه قضاییه با انتقاد از سخنان گاه به گاه برخی افراد که لزوم 
توان دفاعی کشور را مورد تشکیک قرار می دهند، اظهار کرد: تمام 
خوف و هراس دشمنان از جمهوری اسلامی به دلیل همین اقتدار 
است و می دانند که کوچکترین تعرض آنها سنگین ترین سیلی را 
در پی خواهد داشت چنان که دیدیم که پیام مقام معظم رهبری به 
حکام سعودی نیز تجلی همین اقتدار بود. آیت الله آملی لاریجانی با 
بیان اینکه نمی توان میزان خصومت و کینه توزی دشمنان ایران را 
انکارکرد، گفت: همان گونه که رهبر معظم انقلاب فرمودند جز در 
جاهایی که شرع و عقل جلوی ما را گرفته مانند تولید سلاح های 
شیمیایی و اتمی، هر آنچه که در راستای ارتقای سطح توان دفاعی 
کشور است باید انجام شود و برخی افراد نیز سخنانی نگویند که نه به 
لحاظ عقلی معتبر است و نه در دنیای امروز قابل باور. آیت الله آملی 
لاریجانی درجلسه امروز مسئولان عالی قضایی با تبریک حلول ماه 
پر معنویت و عظمت ذی الحجه تصریح کرد: از خداوند می خواهیم 
که قلوب همه ما را در این ماه پر عظمت آماده دریافت معارف حقه و 

تعالی و تکامل روحی قرار دهد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به خصوصیات ماه ذی الحجه افزود: این 
ماه دارای خصوصیاتی است که در ماه های دیگر نیست خصوصا دهه 
اول آن که ایام المعلومات نامیده شده است و نیز عید الاضحی، روز 
عرفه و عید غدیر که هر یک دارای ویژگی های خاصی است برای 

آماده سازی انسان در جهت جذب الطاف و رحمات الهی.

وی با تاکید برتوجه هرچه بیشتر به دعا و مناجات دراین ماه 
اظهارکرد: براساس آیه شریفه »ادعونی استجب لکم«، در قرآن دعا 
توام با استجابت دانسته شده و از سوی دیگر به حکم تعبیر آیه شریفه 

»انک لاتخلف المیعاد«، در این وعده الهی هیچ تخلفی نیست.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به مضامین ادعیه در این باب و 
استدلال مکرر مبنی بر عدم تخلف از وعده توسط حضرت حق تعالی، 
استجابت دعا را مستظهر به وعده الهی دانست و خاطر نشان کرد 
گاهی احساس می کنیم که دعا و مناجاتمان اجابت نمی شود، باید 
دید چرا اینگونه است. در روایات، عللی برای این موضوع ذکر شده 
است که در وقت مناسب خودش باید تحقیق شود. برخی بزرگان 
نیز تذکر داده اند که دعا باید دعای حقیقی باشد، نه صرفاً یک سری 
الفاظ و لقلقه زبان. آیت الله آملی لاریجانی با تاکید بر اینکه در دعا 
باید قصد انشاء و خواست حقیقی وجود داشته باشد تصریح کرد: نمی 
شود توجه انسان به سمت مال و فرزند منصرف باشد و با زبان بگوید 
»اللهم اغفرلی« این چه خواستی است؟ در واقع باید موانع استجابت 
دعا را رفع کنیم که این امر با قصد حقیقی برای دعا که مستلزم توجه 

و انقطاع به جناب حق است به دست می آید.
رئیس دستگاه قضا افزود: در برخی دعاها از جمله دعای کمیل 
می خوانیم »اللهم اغفرلی الذنوب التی تحبس الدعا« بنابراین باید 
یکی از مهمترین دعاهای ما دعا برای آمادگی در حضور حق تعالی 
باشد زیرا برخی امور مانع روح و نفس آدمی از حضور در محضر حق 
تعالی و حال دعا می شود که باید از خدا بخواهیم حال ما را حال 

دعا قرار دهد.
آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه عمل به رضای الهی، چشم 
انسان را به عظمت و جلال الهی باز می کند چنانکه در حیث قدسی 
وارد است »افتح عین قلبه و سمعه حتی یسمع بقلبه و ینظر بقلبه الی 
جلالی و عظمتی« تاکید کرد: باید از هر فرصتی برای باز کردن راه به 
سمت حق تعالی حتی در میان مشغله های روزمره استفاده کنیم که 
بهترین دعا، دعا برای فراهم شدن همین شرایط است و بهترین ایام 

برای این دعا نیز همین روزها و شب ها است.

انتقاد از رفتار دو گانه نسبت به سعودی ها 
ازسوی مجامع جهانی

رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
فرا رسیدن سالروز فاجعه منا، یاد و خاطره مهاجران الی الله را گرامی 
داشت و با تسلیت به خانواده های قربانیان این حادثه که به شکل 
مظلومانه ای به شهادت رسیدند، تصریح کرد: وضعیتی که پدید آمد 
نشان داد که حاکمان سعودی لیاقت اداره مشاهد مشرفه و صیانت از 

جان و اموال مسلمین را ندارند و باید چاره ای اندیشید.
آیت الله آملی لاریجانی با ابراز تاسف از محروم شدن هموطنان 
از فیوضات حج امسال، اظهار کرد: شیوه ای که سعودی ها و حکام 
فاسد و جنایتکار سعودی در موضوع حج در پیش گرفتند بسیارخاص 
بود. آنها علاوه بر اینکه امروز با حمایت و تجهیز تروریست ها، مستقیم 
به یمن و بمباران مردم بی دفاع این کشور ورود کردند وهمچنین با 
هدف قراردادن مراکز فرهنگی، بیمارستانها و مساجد، در گوشه ای از 
جهان، آتش به پا کرده اند که اقدام آنان مصداق بارز جنایت جنگی 
است، وظیفه اصلی خود را که صیانت از حجاج و مدیریت امور حج 
است نتوانسته اند به درستی انجام دهند. رئیس قوه قضاییه درادامه 
با انتقاد از رفتار دو گانه نسبت به سعودی ها ازسوی مجامع جهانی 
خاطر نشان کرد: این اتفاق در هر کشوری رخ می داد، رسانه های 
کشورهای سلطه تا سال ها سر و صدا می کردند اما به دلیل تبعیت 
سعودی ها از چنین دولت هایی، قضیه را مسکوت گذاشتند و این 

موضوعی است که امروز باید به طور جدی به آن پرداخته شود.
آیت الله آملی لاریجانی با تاکید براینکه حق حجاج گرامی ما 
که به معنای حقیقی کلمه شهید شده اند نباید فراموش شود و قوه 
قضاییه نیز در حدی که به آن مربوط است پیگیر خواهد بود، از 
دولت و بویژه وزارت امور خارجه خواست که همچنان پیگیر این 
موضوع باشند تا سعودی ها و حامیانشان نتوانند روی این جنایت 
بزرگ سرپوش بگذارند و بازماندگان قربانیان این حادثه نیز احساس 

نکنند که پناهی برای بیان مظلومیت خود ندارند.

همسنجی رفتار منتقدان دولت در زمینه حقوق های نامتعارف 
با واکنش های مربوط به پرونده تخلفات شهرداری تهران، بحث 
ها و پرسش های گوناگونی را در زمینه رویکردهای گروه های 
سیاسی، رسانه ها و نیز وظایف دستگاه های نظارتی در زمینه 

برخورد با فساد برانگیخته است.
چند ماه پس از آغاز ماجرای انتشار فیش های حقوقی برخی 
مدیران دولتی، اینک گشایش پرونده ای در زمینه تخلفات مربوط 
به واگذاری املاک شهرداری تهران مورد توجه افکار عمومی قرار 
گرفته است؛ پرونده هایی که هر 2 در زمینه آسیب فساد در 
برخی نهادها و سازمان ها روی میز بررسی قرار گرفت تا مسوولان 
پاسخگوی پرسش های افکار عمومی باشند. در پرونده نخست، به 
رغم جنجال آفرینی رسانه ها و تریبون های منتقد و مخالف دولت، 
رییس جمهوری در فرایند مبارزه با فساد، قانونگرایی و شفاف سازی 
در نظام اداری پیشگام شد و ملزم سازی مسوولان اجرایی و دستگاه 
های دولتی به رعایت بایسته های برخورد با حقوق ها و پرداخت 
های نامتعارف، به پیمودن گام هایی محکم و موثر در این زمینه 

انجامید.
های  رسانه  نامتعارف،  های  حقوق  پرونده  با  همسنجی  در 
یادشده و برخی چهره های سیاسی در خصوص واگذاری املاک 
شهرداری رویکردی متعارض را پیشه ساختند و ترجیح دادند یا 
سکوت پیشه کنند یا با نگاهی سیاسی به بحث و بررسی درباره 
تخلفات شهرداری بپردازند؛ رویکردی که پرسش هایی جدی را در 
زمینه کارکردهای رسانه ها و رفتار منتقدان دولت در ذهن ها و 

افکار عمومی ایجاد کرد.
گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا در گفت وگو با »محمد 
مهدی تندگویان« عضو شورای شهر تهران و سخنگوی فراکسیون 
اصلاح طلبان این شورا و »ناصر ایمانی« فعال سیاسی و رسانه ای 
اصولگرا به بررسی چرایی وضعیت یک بام و 2 هوای پیش آمده 

پرداخت.

دفاعیه ای از شهرداری 
و رسانه های منتقد دولت

ایمانی با زیر سوال بردن کنش رسانه ای جریان های سیاسی 
کشور در برخورد با افشاگری ها گفت: جناحی کردن فساد یکی 

از مهمترین موانع مبارزه با این پدیده زشت در کشور است. رسانه 
های ما نباید در دام بازی های حزبی گرفتار شوند. متاسفانه در 
ماجرای دریافتی های کلان و ادعای تخلف در شهرداری تهران 

برخی رسانه ها عملکرد قابل قبولی نداشتند.
وی با تاکید بر لزوم حفظ آبروی افراد و دامن نزدن به برخی 
های  واگذاری  ماجرای  در  گفت:  نامطمئن  اخبار  و  ها  شایعه 
شهرداری، به نظر می رسد که تاکید زیاد رسانه های طیف اصلاح 
طلب، هدف سیاسی و انتخاباتی دارد زیرا بحث بخشش املاک 
نجومی در شهرداری در شرایط کنونی در مرحله تحقیق است و 

هنوز ثابت نشده کسی تخلفی انجام داده است یا خیر. 
این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به چرایی رویکرد دوگانه 
برخی رسانه ها در برخورد با 2 موضوع فیش های نجومی و تخلف 
های مالی شهرداری تهران اظهار کرد: در آن زمان که برخی از 
رسانه ها فیش های دریافتی مدیران را منتشر کردند، رسانه های 
طیف اصلاح طلب ادعا داشتند که کار دیگر رسانه ها به خاطر 
تخریب سیاسی رقیب است اما دریافتی های نامتعارف و فیش های 

نجومی واقعیتی ثابت شده بودند که در ادامه صحت آنها مورد تایید 
مسوولان بخش های مختلف قرار گرفت. ایمانی افزود: برای مبارزه 
با فساد نباید خط قرمزی وجود داشته باشد و هر کس در برابر 

تخلف خود باید پاسخگو باشد. 
رفتار شهرداری تهران و دولت یازدهم در این زمینه متفاوت 
بود. دولت یازدهم و سخنگوی آن به تمجید و تعریف از متخلفان 
می پردازند در حالی که »محمد باقر قالیباف« شهردار تهران، برای 
بررسی شایعه واگذاری غیر متعارف، به نهادهای نظارتی کشور 

داوطلبانه نامه می نویسد.

انتقاد از معیارهای دوگانه 
در زمینه فسادستیزی

در دیدگاهی متعارض با ایمانی، تندگویان در گفت وگو با ایرنا، 
سکوت و واکنش رسانه های اصولگرا درباره تخلف های مالی در 
شهرداری تهران را ناشی از منافع گروهی و جناحی دانست و گفت: 
در حالی که گزارش رسمی و غیرمحرمانه سازمان بازرسی کل 

کشور حکایت از تخلف در واگذاری های شهرداری تهران دارد اما 
رسانه ها و برخی از شخصیت های اصولگرا به بهانه اینکه این تخلف 
ثابت نشده است سکوت کرده و در پاره ای از مواقع ادعا دارند 
این گزارش ها مخدوش و نامعتبر است. این در حالی است که 
در ماجرای فیش های حقوقی در نخستین مرحله تمامی مدیران 
متخلف از سوی رسانه ها با تمام مشخصات فردی و حتی عکس 

معرفی شدند و کسی هم مانع این کار نشد. 
سخنگوی فراکسیون اصلاح طلبان شورای اسلامی شهر تهران 
افزود: متاسفانه مساله مبارزه با فساد به بحثی سیاسی تبدیل شده 
است. اگر در واگذاری های نامتعارف شهرداری اسم یک یا چند 
نفر از شخصیت های طیف سیاسی اصلاح طلبان وجود داشت به 
یقین اکنون واکنش ها متفاوت بود. کافی است پای اصلاح طلبان 
در میان باشد تا برخی رسانه ها بر حرف و حدیث ها دامن بزنند. 

تندگویان تاکید کرد: برای ریشه کن کردن فساد باید با فساد در 
هر بخشی که باشد به صورت جدی برخورد شود و مبارزه با فساد 

نباید خط قرمزی داشته باشد.
وی با اشاره به برخورد با تارنمای خبری »معماری نیوز« به 
عنوان منتشر کننده خبر تخلف در شهرداری گفت: برخورد با 
تارنمای خبری منتشر کننده اخبار تخلف در شهرداری تهران به 
معنای پیروی از معیارهای دوگانه در زمینه قضاوت رسانه های 
بازتاب دهنده تخلف های مالی نهادها و دستگاه های مختلف است. 
طی چند ماه گذشته و در زمینه انتشار فیش های حقوقی از سوی 
رسانه های مختلف کسی مواخذه نشد و برخی از تارنماهای خبری 
به خاطر انتشار خبرهای مربوط به فیش های حقوقی نامتعارف 

حتی مورد تقدیر قرار گرفتند.
تندگویان ادامه داد: متاسفانه برخی از اخبار ماه های گذشته 
حکایت از سناریوسازی علیه اصلاح طلبان در شورای شهر دارد و ما 
برای برخورد با این ماجراها به آقای »مهدی چمران« رییس شورای 
اسلامی شهر تهران نامه نوشتیم ولی ایشان هیچگونه اقدامی انجام 
ندادند. با افشای تخلف های شهرداری تهران ما نامه ای برای دفاع 
از حیثیت شورای اسلامی شهر نوشتیم. در این نامه بحث از فیلتر یا 
مسدود شدن سایت معماری نیوز نبود ولی سوءاستفاده اصولگرایان 
از این نامه موجب شد دفاع از حیثیت حزبی جایگزین دفاع از 

حیثیت شورا اسلامی شهر شود.

رئیس قوه قضاییه:

پرونده شهرداری تهران را قاطع و بی طرفانه رسیدگی می کنیم

در گفت وگو با كارشناسان بررسی شد؛

دوگانگی های رفتار سیاسی در عرصه فسادستیزی

حج ابراهیمی؛ حجی عزتمند و ظلم ستیز

سعید جلیلی؛ دیپلماتی كه می خواهد سیاستمدار باشد

بازی خراب كن یا پدیده مغلوب
عجب حکایتی است؛ سعید جلیلی و  عزت الله ضرغامی همسایه هم شده اند؛ جایی 
در خیابان پاستور به فاصله چند پلاک. یکی ضرغامی اصولگرایان است که می گویند قرار 
است سیاست ورزی را با کاندیدا شدن در انتخابات 96 تجربه کند، او اما گویی چشمش به 
رییس جمهور سابق است تا شاید او را به عنوان  آلترناتیو خود به بدنه اش معرفی کند و به 
او بگوید کاندیدای ریاست جمهوری شود، دیگری اما جور دیگری به دنیای سیاست رسمی 
نگاه می کند. شاید ساده ترین تعبیر در مورد  او این باشد: »سعید جلیلی شبیه ترین فرد 
به خودش در سیاست ایران است؛ یک پدیده منحصر به فرد که هواداران اگر چه اندک اما 
پا به رکاب دارد، کسانی که او را ناجی دانسته و چشم به راه رییس جمهور شدنش نشسته 
اند و البته منتقدانی تند و تیز و پرشمار هم دارد که او را پدید آوردنده برخی سختی ها 

برای کشور می دانند«.
سعید جلیلی دوباره این روزها مهم شده؛ او در شور و مشورت است تا تصمیم با اهمیتی 
برای آینده سیاسی خودش و بخشی از جناح اصولگرا بگیرد. او گویا دوباره رویای ریاست 
جمهوری دارد درست مانند سال 1392. گویا به فکر یک اسباب کشی افتاده؛ یک نقل 
مکان به چند پلاک آن طرف تر. ساختمانی که دفتر رییس جمهوری ایران است. شاید به 
همین دلیل هم هست که او مسافر قم شده؛ همین اخیرا و درست زمانی که بازار گعده 

های محرمانه داغ شده است.

دیپلماتی كه می خواهد سیاستمدار باشد
چندان غیر منتظره وعجیب نبود شیفت او از عالم سیاست خارجی به دنیای سیاست 
داخلی. یک اتفاق معمولی و قابل حدس برای روزهایی که سعید جلیلی دیگر قرار نبود دبیر 
شورای عالی امنیت ملی باشد. وقتی به وزارت کشور رفت تا همزمان با هاشمی رفسنجانی 
در انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام کند گفتند آمده است تا »صحنه انتخابات سال ۸4« 
را بازآفرینی کند. وقتی قرار شد که هاشمی در »صحنه« باقی نماند یک جانشینی ساده رخ 
داد، روحانی به جای هاشمی نشست و جلیلی یک دو قطبی ساخت که البته ضلع مقابلش 

یک عضو دیگر هم داشت؛ دکتر علی اکبر ولایتی.
همه چیز هم در چند دقیقه و در همان مناظره معروف سال 92 اتفاق افتاد؛ آنهم درست 
زمانی که حرف های دکتر ولایتی تمام شده بود و نوبت برای طرح پرسش به سعید جلیلی 
رسید. شاید هیچ کس فکر نمی کرد که سعید جلیلی حتی برای علی اکبر ولایتی هم 
عریضه آماده کرده باشد. جلیلی برای اولین بار سطح مجادله در حوزه سیاست خارجی را 
بسیار بالا برد. او به سیاست های وزیر اسبق امور خارجه به شدت تاخت و تمام تلاشش را 
کرد تا به او و البته همه کسانی که آن مناظره را دنبال می کردند بگوید حاصل جمع دوران 

وزارت ولایتی آنچنان هم که می گویند مثبت نبوده است.
حرف هایش که تمام شد اما همه دیدند که دکتر ولایتی چگونه هنر دیپلماسی و 

مواجهه با رقیب را آموخته و می تواند »صحنه« را به سرعت تغییر دهد.
حالا نوبت سعید جلیلی بود که پاسخ های دکتر ولایتی را گوش کند. او بهت زده به 
دکتر ولایتی نگاه می کرد و می دید که چگونه همه چیز به یکباره خراب شد. آن هنگام که 
وزیر خارجه اسبق ایران به او گفت: »دیپلماسی این نیست که انسان برود مقابل کشورهای 
دیگر خطابه بخواند. دیپلماسی این نیست که ما در یک طرف بنشینیم و آنها در طرف مقابل 
بنشینند و ما حرف مشخصی را بزنیم بدون آن که اقدامات دیگری در خارج از آن انجام 
دهیم.« دکتر ولایتی حالا زمان مناسبی یافته بود که به همه بگوید سعید جلیلی چگونه 
فرصت تعامل با غرب و حل مساله هسته ای را بر باد داده است. آنجا که او شهادت سید 
عباس عراقچی را سند حرف هایش کرد و گفت: »در آخرین دوری که در آلماتی آقای دکتر 
جلیلی داشت، آنها پیشنهادهایی به ایران کردند که بر اساس آن می شد کارها را مقداری 
جلو ببریم و آن پیشنهاد این بود که طرف مقابل 5+1 گفت غنی سازی 20 درصد را متوقف 
کنید و در کارهای فردو هم مقداری کندی ایجاد شود. آنها اعلام کردند این سه تحریم را 
بر می داریم و ما در پاسخ گفتیم که این کار را می کنیم، شما کل تحریم ها را بردارید که 
به شهادت معاون امور خارجه که در جلسه بوده است این مسائل را مطرح می کنم. وقتی 
طرف مقابل حاضر است چند قدم بردارد، باید ما هم انعطاف داشته باشیم و هنر دیپلماسی 
این است که از این فرصت ها استفاده کند و اصولگرایی به این معنی است که انعطاف 
پذیر هم باشد، نباید در داخل کشور طوری وانمود کنیم که اصولگرا هستیم و انعطاف 
ناپذیرنباشیم، ما مصالح ملی را در دیپلماسی باید به طور بهتر تأمین کنیم، باید از دیپلماسی 
به نفع مصالح ملی استفاده کنیم، دیپلماسی فقط خشونت و سرسختی نشان دادن نیست.«

حالا دیگر با این جمله ولایتی که »اگر این روند موفق بود این مشکلات پیش نمی آمد 
و وضع به اینجا نمی رسید« سعید جلیلی در غیاب نامزد احمدی نژاد، صاحب و مسئول 

»شرایط موجود« شد و انتخابات را باخت.

تکلیف به جای نتیجه
روحانی سال آخر ریاست جمهوری اش را پشت سر می گذارد اما درب سیاست داخلی 
ایران همچنان بر پاشنه سیاست خارجی می چرخد و توافق هسته ای. منتقدان همه سعی 
اشان را کرده اند تا نقطه قوت دولت یعنی برجام به پاشنه آشیل اش تبدیل شود. این وسط 
برای برخی که فکر می کنند می توانند حسن روحانی را با چالش بر سر سیاست خارجی، 
رییس جمهور یک دوره ای کنند سعید جلیلی یک گزینه آرمانی است؛ یک نامزد ایده آل 

برای جمعه آخر اردیبهشت 96.
سعید جلیلی هر روز مسیر خانه را با همان پراید معروفش تا خایابان پاستور طی می 
کند تا در دفتر کارش حاضر شود؛ جایی که دوباره مانند چند ماه پیش خیلی شلوغ شده 
است. دایره مهمان ها اما افزایش یافته است. اگر تا دیروز منتقدان برجام و پارلمانتاریست 
های مخالف روحانی همنشین او بودند تا هم نظر شوند برای اعتراض و انتقاد به برجام حالا 
کسان دیگری هم آمده اند تا سعید جلیلی را آماده کنند برای حضور در یک رقابت بسیار 
سخت. می گویند کمیته ها و کارگروه هایی تشکیل شده که جوانب را می سنجند برای 

نامزدی آقای »دکتر«.
حامیان می گویند این حضور »تکلیف« است و نگاهشان به »نتیجه« دوخته نشده؛ 
منطق شان هم همان برهان سال 92 است: باید آمد تا جلوی خیلی از چیزها را گرفت؛ ولو 

اینکه یک باخت دیگر تجربه شود.

مسافر قم چه سوغاتی با خود می آورد
»برخی از افرادی که کاندیدا شدند من به آنها ارادت دارم و آنها نور چشم من محسوب 
می شوند اما برای این کار مناسب نیستند ولی  بینی وبین الله شهادت می دهم که روی 
زمین و زیر این آسمان کسی اصلح از آقای لنکرانی نمی شناسم.« وقتی این اظهارات آیت 
الله مصباح در سال 92 منتشر شد خیلی ها تفسیر کردند که منظور از »برخی افراد« سعید 
جلیلی بوده و آیت الله در واقع با این سخنان حرف آخرش را زده تا کسانی که در میان 
پایداری ها همچنان می گفتند جلیلی بهتر از لنکرانی است به اعتراضشان پایان دهند؛ اما 
وقتی مسجل شد که لنکرانی نمی تواند نامزد انتخابات باشد و نامه انصرافش هم منتشر شد؛ 
آیت الله دیگر راهی نداشت که جز اینکه جانب حامیان جلیلی در پایداری را گرفته و بگوید 
»بعد از انصراف آقای لنکرانی تشخیص دادیم اصلح آقای جلیلی است.« حالا از آن روز سه 
سال گذشته و باز گویا تجدید دیداری صورت گرفته. آنگونه که برخی چهره ها خبر داده 
اند سعید جلیلی مسافر قم بوده و رایزنی های مهمی انجام داده است. محتوای این دیدارها 
همچنان محرمانه مانده و هنوز معلوم نیست جلیلی از قم سوغات حمایت را به همراه آورده 

یا اینکه نیاز به سفرهای دیگری هم وجود دارد.

جلیلی آهسته قالیباف را نقد می كند
وقتی فرض را بر این می گیریم که نامزدی جلیلی جدی شده حتما در سطح نخست 
تحلیل به این می رسیم که باز جدال بر سر برجام خواهد بود و یک دو گانه هسته ای 
در پیش است اما وقتی حرف های این روزها را رصد می کنیم و آن را با رفتارشناسی 
سعید جلیلی از خرداد 92 تا امروز تطبیق می دهیم آنوقت به یک نتیجه دیگر می رسیم. 
همان گزاره ابتدای این مطلب »سعید جلیلی شبیه ترین فرد به خودش در سیاست 
ایران است« او در میدان رقابتی که در سال 92 برای خود ترسیم کرده بود تنها حسن 
روحانی را رقیب نمی دانست. جلیلی دایره رقبایش را به گستردگی همه افراد حاضر در 
رقابت می دانست. این چنین هم بود که او تا آن حد به علی اکبر ولایتی تاخت. حالا 
اگر تیزبینانه او را در این روزها رصد کنیم می توانیم نشانه هایی تازه برای استنباط ها و 

تحلیل های دقیق تر بیابیم.
واقعیت شاید این باشد که سعید جلیلی برای انتخابات 96 فقط حسن روحانی را رقیب 
خود نمی داند؛ این را می توان از کانال تلگرامی منسوب به او استنباط کرد. او نیز مانند 
برخی حامیانش در رسانه های دیگر به ماجرای واگذاری املاک شهرداری تهران البته به 
صورت کاملا غیر مستقیم خرده گرفته و این جملاتش را چند بار تکرار کرده است: فساد 
جناح چپ و راست نمی شناسد/ هر جناحی اول باید آلوده دامن ها »را از اطراف خود 
پاکسازی کند! / برخورد مقطعی و جناحی با فساد خودش یک فساد خسارت بار است.« 
گویا این بار محمد باقر قالیباف به جای دکتر ولایتی نشسته و از همین حالا رقابت آغاز 
شده؛ رقابت با فرمانده سال های دور؛ دورانی که سعید جلیلی دیده بان لشکر نصر خراسان 

بود و محمد باقر قالیباف فرمانده همان لشکر.

روزهای سخت آقا سعید
بخشی از اصولگرایان که حاضر به حمایت از حسن روحانی نیستند و دلمشغول انتخاب 
نامزد شده اند گزینه های متعددی دارند که بنا بر برخی اخبار تعدادشان به 30 نفر هم 
رسیده است. درست در میانه همین اخبار است که نشانه ها از نزدیک بودن تصمیم آقای 
»دکتر« حکایت دارد. اخذ تصمیم نهایی آنهم در شرایطی که اوضاع برای سعید جلیلی 
چندان هم ساده نیست. برخی اصولگرایان هنوز ته دلشان از سعید جلیلی دلخورند و او 
را بازی خراب کن انتخابات 92 لقب داده اند. می گویند اگر او نبود »صحنه« تغییر نمی 
کرد و قبای احمدی نژاد به تن حسن روحانی نمی نشست. می گویند »اردیبهشت« زمان 
مناسبی برای مجادله بر سر برجام نیست. آنها می گویند در چنین میدانی از رقابت نتیجه 
جز آنچه در انتخابات اسفند حاصل شد نخواهد بود. آنها به جای چالش در برجام به راه هایی 
دیگری برای رقابت فکر می کنند. راه هایی که با راه سعید جلیلی چندان همسو و همجنس 
نیست. جلیلی اما آرام آرام به سمت نامزدی در انتخابات پیش می رود؛ او رقبایی با دامنه 
وسیع از اصولگرایان تا حامیان روحانی دارد؛ معلوم نیست که این بار نیز »بازی خراب کن 

اصولگرایان« خواهد بود یا پدیده  مغلوب اردیبهشت  یا...
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اخبـــار
در سال گذشته صورت گرفت:

صدور بیش از یك میلیون متر مربع 
پروانه احداث بنا در قم

سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: در سال گذشته 
یك میلیون و 400 هزار متر مربع پروانه احداث، توسعه و تجیهز بنا در قم 

صادر شده است.
غلامرضا جانقربان با اشاره به صدور پروانه های ساختمانی اظهار کرد: 
پروانه های ساختمانی بر اساس طرح جامع و تفصیلی صادر می شود، یك دوره 
سه ساله برای پروانه ساختمانی در نظر گرفته شده، مالکان موظف هستند در 
طول این مدت بنای خود را احداث کرده و پایان کار دریافت کنند،  اگر به هر 
دلیلی نتوانستند بنا را احداث یا تکمیل کنند، دو سال دیگر به آنها فرصت داده 
می شود. وی خاطرنشان کرد: اکنون محدودیت و مشکلی برای صدور پروانه 

ساختمانی در محدوده قانونی شهر وجود ندارد.
سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به محاسن 
محدودیت زمانی پروانه ساختمانی گفت: با برداشتن محدودیت زمانی پروانه 
ساختمانی موافق نمی باشیم، زیرا وجود محدودیت زمانی پروانه ساختمانی 
سبب می شود ساخت و ساز رونق پیدا کند و از نظر مسائل زیست محیطی 
زمین هایی که در محدوده قانونی شهر پراکنده هستند و مسائل و مشکلات 

زیست محیطی دارد، مسائل مربوط به آنها با ساخت و ساز مرتفع می شود.
وی خاطرنشان کرد: به این وسیله رونق اقتصادی، رونق تولید و فعالیت و 
اشتغال ایجاد می شود، اگر محدودیت زمانی پروانه ساختمانی برداشته شود، 
تهدیداتی به همراه دارد. جانقربان عنوان کرد: شهرداری دنبال این نیست که 
تنها پروانه صادر کند، بلکه با ارائه پروانه پیگیری می کند، ساختمان براساس 
ضوابط پروانه و استانداردهای نظام مهندسی احداث شود. وی با اشاره به معایب 
و مشکلات برداشتن محدودیت زمانی پروانه ساختمانی گفت: اگر محدودیت 
زمانی برداشته شود، می تواند به دلالی و واسطه گری تبدیل شود که این امر 
مسائل زیست محیطی را به دنبال دارد که رونق اقتصادی، تولید و... را متاثر 
می کند. سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان اینکه سال 
گذشته یك میلیون و 400 هزار متر مربع پروانه احداث، توسعه و تجیهز بنا 
صادر شده است، عنوان کرد: این میزان نسبت به سال 93 در حدود 30 درصد 
کاهش صدور پروانه ساختمانی را نشان می دهد، سال 93 نیز نسبت به سال 

قبل خود 30 درصد صدور پروانه کاهش پیدا کرده است.

شهردار منطقه 6 قم خبرداد:

اجرای پروژه پیاده رو سازی 
در بلوار كارگر و توحید

شهردار منطقه 6 قم از اجرای پروژه پیاده رو سازی بلوار کارگر و پیاده رو 
سازی و روکش آسفالت خیابان توحید خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به پیاده روسازی بلوار کارگر و خیابان 
توحید اظهار کرد: این پروژه دارای اعتباری بالغ بر 4 میلیارد  و 600 میلیون 
ریال  بوده که به منظور زیباسازی کنارگذرهای سطح منطقه و سهولت در 
تردد عابران پیاده، پیاده روسازی بلوار کارگر آغاز شده است. وی خاطرنشان 
کرد: تاکنون عملیات حفاری و خاکبرداری حدفاصل ریل راه آهن تا نبش 
کوچه 1۷ انجام شده و باقیمانده با شتاب مضاعف توسط پیمانکار و نظارت 
شهرداری در حال انجام است. شهردار منطقه 6 قم عنوان کرد: پیش بینی 
می شود  4 هزار و 500 متر مکعب بتن مورد نیاز باشد، بتن ریزی به میزان 
500 متر مکعب صورت پذیرفته است. وی با اشاره به اقدامات در نظر گرفته 
شده برای باغچه های بلوار کارگر گفت: این باغچه ها به طول هزار متر با سنگ 
لایبید محوطه سازی و زیباسازی خواهد شد که 3 میلیارد ریال اعتبار برای آن 
درنظر گرفته شده است. موسوی منش خاطرنشان کرد: پیاده روسازی خیابان 
توحید که از یك ماه گذشته آغاز شده بود، در مراحل پایانی است. وی عنوان 
کرد: اعتبار پیاده روسازی این بخش با افزایش پیمان حدود یك میلیارد و 600 
میلیون ریال خواهد شد. شهردار منطقه 6 قم با بیان اینکه این پیاده روسازی 
حدفاصل خیابان شهید اعلایی تا میدان نبوت است، گفت: تاکنون 2 هزار متر 
مربع موزاییك بتنی انجام شده و 500 متر مربع با خط پایان که میدان نبوت 
است فاصله وجود دارد، همچنین باغچه ها نیز با سنگ لایبید جداسازی شده 
است. وی با اشاره به روکش آسفالت خیابان توحید گفت: روکش آسفالت 
خیابان توحید حدفاصل پل مصطفی خمینی تا ابتدای پل شهید امینی بیات 
انجام شده، میزان اعتبار این پروژه 1 میلیارد و 200 میلیون ریال و آسفالت 

مصرفی هزار تن بوده است.
 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم عنوان كرد:

تقویت پوشش بیمه ای شهرداری قم
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با اشاره به اینکه پوشش 
بیمه ای شهرداری قم نسبت به گذشته کامل تر شده است، گفت: بیشتر 
پرونده هایی که دستگاه قضایی در آنها شهرداری را محکوم به دیه کرده مربوط 

به دو سال گذشته بوده است. 
محسن رنجبر با بیان اینکه سد معبر یك تخلف شهری است، مطرح کرد: 
باید از این تخلف جلوگیری شود اما عده ای از مردم با مشکلات معیشتی به این 
شغل گرایش یافته و باید با محوریت توجیه کردن این قشر به شیوه مطلوبی 
برای رفع این مشکل اقدام شود. وی با تاکید بر اینکه مشکل سد معبر در 
مناطق یك، سه و هفت برای شهروندان مشکل ساز بوده است، عنوان کرد: در 
ماه های اخیر بر اساس بازخوردهای گرفته شده توانسته ایم به شیوه مطلوب 
در راستای رفع این مشکل عمل کنیم. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
شهرداری قم از فعالیت مستمر تیم های رفع تخلفات شهری در قم یاد کرد و 
افزود: برای ساماندهی وانت بارها پنج محل در شهر قم با امکانات مقدماتی مورد 
نیاز پیش بینی شده است که امیدواریم وانت بارها در این نقاط به ادامه فعالیت 
خود مشغول شوند. وی با اشاره به اینکه پوشش بیمه ای شهرداری قم نسبت 
به گذشته کامل تر شده است، گفت: بیشتر پرونده های که دستگاه قضایی در 
آنها شهرداری را محکوم به دیه کرده است به دو سال گذشته اختصاص دارد؛ 
شهرداری با رعایت مطلوب و بازنگری قوانین مرتبط با ایمنی برای کاهش 

خسارت های جانی و مالی اقدامات مطلوبی را انجام داده است

قائم مقام شهردار قم اعلام كرد:

شناسایی 82 مشکل شهری
قائم مقام شهردار قم از شناسایی ۸2 مشکل شهری در قم یاد کرد و گفت: 
بخش قابل توجهی از این مشکلات به عملکردهای زیرساختی ارتباط دارد به 
همین علت شهرداری باید برای رفع این مشکلات، برنامه بلند مدت خود را با 

استفاده از ظرفیت های مختلف داخلی و خارجی اجرایی کند.
ابراهیم معتمدی با بیان اینکه اداره کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
شهرداری موضوع سد معبر را به صورت ویژه دنبال می کند، اظهار کرد: 
شهرداری های مناطق نیز برخی از امکانات و ظرفیت های خود را برای رفع 
این مشکل به کار گرفته اند. وی با تاکید بر اینکه شهرداری در مناسبت های 
مذهبی، انضباط مطلوبی را در شهر پیاده سازی کرده است، اضافه کرد: همکاری 
مناسبی میان بخش های مختلف استان قم در راستای رفع مشکلات داشته ایم 
به همین علت در ایام نیمه شعبان کمترین میزان سد معبر در مسجد مقدس 
جمکران مشاهده شده است. وی از سد معبر به عنوان یکی از مشکلات اصلی 
قم نام برد و ادامه داد: تاکنون برای رفع این مشکل اقدامات مختلف در دستور 
کار قرار گرفته است و نیروهای شهرداری تلاش های بسیاری انجام داده اند 
اما برطرف شدن این معضل به صورت کامل نیازمند استمرار پیگیری ها و 

اقدامات است.

انتصاب سرپرست 
سازمان قطار شهری قم

دکتر سقائیان نژاد شهردار قم با صدور حکمی علیرضا قاری قرآن را به 
عنوان سرپرست سازمان قطار شهری قم منصوب کرد.

در حکم صادره خطاب به دکتر علیرضا قاری قرآن آمده است: نظر به 
تجربیات ارزشمند، سوابق کاری موثر، تعهد و تخصص جنابعالی به موجب این 
ابلاغ تا تعیین مدیرعامل جدید و جهت رتق و فتق امور با حفظ سمت قبلی 
به عنوان سرپرست سازمان حمل و نقل مسافر قم )قطار شهری( منصوب می 
گردید. انتظار می رود ضمن پیگیری موثر و جدی اجرای پروژه های مهم 
منوریل و مترو نسبت به تکمیل و اتمام طرح های مذکور طبق برنامه زمانبندی 
اقدام نمائید. امید است با استعانت از الطاف پروردگار متعال و ظل توجهات 
حضرت ولی عصر )عج( و با بهره گیری از تمام ظرفیت های موجود در پیشبرد 
اهداف عالی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و منویات مقام معظم رهبری 
و اهداف شهرداری در خدمت رسانی به مردم شریف، ولایتمدار و بزرگوار شهر 

کریمه اهل بیت )س( موفق و سربلند باشید.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: دریافت 
روادید برای عزادارانی که قصد سفر به عراق برای مشرف 
شدن به کربلا و نجف برای شرکت در مراسم اربعین حسینی 

را دارند ضروری است.
یونس عالی پور روز دوشنبه در نشست خبری با اشاره 
به دریافت رواید از دفاتر خدمات زیارتی تصریح کرد: ورود 
بدون روادید به کشور عراق غیرقانونی و دارای اشکال شرعی 
است. وی با اشاره به این که 53 دفتر زیارتی در قم اقدام 
به صدور روادید برای عزادارن می کنند گفت: عزاداران می 
توانند با مراجعه به سایت سماح اقدام به ثبت نام کرده و به 
نزدیک ترین دفتر زیارتی محل زندگی خود مراجعه کنند. 
عالی پور بیان داشت: دفتر کنسولی عراق واقع در خیابان 15 
خرداد، کار خود را برای ساماندهی و ارائه خدمات به زائران 
آغاز می کند، ضمن این که این دفتر به استان مرکزی و 
شهر کاشان نیز خدمات ارائه خواد کرد. وی بر اعزام زائران به 
صورت گروهی به کربلا تاکید کرد و گفت: دفاتر حج و زیارت 

آمادگی کامل برای اعزام زائران به صورت گروهی را دارند.
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم افزود: 10 روز 
قبل از اربعین حسینی اعزام ها به کربلا آغاز می شود، از این 
رو مردم کار دریافت روادید و ثبت نام در سامانه را هرچه 
زودتر آغاز کنند. وی با بیان این که امسال 22 موکب در 
کربلا و نجف برپا می شود گفت: این موکب های مردمی 
برای خدمات رسانی رفاهی و اسکان به زائران حسینی در 

مناطق مختلف کربلا، نجف و کاظمین راه اندازی می شود.
خویش  های  کمک  توانند  می  مردم  داد:  ادامه  وی 
حساب  شماره  به  عالیات  عتبات  بازسازی  ستاد  به  را 

1411011055 واریز کنند.
عالی پور با اشاره به بازدید های میدانی از نحوه استقرار 
موکب ها و خدمات رسانی به زائران گفت: این بازدید ها 
با همکاری دستگاه های اجرایی به صورت میدانی از مرز 
مهران و کشور عراق صورت می گیرد. وی به انتقال گفتمان 
انقلاب اسلامی در عراق تاکید کرد و گفت: زائرانی که از 
شهر مقدس قم به عراق اعزام می شوند باید با رفتار خویش 
الگوی سایرعزاداران باشند و با نگاه فرهنگی به ترویج گفتمان 

انقلاب بپردازند.

برپایی موكب امداد و نجات در كربلا و نجف
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم نیز در این 
نشست خبری گفت: موکب امداد و نجات در کربلا و نجف 
توسط این جمعیت برای خدمت رسانی به عزادارن حسینی 

در اربعین حسینی برپا می شود.
با  افزود: امسال هماهنگی های لازم  محمد گلفشان 
مرکز پزشکی حج و زیارت برای برپایی موکب در نجف 
و کربلا صورت گرفته است تا مانند سال گذشته خدمات 
به مردم ارائه شود. وی افزود: سال گذشته با حضور 1۷0 
پزشک و پرستار در کنار سایر تیم های امدادی خدمات به 
زائران صورت گرفت، امسال نیز از داوطلبان و متخصصان 
در این حوزه برای اعزام به کربلا و نجف استقبال می کنیم. 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم با اشاره به اینکه آشنایی 
مردم با مسائل بهداشتی در سفر به عراق ضروری است گفت: 
در این خصوص بسته های آموزشی به عزاداران توزیع می 

شود. وی ادامه داد: به علت اینکه اربعین در فصل سرما است 
زائران واکسن آنفولانزا را تزریق کنند تا دچار مشکل نشوند. 
گلفشان بیان داشت: افرادی که در سایت سماح برای اعزام 
به کربلا ثبت نام کنند از تمام خدمات امدادی و درمانی بهره 

مند خواهند شد.

گذرنامه زائران باید 6 ماه اعتبار داشته باشد
رئیس سازمان حج و زیارت قم نیز در این نشست خبری 
با اشاره به این که سال گذشته برای 60 هزار تن در قم برای 
حضور در مراسم اربعین حسینی در کربلا روادید صادر شد 
گفت: امسال نیز زائران می توانند با ثبت نام در سامانه سماح 

و مراجعه به دفاتر حج و زیارت روادید دریافت کنند.
اکبر رضایی ادامه داد: عزادارن سعی کنند به صورت 
گروهی در این سامانه ثبت نام و یک سرگروه را انتخاب کنند. 
وی افزود: طبق قانون کشور عراق، گذرنامه زائران باید 6 ماه 

اعتبار داشته باشد.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

دریافت روادید برای زائران اربعین ضروری است

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر ضرورت کارهای زیر بنایی در 
راستای اعتقادات خانواده های تحت حمایت کمیته امداد گفت: این فعالیتها باید با زمان 

بندی مناسب و فرآیندی مشخص برنامه ریزی شود.
احمد امیرآبادی فراهانی در دیدار اکبر میرشکار مدیر کل کمیته امداد استان قم 
اظهارداشت: ممکن است این تغییر رفتار حتی دو سه سال طول بکشد ولی اگر کار بصورت 

اصولی باشد نتایج خوب و پایداری خواهد داشت.
امیرآبادی مدیریت اقتضایی را مناسب فعالیتهای کمیته امداد برشمرد و گفت: ضرورتی 
ندارد که به تمام مراجعه کنندگان همه خدمات این نهاد داده شود بلکه باید با اقتضاءات 

زمان و مکان امکانات و خدمات لازم داده شود.
نماینده مردم قم در مجلس افزود: در قم علاوه بر ظرفیتهای ویژه ای از قبیل دفاتر 
مراجع تقلید، ائمه جمعه و رئیس مجلس که برای تسهیل خدمت رسانی به مردم وجود 
دارد حساسیتهای خاصی هم وجود دارد که باید مراقب بود تا اتفاقی نیفتد چرا که بازتاب 

آن بیشتر از استانها و شهرهای دیگر کشور است.
عضو هیئت رئیسه مجلس اهمیت رسیدگی به کارکنان کمیته امداد و همسرانشان را 
ضروری دانست و عنوان کرد: باید کارکنان این نهاد در زمینه های عقیدتی، اخلاقی و هزینه 

زندگی و مسائل مالی تامین شوند تا آسیب پذیری در آنها کمتر بشود.
وی امنیت شغلی را از مولفه های مهم جلوگیری از آسیب های شغلی برشمرد و 

پیشنهاد کرد: تلاش کنید کارکنان امداد فکرشان از لحاظ مسیر شغلی شان آسوده باشد 
تا بتوانند بیشتر و بهتر به خانواده های نیازمند کمک کنند.

اکبر میرشکار مدیر کل کمیته امداد استان قم در این دیدار نگاه فرا استانی کمیته 
امداد به قم را یادآور شد و گفت: قم با ظرفیتهای عظیمی که دارد باید برای کشور الگو 
شود و در تولید محتوای آموزشی فرهنگی برای کارکنان و مددجویان سراسر کشور نقش 

معین ایفا کند.
وی حفظ کرامت و عزت نفس نیازمندان را از ضرورت های امدادگری برشمرد و عنوان 
کرد: تلاش خواهیم کرد برنامه هایمان به سمت شناسایی نیازمندان و با نگاه توانمند سازی 
تحت حمایت قرار دادن آنها بر اساس نیاز و مشکلات آنها باشد تا اینکه مددجو به سراغ 
امداد بیاید. مدیرکل کمیته امداد استان قم اضافه کرد: از جمله روشهای توانمند سازی 
کامل مددجویان تحت حمایت کمیته امداد ازدواج پایدار زنان مطلقه است که این موضوع 

مهم در دستور کار قرار گرفته است.
میرشکار جذب مشارکتهای مردمی را از اولویتهای کارهای کمیته امداد دانست و 
تصریح کرد: باید از ظرفیتهای زائران و مسافران این شهر بیش از پیش بهره برد و مشارکت 

خیران و مردم را به حدکثر رساند.
وی تصریح کرد: هر چه مشارکت مردم و خیران بالاتر برود سرانه کمک به نیازمندان 

بیشتر می شود.

امیرآبادی در دیدار مدیر كل كمیته امداداستان قم:

ضرورتی ندارد كه به تمام مراجعه كنندگان همه خدمات داده شود

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: تردد وسایل نقلیه 
در خیابان آیت الله مرعشی نجفی )ارم( حدفاصل سه راه 
چهارمردان تا تقاطع خیابان شبستان از دیروز )نیمه دوم 

شهریورماه( ممنوع است.
محسن بهشتی روز دوشنبه در پنجمین جلسه شورای 
مصوبه  استناد  به  افزود:  قم  استان  ترافیک  هماهنگی 
کمیسیون ماده 5 استان که در شورای عالی شهرسازی و 
معماری کشور نیز مصوب شده و برای ایجاد فضای معنوی 
برای تشرف به حرم مطهر و ایمن سازی تردد عابران پیاده، 
از امروز، خیابان آیت الله مرعشی نجفی )ره( حد فاصل سه 
راه چهارمردان تا تقاطع خیابان شبستان به کلی مسدود 

و تردد کلیه خودروها و موتورسیکلت ها در این محدوده 
ممنوع است.

وی ادامه داد: خیابان آیت الله مرعشی نجفی در طرح 
های بالادست به صورت پیاده راه مصوب شده و با اجرای 
این طرح برای احداث زیرگذر و خط B مترو در منفی 2 و 
منفی 22 این محور هیچ محدودیتی وجود نخواهد داشت. 

وی هم چنین با اشاره به نزدیکی آغاز سال تحصیلی 
جدید، بر هماهنگی و آمادگی دستگاه ها تاکید کرد و گفت: 
شهرداری برای آماده سازی، اصلاح هندسی و خط کشی 
معابر به ویژه در مقابل مدارس، نصب تابلوها و علائم هشدار 
دهنده برای رانندگان جهت عبور ایمن دانش آموزان اقدام 

های مناسبی آغاز کرده که امیدواریم تا پایان شهریورماه به 
اتمام برسد.

بهشتی افزود: استقرار عوامل پلیس در مقابل مدارس و 
هماهنگی سرویس های مدارس با 5 هزار دستگاه خودرو 
برای جابجایی 1۷ هزار دانش آموز از دیگراقدام ها برای 

بازگشایی مدارس در مهرماه است.
وی در پایان سخنان خود بر جمع بندی نتایج اجرای 
خطوط BRT تاکید کرد و گفت: با گذشت 2 سال از زمان 
اجرای این طرح لازم است با بررسی مجدد آمار سفرهای هر 
محور بازخورد اجرای طرح و نقاط ضعف و قوت آن بررسی 

و تجدید نظر شود.

معاون امور عمرانی استانداری قم اعلام كرد:

تردد وسایل نقلیه در خیابان ارم ممنوع

نامحــرمانه 
تهرانجزیرهایادارهمیشود

 معاون سیاسی استانداری تهران گفت: اگر دولت بخواهد تهران را به نحو شایسته ای اداره کند باید در 
جایگاهی که برای استانداری تهران تعریف شده، بازنگری صورت گیرد. شهاب الدین چاوشی با بیان اینکه 
الان در همه جا، شهرداری ها و شوراهای شهرعملا تحت نفوذ استاندار هستند، گفت: اما در تهران اصلا 
اینطور نیست و تهران مدیریت جزیره ای دارد و از این نحوه مدیریت در عرصه های مختلف رنج می برد. 
لذا اگر بازتعریف جدیدی از وظایف استاندار تهران صورت نگیرد، استانداری تهران قادر به انجام وظایف 
گسترده ای که در قانون برای آن پیش بینی شده است، نیست. وی تاکید کرد: در برخی موارد مشکل 
اختیارات نیست بلکه مشکل این است که تبعیتی از سوی دستگاه های مختلف از استاندار وجود ندارد؛ 
مثلا شهرداری یا وزارتخانه ای اقدامی می کند در حالیکه استانداری از آن مطلع نیست. گاهی موقع ما 
می خواهیم برای آسیب های اجتماعی جلسه بگذاریم و تدبیری کنیم، اینجا صاحب عزا چه کسی است؛ 
شهرداری تهران است که خودش در این جلسات حضور ندارد. نمی توان جنازه میتی را بدون صاحب عزا 
دفن کرد. ما می خواهیم به کمک شهرداری بیاییم. لذا این مشکل در تهران وجود دارد و من تصور می کنم 
اگر دولت بخواهد تهران را به نحو شایسته ای اداره کند باید در جایگاهی که برای استانداری تهران تعریف 

شده است، بازنگری صورت گیرد.

احضارمحمدرضاخاتمیبهدادگاه
 محمدرضا خاتمی در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه هفته گذشته پیامی از یک منبع ناشناس روی 
پیغام گیر تلفن همراه بنده بود که  خود را به شعبه 26 دادگاه مراجعه کنم، تصریح کرد: با توجه به اینکه 
چنین روندی قانونی نبود و شماره ای روی تلفن همراه نبود تا روند احضار را پیگیری کنم به دادگاه نرفتم، 
اما وکیل بنده به دادگاه مراجعه کرد. او افزود: وقتی وکیل مراجعه کرده بود، متوجه شده بود ظاهرا برای 
یک پرونده در دادسرای انقلاب قرار مجرمیت صادر شده که به این شعبه ارجاع شده و احتمالا یک روند 
محاکمه در جریان باشد، اما با توجه به اینکه این کیفرخواست را به وکیل بنده ندادند، روز چهارشنبه به 
دادگاه مراجعه می کنیم تا کیفرخواست را بررسی کنیم. نایب رییس مجلس ششم در پاسخ به این سوال 
که موضوع پرونده چیست، گفت: پیش از این نیز پرونده هایی درباره من در جریان بوده اما با توجه به 
اینکه بعضی از دوستان که قبلا در جبهه مشارکت ایران اسلامی فعالیت می کردیم، احضار شده ایم احتمالا 

موضوع مربوط به فعالیت های این حزب باشد اما الان نمی توانم دقیقا موضوع احضار چیست؟

نامهفیفادرموردحواشیبازیایرانباقطر
نامه فیفا در مورد حواشی بازی تیم ملی فوتبال ایران مقابل قطر به دست مسئولان فدراسیون فوتبال 
ایران رسید. به گزارش میزان، اولین دیدار تیم ملی فوتبال کشورمان در مرحله نهایی مسابقات انتخابی 
جام جهانی 201۸ مقابل قطر با حاشیه های زیادی همراه بود. جواد نکونام، مربی جدید تیم ملی فوتبال 
کشورمان در بطن این حاشیه ها قرار داشت. همچنین کارلوس کی روش اعتراضات زیادی به داور بازی 
داشت و بخشی از تماشاگران پر تعداد حاضر در ورزشگاه هم در چند صحنه واکنش هایی نسبت به 
بازیکنان و قطری های حاضر در ورزشگاه آزادی و داور بازی نشان دادند؛ اما دوشنبه فدراسیون جهانی 
فوتبال، نامه ای به فدراسیون فوتبال کشورمان ارسال و نظر خود را در مورد اتفاقات و حاشیه های دیدار تیم 
ملی فوتبال کشورمان مقابل قطر اعلام کرد. بر اساس این نامه نکونام با محرومیت مواجه نخواهد شد. البته 
او باید توضیحاتی را به کمیته انضباطی فیفا ارائه دهد. ضمن اینکه محرومیتی برای کی روش و تماشاگران 

ایرانی هم در نظر گرفته نخواهد شد.

ادعایوزیرحجعربستان
روزنامه الشرق الاوسط به نقل از محمد بنتن، وزیر حج وعمره سعودی، مدعی شد در میان افرادی که 
برای انجام مناسک حج امسال، وارد عربستان شده اند، ایرانیان مقیم خارج از کشورشان، نیز حضور دارند. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران وی ادعا کرد این حجاج ایرانی که وارد عربستان شده اند همانند دیگر حاجیان 
از خدمات برخوردارند. این وزیر سعودی در ادامه به حضور بیش از یک میلیون حاجی در مکه و آمادگی 
آنها برای انجام مناسک حج خبر داد. محمد بنتن مدعی شد: حجاج ایرانی از برخی از کشورهای دنیا 
وارد عربستان شده اند و از خدماتی که ارائه می شود، همانند دیگر حاجیان استفاده می کنند. این ادعاهای 
مسئولان سعودی درباره پذیرایی از حاجیان ایرانی مقیم خارج از ایران در حالی صورت می گیرد که ریاض 

با کارشکنی های فراوان، مانع از حضور حجاج کشورمان در حج امسال شد.

رئیسستادانتخاباتکشورتغییرنمیکند
 وزیر کشور در پاسخ به پرسش که آیا ریاست ستاد انتخابات کشور برای برگزاری انتخابات 96 تغییر 
می کند گفت: خیر ریاست ستاد انتخابات معلوم است. عبدالرضا رحمانی فضلی با اشاره به اینکه ما برای 
برگزاری انتخابات اسفند 94 مدل ستاد انتخابات کشور را تغییر دادیم اظهار کرد: ما این ستاد را با ترکیبی 
از معاونت امنیتی، بازرسی، تدارکات و پشتیبانی، استان و حراست ایجاد کردیم و معاون سیاسی ریاست 
این ستاد را بر عهده گرفت و بنده هم در بالادست باید تصمیم این ستاد را مورد تایید قرار می دادم. وی با 
اشاره به این که تجربه موفق از این ترکیب به دست آمد افزود: ما همین روش را در ستاد انتخابات کشور 

برای برگزاری انتخابات 96 اجرا می کنیم.

»تکجنسیتیکردندانشگاهها«صحتندارد
سید ضیا هاشمی معاون فرهنگی و اجتماعی وزرات علوم، در واکنش به نقل قول منتسب به وی مبنی 
بر اینکه قرار است؛ دانشگاه ها را تک جنسیتی کنیم، گفت: هفته گذشته دیداری با مراجع تقلید در قم 
داشتیم، درباره بحث های مختلف فرهنگی، اجتماعی و علمی گفت وگو کردیم، اما در مورد تک جنسیتی 
کردن دانشگاه ها اظهار نظری نکردم؛ بنابراین اینکه گفته شده قرار است؛ دانشگاه ها را تک جنسیتی کنیم، 
صحت ندارد؛ از نگاه ما حضور زنان در دانشگاه ها یکی از نشانه های موفقیت نظام جمهوری اسلامی است 

و پس از انقلاب همواره حضور زنان در دانشگاه ها رو به رشد بوده است.

واکنشکدخداییبهزمزمهردصلاحیتاحمدینژاد
عباسعلی کداخدایی درباره خبر منتشر شده مبنی بر نظر منفی اعضای شورای نگهبان به صلاحیت 
محمود احمدی نژاد در انتخابات ریاست جمهوری 96 و اطلاع دادن این موضوع به او، گفت: نمی دانم 
این اخبار کذب را چه کسی منتشر می کند. وی افزود: شورای نگهبان در موعد قانونی خودش اعلام 
نظر خواهد کرد و هیچ کدام از این گمانه زنی ها صحت ندارد. سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به اینکه 
شورای نگهبان بعد از ثبت نام نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری، بررسی صلاحیت ها را انجام می دهد، 
گفت: شورای نگهبان در موعد قانونی خودش اعلام نظر می کند و گمانه زنی های بیرونی هیچ ارتباطی 

به شورای نگهبان ندارد.

تنها7۰هزارزنخانهداربیمهاند
رئیس فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی گفت: به رغم انجام اقدامات جدی برای بیمه زنان خانه 
دار از حدود 10 سال پیش تاکنون، تنها ۷0 هزار زن بیمه شده در کشور داریم. پروانه سلحشوری  افزود: 
موضوع بیمه زنان خانه دار از 10 سال پیش در کشور مطح شده اما تاکنون اجرایی نشده است. وی تصریح 
کرد: باید دید که چه موانعی در این زمینه وجود دارد و چرا قانون های مربوط به بیمه زنان خانه دار و 
تسهیل در امر ازدواج تاکنون اجرا نشده که اکنون موضوع اشتغال جوانان با بحران مواجه است و زنان خانه 
ها ما نیز بیمه نمی شوند. وی ادامه داد: به همین منظور در فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی این 
موضوعات پیگیری خواهد شد جون ما قوانین در این زمینه را داریم اما هنوز اقداماتی برای اجرایی شدن 

آنها انجام نشده است.

پرداختوامخریدخودروبهروستاییان
و  معاون توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری گفت: مقاوم سازی ساختمان ها 
اصولی سازی خانه های روستایی و پرداخت وام خرید خودرو به روستاییان در دستور کار است. سید 
ابوالفضل رضوی صبح دوشنبه در جلسه راهکارهای توسعه روستایی شهرستان دیر اظهار داشت: توسعه 
زمانی اتفاق خواهد افتاد که موزون و همه جانبه باشد. وی با بیان اینکه دولت یازدهم خدمات بسیار بزرگی 
را به کشور انجام داده است، اظهار داشت: متاسفانه بعضی ها در زیر سایه این نظام نسبت به رهبری، نظام، 
دولت و قوای سه گانه کم لطفی می کنند چرا که این دولت در همه زمینه ها نظر رهبری را عمل و اجرا 
کرده است. رضوی خاطر نشان کرد: تمام دولت ها هیچ عملی را در سیاست های کلان نظام بدون اذن و 

اجازه رهبری نمی توانند انجام دهند.

وعدهیارانه2۵۰هزارتومانیغیرشرعیاست
محسن بهرامی ارض اقدس مشاور معاون اجرایی رییس جمهور گفت: ادعای پرداخت یارانه 250 هزار 
تومانی در حالی مطرح می شود که امروز قوه مجریه به پیمانکاران، بانک ها و مسکن مهر بدهکار است. از 
طرف دیگر آن زمان که شروع به دادن یارانه کردیم قیمت نفت 120 دلار و میزان صادرات آن 2 میلیون 
500 هزار بشکه بود اما در حال قیمت نفت زیر 40 دلار است و میزان صادرات نیز در سال های گذشته 
کاهش یافت. پس با هیچ منطقی نمی توان این ادعا را عملی کرد و همین نشان می دهد که این حرف تا 

چه حد پوپولیستی، غیر قانونی و غیر شرعی است.

خالههایموادفروشتهراندستگیرشدند
 سرکلانتر هفتم پلیس تهران بزرگ از دستگیری »خاله لیلا« موادفروش بنام دروازه غار تهران و 
همدستش ملقب به »خاله نسرین« خبر داد. سرهنگ جلیل موقوفه ای با بیان اینکه پاکسازی محله 
هرندی و دروازه غار از معتادان و موادفروشان از مطالبات اصلی شهروندان است، افزود: در این راستا از 
چندی پیش اجرای مرحله جدید طرح امنیت و آرامش برای برخورد جدی با معضلات موجود و شناسایی 
مکان های توزیع مواد مخدر در تهران آغاز شد. وی تصریح کرد: با هماهنگی دادسرای انقلاب اسلامی و 
شهرداری منطقه 12 تهران، ماموران پلیس وارد عمل شده و عامل اصلی توزیع شیشه بنام »خاله لیلا« 

مشهور به »سلطان« و همدستش به نام »خاله نسرین« را دستگیر کردند.

»دورهمی«هرشبیمیشود
مجموعه »دورهمی« از جمعه، 19 شهریور تا 10 مهر به صورت روتین روی آنتن شبکه نسیم می رود. 
به گزارش ایسنا به نقل از مشاور رسانه ای پروژه، مجموعه تلویزیونی »دورهمی« به کارگردانی مهران 
مدیری و تهیه کنندگی مشترک حمید رحیمی نادی و هاشم رضایت از جمعه )19 شهریور( تا 10 مهر به 
صورت هر شبی روی آنتن شبکه نسیم خواهد رفت. ضبط تمامی قسمت ها با حضور هنرمندان عرصه های 
مختلف انجام شده و به زودی اسامی مهمانان اعلام می شود. مرجانه گلچین یکی دیگر از بازیگرانی است که 
به تازگی ضبط برنامه وی انجام شده است. در این قسمت آیتم نمایشی نیز با حضور بازیگران و با داستانی 

جدید پیگیری می شود.

بازسازیواقعهغدیردر۱۶8نقطهکشور
جانشین سازمان بسیج مستضعفین از بازسازی واقعه غدیر در 16۸ نقطه کشور همزمان با ایام عید 
غدیر خبر داد. سردار فضلی اظهاارداشت: سال ۸9 بازسازی واقعه غدیر خم براساس پژوهش های صورت 
گرفته اولین بار در جمکران صورت گرفت و بیش از ۷0 هزارنفر در این مراسم شرکت کردند و بخشی از 
واقعه غدیر را مشاهده کردند سال بعد داوطلبان برای این کار به میدان امدند و امسال 16۸ نقطه کشور با 

همکاری مردم در ایام عید غدیر این واقعه بازسازی خواهد شد.

گزارشگرفوتبالایران-چینکیست؟
دیدار ایران چین، سه شنبه - 16 شهریور ماه - از ساعت 16 به صورت زنده به روی آنتن شبکه سه 
سیما قرار می گیرد. به گزارش روابط عمومی شبکه سه، این رقابت از سری مسابقات مقدماتی جام جهانی 
201۸ روسیه است که در ورزشگاه شن یانگ چین برگزار خواهد شد. گزارش این مسابقه را مزدک 
میرزایی بر عهده دارد. دیدار ایران - ازبکستان و ایران - کره از رقابت های مقدماتی جام جهانی 201۸ 

روسیه است که به صورت زنده به ترتیب 15 و 20 مهر ماه از شبکه سه سیما پخش خواهند شد.

مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم، از 
احداث باغ پرندگان استان قم با جدیدترین و به روزترین 
استانداردها در جنب بوستان کوثر واقع در بلوار شهید آوینی 

خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به لزوم زیرساخت های گردشگری 
در استان، مساحت این پروژه را 16 هکتار شامل نمونه های 
متنوع طراحی منظر، پارکی زیبا و محیطی جذاب برای 

زیست پرندگان عنوان کرد.
وی گفت: در این باغ 310 گونه پرنده همچون پرندگان 
اقسام پرندگان  انواع و  گرمسیری، حاره ای، سردسیری، 
شکاری و کلکسیونی از پرندگان کمیاب و نادر پیش بینی 

شده است.
وی با اشاره به اینکه گردآوری پرندگان در 3 فاز صورت 
خواهد گرفت: ادامه داد: برای فاز یك این پروژه طراح باغ، 110 

گونه پرنده را توصیه کرده است.
مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم، 
فاز دوم این پروژه را مربوط به ایجاد مجموعه بیودایورتی 
دانست و افزود: این فضا برای پرندگان مهاجر در گذر از 
استان جانمایی شده تا در این مکان کوهستانی و بکر توقف 

داشته باشند.
جوادیان احداث برکه ای ناب در این باغ را مورد توجه 
ویژه قرار داد و اضافه کرد: با توجه به اینکه استان قم مسیر 
گذر پرندگان مهاجر است، ایجاد این برکه، جذب و توقف 
پرندگان مهاجر در استان را تقویت کرده و افزایش می دهد.

وی به دیگر ویژگی های شاخص این باغ اشاره نمود و 

بیان کرد: بخشی از اطراف کوه خضر به مساحت 100 هکتار 
و بخشی از پارك کوثر به مساحت 50 هکتار درختکاری شده 
که با اجرای این پروژه در آینده شاهد محیطی سر سبز با 

فضایی 150 هکتاری خواهیم بود.
وی با بیان اینکه مشاور این باغ، طراحی باغ پرندگان 
اصفهان را نیز برعهده داشته، گفت: تیم مشاور و طراح این 
باغ از تجارب خوبی بهره مند است که در طراحی حفاظ این 
باغ علاوه بر اینکه از تورکشی به علت هزینه بسیار بالا و از بین 
رفتن در زمان کوتاه استفاده نشده، گلخانه ای وسیع برای 

پرندگان شکاری نیز تعبیه کرده است.
مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم، 
بودجه این باغ در سالجاری را 30 میلیارد ریال عنوان کرد و 
افزود: برای تکمیل این پروژه نیز به مبلغی بالغ بر 60 میلیارد 

ریال اعتبار نیاز است.
به گفته جوادیان؛ پروژه باغ پرندگان 20 درصد پیشرفت 
ابتدایی و برنامه ای داشته است که با اتمام این پروژه برای 

نگهداری به بخش خصوصی واگذار خواهد شد.
وی به اتمام فاز یك این پروژه اشاره و اضافه کرد: طی 
دو ماه آینده به صورت کامل فاز دو پروژه نیز به اتمام می 
رسد و وارد فاز سوم جهت انتخاب پیمانکار و ارجاع کار به 

وی می شود.
جوادیان افزود: در سه ماه نخست سال 96 فاز اول این 

پروژه افتتاح و به بهره برداری می رسد.
مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم، 
گفت: در ادامه پروژه های انجام شده همچون سورتمه ریلی 

در بوستان علوی، پارك آبّی و مجموعه کارتینگ در بوستان 
غدیر و احداث باغ پرندگان قم به جذابیت و جذب زائر کمك 
شایانی می کند. به گفته وی؛ این مهم ماندگاری گردشگر 
مذهبی را در قم افزایش خواهد داد و در رونق شهر، تولید 
ثروت، ایجاد کارآفرینی و ارتقاء سطح معنوی و مادی شهر 

قم تاثیرگذار است.
اینکه پروژه باغ پرندگان قم از سال  با بیان  جوادیان 
گذشته به صورت جدی در حال پیگیری است، گفت: طی 
بازدید متخصصان و طراح این باغ، جانمایی 6 عرصه در قم 
پیشنهاد شد که در نهایت عرصه کنار بوستان کوثر در بلوار 
شهید آوینی به نام دره باد، مقابل کوه خضر، که توپوگرافی 

خوب و مناسبی دارد، نهایی شد.
وی اضافه کرد: احداث این باغ علاوه بر ایجاد اشتغال برای 
افراد جویای کار در جذب گردشگر و معرفی پرندگان و گونه 
های شاخص این منطقه بر بازدید کنندگان و دوستداران 

طبیعت تاثیرگذار است.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم 
اظهار کرد: می توان پرندگان نادر و کمیاب که در معرض 
خطر انقراض قرار دارند را با هدف حفظ تنوع زیستی و فراهم 
کردن شرایط زاد و ولد و تکثیر در این محل ها نگهداری کرد.

وی تاکید کرد: برای احداث این باغ مولفه هایی همچون 
اندازه قفس به تناسب پرنده، فاصله قفس ها از یکدیگر، ارتفاع 
قفس، نوع غذا، نحوه آبدهی به گونه ها، مسیر و فضای سرباز 
پیش بینی شده برای پرندگان و حضور دامپزشك متخصص 

نیز توجه ویژه ای شده است.

مدیرعامل سازمان پاركها و فضای سبز شهرداری قم:

باغ پرندگان در قم احداث می شود


